
دوشنبه - پانزدهم تیرماه  1394 - نوزدهم رمضان 1436 -  سال هجدهم - شماره  3762 - قیمت 500 تومان

روزنامه

سرپرست استانداري قم در ديدار مديران دستگاه هاي اقتصادي استان بر لزوم تلاش براي جذب 
حداكثري منابع ملي براي استان قم تاكيد كرد.

فريدون همتي صبح ديروزدر جلسه اي با مديران كل اقتصاد و دارايي، امورمالياتي، گمرك و دبير كميسيون 
هماهنگي بانك هاي استان، از تلاش اين دستگاه ها قدرداني كرد.سرپرست استانداري قم با اشاره به درآمد بالاي 
استان قم، بر ضرورت تلاش براي جذب منابع درآمدي در استان تاكيد كرد و گفت: بايد تلاش كنيم تا اين منابع از 
استان قم خارج نشود.مشاور عالي وزير كشور تسهيل در سرمايه گذاري بخش خصوصي را از وظايف اولويت دار همه 
ي دستگاه ها عنوان كرد و با اشاره به ايجاد پنجره واحد اقتصادي در قم اظهار كرد: اين كميته بايد با احصاء موانع و 

تلاش براي حل آنها زمينه ي جذب بيش از پيش سرمايه گذاران را فراهم نمايد.وي با اشاره به نقش بانك ها در توسعه 
ي استان، مشاركت مسئولين بانك ها در طرح هاي سرمايه گذاري را ضروري دانست و افزود: همه ي بانك ها بايد 
مديران استان و بخش خصوصي را در پيشبرد اهداف كمك كنند.همتي همچنين طرح جامع مالياتي را مورد توجه 
قرار داد و با تاكيد بر اجراي كامل اين طرح گفت: اميدواريم با جلوگيري از فرار مالياتي زمينه ي اتكاء بيش از پيش بر 
درآمدهاي غير نفتي در استان فراهم شود. سرپرست استانداری قم همچنين در حاشيه مراسم ضيافت افطاری كه با 
حضور حجت الاسلام محمدی گلپايگانی، اعضای جامعه مدرسين حوزه علميه قم، ائمه جمعه استان و طلاب و فضلا 

در دفتر مقام معظم رهبری در قم برگزار شد...

»همتی« خواستار شد :

جلوگیری از خروج  منابع بانکی از استان قم

مدير كل كميته امداد استان:

كسی در قم شب گرسنه نمی خوابد

گزارشی از يک صد و سی و چهارمين جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم

مصائب یک بلوار
گرانفروشی شهرداری در بلوار پيامبر اعظم )ص(

فقط يک قطعه زمين در پيامبر اعظم )ص( واگذار شده است

پول برای پرداخت به پيمانکار در پروژه ها نداريم

بدون انعقاد قرارداد اجاره عرصه و اخذ دفترچه تقسيط

خريد، فروش و انتقال واحدهای مسکن 
مهر غيرقانونی است

مدير املاک و حقوقی اداره كل راه و شهرسازی استان 
قم گفت: خريدوفروش، انتقال واحدهای مسکن مهر، بدون 
انعقاد قرارداد اجاره عرصه و اخذ دفترچه تقسيط وام بانکی 

غيرقانونی می باشد.
ابوالفضل عيلخانی اظهار داشت: عرصه واحدهای مسكن مهر، 
متعلق به دولت است است كه پرداخت اجاره بهای آن از نظر شرعی 

و قانونی الزامی است.

عليخانی افزود: همانگونه كه كليه بهره برداران واحدهای مسكن 
مهر مستحضر می باشند، عرصه واحدهای مسكن مهر، متعلق به 
دولت جمهوری اسلامی ايران و در اختيار اين اداره كل می باشد. 
وی در ادامه توضيح داد: طبعاً هر ملكی كه به صورت اجاره در اختيار 
شخصيت های حقوقی يا حقيقی قرار گيرد بايد نسبت به پرداخت 
اين صورت، تصرف  اقدام شود كه در غير  وجه مال الاجاره آن 

محسوب شده و  ...
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هشدار جدی به مشاورين املاک

اما و اگرهايی در خصوص يک پروژه شهری

معدن کمیته امداد راه پردیسان را سد کرد!
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سرمقاله:  آيت ا... محسن غرويان

و  می آيد  مدح  از  مداحی 
ريشه و پايه شعری دارد و يك 
مقوله عاطفی و احساسی است؛ 
يعنی مداحان با احساسات مردم 
سروكار دارند. برای اينكه به دين 
مردم لطمه وارد نشود بايد مداحی 
در  و  پيداكرده  درستی  تعريف 

يك روند، چارچوب ...

وقتی مداحان خود را جای 
عالمان قرار می دهند

جمعی از فرهنگيان قم گلايه كردند

قطع همکاری مراکز  
درمانی خیریه با بیمه 

تکمیلی فرهنگیان

رئيس اتحاديه صنف الکتريک وموبايل و تابلو استان قم:

رياست احمد لو بر اتاق 
اصناف قم همچنان غير 

قانونی است
 ايمان: درپی درج مصاحبه رياست محترم كميسيون 
نظارت استان قم با روزنامه ايمان واعلام اين مطلب كه 
رياست حسن احمدلو بر اتاق اصناف قم قانونی است.
محسن زنديه رئيس اتحاديه صنف الکتريک وموبايل و 
تابلو استان قم در گفتگو با ايمان به اين اظهار نظر واكنش 
نشان داد وگفت: رياست حسن احمد لو بر اتاق اصناف قم 

همچنان غير قانونی است.
زنديه اظهارداشت: مسئووليت روسای اتحاديه دراتاق اصناف 
منوط به اعتبار آنها در اتحاديه می باشد چنانچه عضوی از هيات 
رئيسه مدت اعتبارش در اتحاديه تمام شود و به هر دليل انتخابات 

به موقع انجام نشود ...

بازار شهر زير آوار كالاهای چينی

سايه چشم بادامی ها 
بر بازار قم
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عربستان می داند ایران تهدید نیست
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آيت ا... هاشمی رفسنجانی:
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سرمقاله

اخبار
در ديدار سرپرست استانداري قم  با  آيت ا... يزدی تاكيد شد:

توجه به مناطق محروم و هسته مركزی شهر
رئيس مجلس خبرگان رهبري بر ضرورت توجه بيش از پيش به مسائل 

فرهنگي استان قم تاكيد كرد.
آيت الله محمد  يزدي پيش از ظهرديروز فريدون همتي سرپرست استانداري قم با 
اشاره به وجود بارگاه حضرت معصومه )س( در شهر مقدس قم، حضور زائرين در اين 
شهر را نعمت عظيم دانست و افزود: خدمت به زائرين حرم مطهر كريمه اهل بيت)س( 
و مسجد مقدس جمكران توفيق الهي است.وي با تاكيد بر قانون مداري و انجام امور در 
بستر قانون خاطرنشان كرد: اجراي قوانين و مقررات بايد سرلوحه كار مسئولان قرار بگيرد.

رئيس مجلس خبرگان رهبري اجراي طرح جامع استان را مورد توجه قرار داد و با اشاره 
به سوابق انقلابي شهر مقدس قم تصريح كرد: اين طرح بايد بر اساس نيازها و اولويت هاي 

شهر قم اجرا شود.
آيت الله يزدي همچنين با اشاره به حضور هزاران طلاب از سراسر جهان در قم 
خاطرنشان كرد: علاوه بر زيرساخت هاي عمراني بايستي به مسائل فرهنگي قم نيز توجه 
ويژه شودرئيس شوراي عالي جامعه مدرسين حوزه علميه قم توجه به مناطق محروم و 
هسته ي مركزي شهر قم را ديگر مسئله ي مهم پيش روي مديران استان دانست و بر 

ضرورت تلاش در راستاي حل مشكلات رفاهي اقشار كمتر برخوردار قم تاكيد كرد.
فريدون همتي سرپرست استانداري قم نيز در اين ديدار ضمن تشريح برنامه هاي كاري 
خود، گزارشي از وضعيت استان در بخش هاي مختلف از جمله مترو، منوريل و فرودگاه 
قم ارائه كرد.مشاور عالي وزير كشور با اشاره به فرمايش رهبر معظم انقلاب، خدمت به قم 
را خدمت به آبروي نظام و جهان تشيع دانست و ابراز اميدواري كرد تا در پرتو رهنمودهاي 
مراجع عظام در اين راه موفق شود.حجت الاسلام والمسلمين نمازي مشاور امور روحانيت 
وزير كشور، سيار فرماندار قم، رستمي معاون توسعه مديريت و منابع انساني استاندار، 
هاشمي مشاور استاندار و طباطبايي مدير كل روابط عمومي استانداري، آقاي همتي را در 

اين ديدار همراهي كردند.

حجت الاسلام والمسلمين رفيعی:

مهريه های بالا ضامن خوشبختی 
زوجين نيست

عضو هيئت علمی جامعه المصطفی با اشاره به اينکه بخش عمده ای از 
افزايش آمار طلاق، مهريه های سنگين است گفت: زندگی بر اساس محبت و 
عشق متقابل است نه مهريه بالا و تجملات ظاهری،چرا كه مهريه های بالا ضامن 

خوشبختی زوجين نيست.
حجت الاسلام والمسلمين  دكتر ناصررفيعی بعداز ظهر ديروز در ادامه تفسير سوره مباركه 
نور در حرم مطهر حضرت معصومه)س(، به تشريح اهميت ازدواج در اسلام و لزوم دوری از 
تجملات و ريخت و پاش های اضافی در مراسم ازدواج پرداخت. وی با اشاره به اينكه برخی 
افراد جامعه ملاك خود در ازدواج را پول و ثروت قرار می دهند گفت: بايد در مسئله ازدواج 
پاكيزگی اخلاقی و ديانت افرادمورد توجه قرار گيرد، چرا كه به فرموده خدای متعال در قرآن 
كريم پاكيزگان متعلق به افراد پاكيزه و خبيث ها متعلق به افراد خبيث هستند. اين استاد 
دانشگاه با اشاره به اينكه اين آيات حكم شرعی نيست، ولی دستور تكوينی است خاطرنشان 
ساخت: يكی از مهم ترين ويژگی ها برای انتخاب شريك زندگی اخلاق خوب است و نبايد در 
ازدواج فقط به مسائل ظاهری توجه كرد و از مسائل اساسی و مهم غافل شد. وی با اشاره به 
اينكه ازدواجی موفق است كه هم كفو بودن  در آن رعايت شده است بيان كرد: در روايات 
اهل بيت)ع( آمده است اگر برای دختری خواستگار آمد به دين و اخلاق او توجه كنيد و 
اگر دين و اخلاق اورا پسنديد به او زن بدهيد. عضو هيئت علمی جامعه المصطفی با اشاره 
به اينكه تشريفات موجب شده است تا وقتی اسم ازدواج می آيد تن پدر و مادرها می لرزد 
افزود: جهيزيه های چند ميليونی نه تنها در شهرهای بزرگ بلكه حتی در روستاها هم ديده 
می شود. حجت الاسلام  والمسلمين رفيعی با اشاره به اينكه بخش عمده ای از افزايش آمار 
طلاق، مهريه های سنگين است گفت: زندگی بر اساس محبت و عشق متقابل است نه مهريه 
بالا و تجملات ظاهری،چرا كه مهريه های بالا ضامن خوشبختی زوجين نيست. اين استاد 
حوزه و دانشگاه با بيان اينكه نبايد خانواده ها در ازدواج  فرزندان خود سخت گيری داشته باشند 
تاكيد كرد: پدر و مادرها ببينند وقتی كه خودشان زندگی را آغاز كردند چه اموالی داشتند؟ 
اكثر پيشرفت های آنها بعد از ازدواج بوده است و خداوندمتعال در اين زمينه وعده داده است 
كه آنها را از فضل خود بی نياز می كند. عضو هيئت علمی جامعه المصطفی العالميه در پايان 
با اشاره به اينكه مقام معظم رهبری تاكيد دارند كه بايد از توليدات داخل حمايت شود، گفت: 
حتی دربرخی ادارات نيز شاهد هستيم كه بسياری از وسايلی كه خريداری كرده اند از كالاهای 

خارجی بوده و به توليد داخل بی اهميت هستند.
پس از 7 شب فعاليت:

سومين نمايشگاه قرآن و عترت قم 
به كار خود پايان داد

رئيس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان قم با اعلام اتمام سومين 
نمايشگاه قرآن و عترت قم گفت: بايد در طول سال نيز با همدلی و ياری دستگاه 
ها و نهادها، اين گونه فعاليت های فرهنگی هنری قرآنی در تمام نقاط استان قم 

صورت بگيرد.
حجت الاسلام علی اسماعيليان در آخرين شب برگزاری سومين نمايشگاه قرآن و عترت 
قم در گفت و گو با خبرنگار ستاد خبری نمايشگاه، اظهار داشت: اين نمايشگاه به عنوان 

يك رويداد فرهنگی و به شكلی زيبا و با تنوع موضوعی در ماه مبارك رمضان رقم خورد.
حجت الاسلام اسماعيليان، بخش هنر را به واسطه اجرای برنامه های زنده هنری 
و ارتباط مستقيم با بازديدكنندگان بخش زيبای نمايشگاه برشمرد و اظهار داشت: 
خوشنويسی، نقاشی، معرق روی چرم، منبت كاری، محرق كاری با ساقه گندم با استفاده 
از كلمات اهل بيت)ع( و قرآن، سفال گری و حكاكی قرآنی روی سفال از جمله بخش های 
هنری سومين نمايشگاه قرآن و عترت استان قم بود. وی با اشاره به بخش عفاف و حجاب 
نمايشگاه قرآن و عترت قم، اذعان داشت: در اين بخش توليدات متنوعی در خصوص 
پوشش های اسلامی به معرض نمايش گذاشته و با تخفيف به بازديدكنندگان عرضه شد.

حجت الاسلام اسماعيليان، معرفی و ارائه آموزش ها و توانمندی های  موسسات 
فرهنگی و قرآنی را بخش ديگر اين نمايشگاه عنوان كرد و ادامه داد: در يكی از اين غرفه ها 

آموزش تمام هوشمند قرآن به كودكان و نوجوانان ارائه شد.

اخبار
رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان:

نظام صنفي كشاورزي قم بايد تقويت شود
رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان قم گفت: نظام صنفي كشاورزي در 

استان قم بايد تقويت شود و اين موضوع در دستور كار اين سازمان قرار دارد.

محمد رضا طلايي اظهار داشت: مهندس محمود حجتی وزير جهاد كشاورزی طی 
مكاتبه با معاونين، روسای سازمان جهاد كشاورزی استانها، مديران موسسات و سازمانهای 
مجموعه وزارت جهاد كشاورزی، اعتبار پروانه فعاليت نظام صنفی كشاورزی به عنوان مدرك 
معتبر شغلی را ابلاغ كرد. وي اظهار داشت: در اين نامه به مواردی همچون بهره گيری از 
امكانات لازم برای تقويت فنی و علمی نظام های صنفی و به منظور حضور فعال و موثر و 
بهره مندی از نظرات آنها در بخش كشاورزی، حضور نمايندگان نظام های صنفی كشاورزی 

در مجامع، شوراها، جلسات و كارگروه های تخصصی بخش كشاورزی اشاره شده است. 
وي افزود: در اين مكاتبه وزير جهاد كشاورزی همچنين بر وظايف نظام صنفی كشاورزی 
در جهت نظم بخشی به كشاورزان و مشاغل بخش، ايجاد امكان برای ساماندهی و برنامه 
ريزی توليد، نظارت بر اجرای مقررات فنی و رعايت الگوی كشت، ساماندهی آمار منابع و 
توليد كشاورزی و فراهم سازی زمينه عضويت كليه بهره برداران و توليدكنندگان بخش در 

نظام صنفی كشاورزی تاكيد گرديده است.

مديركل حفاظت محيط زيست استان قم:

پايان نامه های دانشجويی به سمت رفع چالش  
زيست محيطی استان قم هدايت شود

مديركل حفاظت محيط زيست استان قم گفت: امروز برای دستيابی به 
راهکارهای علمی و عملی برای رفع چالش ها و معضلات زيست محيطی در 

استان، پايان نامه های دانشجويی بايد به اين سمت و سو هدايت شود. 
به گزارش روابط عمومی اداره كل حفاظت محيط زيست استان قم، سيد رحمان دانيالی 
در ديدار معاونين آموزشی و پژوهشی دانشگاه مفيد قم در سخنانی اظهار داشت: مقابله با 
چالش ها و معضلات زيست محيطی در استان، بدون ترديد نيازمند برنامه ريزی و اقدامات 
عالمانه و پژوهش محور است. وی خواستار افزايش هرچه بيشتر ارتباطات و تعاملات با مراكز 
علمی و پژوهشی حوزوی و دانشگاهی به ويژه دانشگاه مفيد قم شد و گفت: پايان نامه های 
دانشجويی می تواند هرچه بيشتر به سمت و سوی شناخت و ارايه راهكارهای رفع چالش ها 
و مشكلات محيط زيست استان هدايت شود. معاون آموزشی و جانشين قائم مقام رياست 
دانشگاه مفيد نيز در اين ديدار با اشاره به اهميت و جايگاه محيط زيست خاطرنشان كرد: امروز 
همه مردم بايد بدانند كه برخورداری از محيط زيست پاك و سالم و عاری از آلودگی ها حق 
مسلم آنهاست و خودشان بايد با جديت برای تحقق اين مهم گام بردارند. حجت الاسلام و 
المسلمين دكتر سعيد رهايی برای هرگونه تعامل و همكاری پژوهشی و تحقيقاتی با اداره كل 
حفاظت محيط زيست استان قم اعلام آمادگی كرد و گفت: فرهنگسازی و آموزش در حوزه 
محيط زيست بايد به ويژه برای كودكان و نوجوانان با جديت پيگيری شده و تكليف شرعی 

مردم و مسوولان برای حفظ و حراست از اين موهبت های الهی به آنها گوشزد شود.

مديرعامل سازمان اتوبوسراني قم خبرداد:

آماده باش ۳۵۸ دستگاه اتوبوس و ميني بوس 
جهت جابجايي مسافران در ليالي قدر 

مديرعامل سازمان اتوبوسراني شهرداري قم با اشاره به اقدامات اين سازماني 
جهت تسهيل در عبور مرور شهروندان در ليالي قدر گفت: ۳۵۸ دستگاه اتوبوس و 
ميني بوس در اين شب ها جهت جابه جايي مسافران به صورت آماده باش هستند .

سعيد امراللهي ادامه داد: اتوبوس ها و ميني بوس هاي سازمان نسبت به سرويس دهي 
قبل و بعد از مراسم احيا از كليه مسيرهاي درون شهري به هسته مركزي شهر، جمكران، 
گلزار شهدا و كوه خضر نبي اقدام مي نمايند. وي با بيان اينكه اتوبوس ها و ميني بوس ها 
در مسيرهاي مذكور تا ساعت يك بامداد مشغول سرويس دهي مي باشند افزود:  سرويس 
دهي اتوبوس هاي سازمان پس از اتمام مراسم هم جهت بازگشت عزاداران به نقاط مختلف 
شهر ادامه خواهد داشت. امراللهي در ادامه ايستگاه هاي اتوبوس ها براي بازگشت زائران 
به مناطق مختلف شهر را مود توجه قرار داد و اظهار داشت: اتوبوس ها براي جابه جايي 
مسافران در  مسيرهاي ۱۹ دي و فرهنگيان از ابتداي چهار راه بازار، مسير خيابان امام و 
شهرك هاي منتهي به آن و همچينين امام زاده ابراهيم از ميدان مطهري، مسيرهاي 
پرديسان، بلوار امين، شهرك امام خميني، سالاريه و صفاشهر از بلوار منتظري و چهار راه 
شهدا، مسير نيروگاه از بلوار شهيد منتظري، و مسير شهيد دل آذر، شهرك قائم و آسايشگاه 

نيز از خيابان ارم آماده خدمت رساني به شهروندان هستند. 

رئيس مركز فوريتهای پزشکی استان اعلام كرد

   تمهيدات ويژه اورژانس قم جهت پوشش 
مراسم شب های قدر و روز قدس

در آستانه شب های پر بركت قدر و مراسم روز قدس مركز مديريت حوادث و 
فوريت های پزشکی قم اكيپ های ويژه ای را جهت پوشش امدادی اين مراسم 

ها پيش بينی كرد.
رئيس مركز فوريت های پزشكی استان قم گفت: در آستانه شب های پر خير و بركت 
احيا و نيز روز قدس و طی جلسات هماهنگی با مسئولين حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
و استانداری مقر گرديد اورژانس ۱۱5 قم علاوه بر پوشش امدادی معمول و روزانه خود در 
شهر ، جاده ها و بخش ها، با بيش 38 دستگاه آمبولانس و يك فروند بالگرد امداد هوايی اين 
مراسم را زير پوشش قرار دهد. دكتر حسنی افزود : تعداد ۱0 دستگاه آمبولانس ، 5 دستگاه 
موتورلانس و يك دستگاه اتوبوس آمبولانس ) با تيم كامل درمانی ( در ميدان آستانه مستقر 
می شوند و همچنين در شب های احيا، 45 نفر از نيروهای اورژانس ۱۱5 قم در اطراف 
حرم مطهر از زمان افطار تا سحر مستقر می باشند تا در صورت لزوم خدمات درمانی را به 
زائرين حرم كريمه اهل بيت ارائه نمايند. رئيس اورژانس ۱۱5 قم همچنين تصريح كرد: 
دو دستگا ه آمبولانس و دو دستگاه موتورلانس نيز در مسجد مقدس جمكران مستقر می 
شوند تا مراسم احيا اين مسجد مقدس را پوشش دهند و همچنين نيرو های اورژانس ۱۱5 
در محل های ديگری همچون ، مجتمع امام خمينی )ره(، كوه خضر نبی حضور خواهند 
داشت. دكتر حسنی در رابطه با پوشش امدادی مراسم روز قدس نيز گفت : در طول مسير 
راهپيمايی روز قدس تا حرم مطهر حداقل ۱0 دستگاه آمبولانس با 30 نيرو و تجهيزات و 

امكانات كامل درمانی وظيفه پوشش امدادی اين مراسم را بر عهده خواهند داشت.

رئيس پليس مبارزه با مواد مخدر استان قم تشريح كرد:

 جزييات كشف بيش از 400 كيلو
 ترياک و حشيش

رئيس پليس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان قم از كشف 410 
كيلوگرم مواد مخدر در استان قم خبر داد.

سرهنگغلام عباس بلفكه گفت: در راستاي تشديد مبارزه با سوداگران مرگ، ماموران 
پليس مبارزه با مواد مخدر استان در طول هفته ي گذشته در 4 عمليات جداگانه، 5 محموله 
مواد مخدر را كه از استان هاي شرقي و جنوبي كشور قصد ورود و توزيع در مركز كشور را 
داشتند در محورهاي مواصلاتي و ورودي استان شناسايي كردند.وي افزود: پليس در اين 4 
عمليات، موفق به دستگيري 7 نفر از عناصر اصلي اين باندهاي حرفه اي و توقيف 5 دستگاه 
خودروي سبك و سنگين شد.رئيس پليس مبارزه با مواد مخدر استان قم در ادامه اظهار 
داشت: در بازرسي به عمل آمده از خودروهاي توقيفي، حدود 4۱0 كيلو گرم مواد مخدر از 
نوع  ترياك و حشيش كشف و ضبط شد.سرهنگ بلفكه در خاتمه از شهروندان درخواست 
كرد تا در صورت داشتن هرگونه اطلاعات پيرامون مواد مخدر و يا مشاهده موارد مشكوك، 

پليس را مطلع كرده تا قاچاقچيان مجال و فرصت فعاليت پيدا نكنند.

ولی ا... آغدير سرپرست اداره كل حراست 
استانداری قم شد 

سرپرست استانداری قم در حکمی، ولی الله تقی آغدير را به عنوان سرپرست 
جديد اداره كل حراست استانداری قم منصوب كرد. 

به گزارش روابط عمومی استانداری قم، در حكم فريدون همتی آمده است: ضمن تشكر 
از زحمات جناب آقای آبيار حسينی در دوران تصدی اين مسووليت، به موجب اين ابلاغ 
با حفظ پست سازمانی جناب ولی الله تقی آغدير را بعنوان سرپرست اداره كل حراست 
استانداری منصوب می نمايم.در ادامه اين حكم اضافه شده است: اميد است با استعانت از 
خداوند منان و بهره گيری از تجربيات خود در انجام وظايف محوله و پيشبرد اهداف دولت 

تدبير و اميد موفق باشيد.

سرپرست سازمان مديريت پسماند از تخصيص 
مبلغ ۲۵00 ميليارد ريال به منظور راه اندازي كارخانه 
تفکيک زباله در مقصد، از طريق بودجه ملي تحت 
نظارت سازمان شهرداري ها و دهياري هاي كشور 

خبر داد.
سيد عبدالله ميرابراهيمي با اشاره به احداث كارخانه تمام 
اتوماتيك تفكيك در مقصد اظهار كرد: سازمان مديريت 
پسماند به منظور حمايت از بخش خصوصي توانست با ارائه 
مستندات مربوطه از طريق بودجه ملي تحت نظارت سازمان 
شهرداري ها و دهياري هاي كشور و با مساعدت دستگاه 
هاي نظارتي، مبلغ ۲500 ميليارد ريال را به عنوان بخشي 
از سود تسهيلات شركت مشاركت كننده در اين بخش را 

پرداخت نمايد.

وي تصريح كرد: اميد است در سال ۹4 بتوانيم بخش 
ديگري از اين اعتبارات را براي شهر مقدس قم تخصيص 

دهيم .
نفر،  ميليون  يك  از  بيش  با جمعيتي  قم  در شهر 
روزانه ۶50 تن پسماند عادي توليد ميشود كه پسماند 
پسماند  كل  درصد   ۱7 ميزان  به  ارزشمند  خشك 

توليدي است.
در راستاي اجراي مديريت بهينه پسماند، اولين گام در 
اين زمينه اجراي طرح تفكيك در مبدا است و  راه اندازي 
كارخانه تفكيك در مقصد مي تواند روش ديگري در زمينه 

تفكيك و جداسازي پسماندها باشد.
سازمان مديريت پسماند شهرداري قم، شرايط حضور 
بخش خصوصي را براي ورود به اين عرصه فراهم كرده است 

و با تامين هزينه هاي آب، برق، سوله و زباله قصد دارد تا در 
زمينه راه اندازي خط كارخانه تفكيك زباله در مقصد اقدامات 

لازم را صورت دهد.
كيسه پاره كن حرفه اي)كرشر(، سيستم ادي كارنت 
)قابليت جداسازي فلزات غير آهني(، سيستم اشعه ايكس 
ري )قابليت جداسازي بر اساس رنگ و جنس(، وجود تونل 
باد و كانال"زد" از شاخصه ها و تجهيزات موجود در اين 

كارخانه است.
اين كارخانه تمام اتوماتيك و تحت ليسانس شركت 

WRM آلمان)سازنده ماشين آلات حرفه اي( است.
اين كارخانه ظرفيت جداسازي ۶00 تا 800 تن پسماند 
را دارا است و هزينه نصب راه اندازي، ساخت و طراحي اين 

كارخانه 8 ميليارد تومان است.

 مديرعامل شركت غله بازرگانی استان قم گفت: سيلوی قديمی گندم در قم 
كاملا به روش مکانيزه فعاليت می كند.

فرهاد زارعی روز يكشنبه در جلسه كارگروه تنظيم بازار استان قم در دفتر هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری با بيان اينكه سيلوی نگهداری و انبار گندم استان قديمی و متعلق به 35 
سال پيش است، اظهار داشت: برای بروز رسانی آن ماه گذشته سيستم پی ام در آن نصب و با 
فعال شدن اين سيستم از ۱5 روز پيش سيلوی قديمی قم از نظر تجهيزات و امكانات سخت 

افزاری و نرم افزاری هيچ تفاوتی با سيلوهای جديد ندارد.
وی با بيان اينكه 8۲ هزار تن گندم در سيلوهای استان موجود است، افزود: از اين ميزان 

موجودی 30 درصد گندم داخلی است و 70 درصد آن را گندم خارجی تشكيل می دهد.
وی همچنين با اشاره به اينكه كارخانه های توليد آرد استان كار اختلاط گندم با افزودنی 
های مجاز طبق برنامه ابلاغی انجام می دهند، تصريح كرد: بخشی از گندم های خريداری 
شده، از كشاورزان كه پول آن به صورت كامل داده شده، در كارخانه های آرد نگهداری می 
شود. وی افزود: به منظور جلوگيری از ضعيف شدن اختلاط گندم و همچنين جلوگيری از 
بروز مشكل در كار تخمير آن برای پايين نيامدن كيفيت نان، بخشی از گندم خريداری شده 
تا پايان فصل تابستان و گرما در سيلوها نگهداری می شود، تا نان قم مانند سال های اخير 

همچنان كيفيت مطلوب خود را حفظ كند. 

معدن نرداغی كه در مسير احداث بلوار مرجعيت قرار دارد، يکی از دلايل كندی 
احداث اين مسير به سوی پرديسان محسوب می شوند.

حضور مديركل كميته امداد امام خمينی)ره( استان قم در جلسه علنی قبل از ظهر 
يكشنبه شورای اسلامی شهر قم موجب شد موضوع معارضات بلوار مرجعيت دوباره مطرح 

شود.
بلوار مرجعيت بلواری است كه خيابان انسجام را به پرديسان متصل می كند و می تواند يكی 
از راه های حل مشكل ترافيك بلوار غدير باشد. منتهی عمليات ساخت اين پروژه به كندی 
پيش می رود كه يكی از مهم ترين معارضانش معدن نرداغی است كه بهره برداری از آن در 

اختيار كميته امداد قم است.
رئيس كميسيون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم يكی از كسانی بود كه در جلسه 

شورا مسئله اين معدن را پيش كشيد.
عباس ذاكريان گفت: لازم است رويكرد كميته امداد تغيير پيدا كند و همراهی بيشتری 

اتفاق بيفتد چرا كه بلوار مرجعيت به مشكل برخورده است.
حسين فاكر، ديگر عضو هيئت رئيسه شورای اسلامی شهر قم هم در اين رابطه اظهار 

داشت: شنيديم كه آقای فتاح تاكيد كرده اند كه اين معدن تعطيل شود.

وی افزود: اين معدن آلودگی هايی و ريزگردهايی ايجاد می كند كه بايد برای آن فكری كرد.
مديركل كميته امداد امام خمينی)ره( هم با اشاره به اينكه بحث نرداقی بسيار جدی 
است گفت: اين معدن ۱50 سال قدمت دارد. شهر به معدن نزديك شده و معدن حركتی 

نكرده است.
وی افزود: الان اين معدن ۶0 ميليون تن ذخيره قطعی دارد و خالص ترين كربنات كلسيم 

در معدن است.
عبدالله جلالی عنوان كرد: به لحاظ توليد ريزگرد هم هيچ آلودگی ندارد و در بخش 

خوراكی دارد ارائه می شود.
وی گفت: نگاه امداد در دراز مدت اين است كه اگر در يك برهه زمانی اگر بتوانيم كار اين 

معدن را تعطيل كنيم اما بايد سرمايه فقرا طور ديگری جبران شود.
مديركل كميته امداد امام خمينی)ره( با اشاره به اينكه اين معدن تا صد سال ديگر هم 
ماده معدنی دارد ابراز داشت: در بحث بلوار مرجعيت ما نهايت همكاری داريم و معدن را دو 

تكه كرديم. حتی به ما خسارتی هم داده نشد.
وی اظهار داشت: ما در زمينه راه دسترسی به اين معدن مشكلاتی داريم كه دراين زمينه 

شهرداری با ما بايد همكاری كند.  

ديدار  در  قم  استانداري  سرپرست 
مديران دستگاه هاي اقتصادي استان بر 
لزوم تلاش براي جذب حداكثري منابع 

ملي براي استان قم تاكيد كرد.
فريدون همتي صبح ديروزدر جلسه اي 
با مديران كل اقتصاد و دارايي، امورمالياتي، 
بانك  هماهنگي  دبير كميسيون  و  گمرك 
هاي استان، از تلاش اين دستگاه ها قدرداني 
كرد.سرپرست استانداري قم با اشاره به درآمد 
بالاي استان قم، بر ضرورت تلاش براي جذب 
منابع درآمدي در استان تاكيد كرد و گفت: 
بايد تلاش كنيم تا اين منابع از استان قم 
خارج نشود.مشاور عالي وزير كشور تسهيل در 

سرمايه گذاري بخش خصوصي را از وظايف اولويت دار همه 
ي دستگاه ها عنوان كرد و با اشاره به ايجاد پنجره واحد 
اقتصادي در قم اظهار كرد: اين كميته بايد با احصاء موانع و 
تلاش براي حل آنها زمينه ي جذب بيش از پيش سرمايه 
گذاران را فراهم نمايد.وي با اشاره به نقش بانك ها در توسعه 
ي استان، مشاركت مسئولين بانك ها در طرح هاي سرمايه 
گذاري را ضروري دانست و افزود: همه ي بانك ها بايد 
مديران استان و بخش خصوصي را در پيشبرد اهداف كمك 
كنند.همتي همچنين طرح جامع مالياتي را مورد توجه قرار 
داد و با تاكيد بر اجراي كامل اين طرح گفت: اميدواريم با 
جلوگيري از فرار مالياتي زمينه ي اتكاء بيش از پيش بر 

درآمدهاي غير نفتي در استان فراهم شود.
مسوولان و مردم قم پشتيبان ولايت فقيه و 

مطيع اوامر رهبری هستند
سرپرست استانداری قم همچنين در حاشيه مراسم 
محمدی  الاسلام  حجت  حضور  با  كه  افطاری  ضيافت 

گلپايگانی، اعضای جامعه مدرسين حوزه علميه قم، ائمه 
جمعه استان و طلاب و فضلا در دفتر مقام معظم رهبری 
در قم برگزار شد، گفت: مسوولان و مردم قم پشتيبان 
ولايت فقيه و مطيع اوامر رهبری هستند. فريدون همتی 
با اشاره به جايگاه قم به عنوان ام القرای جهان تشيع، افزود: 
مردم و مديران استان قم در طول سالهای پس از پيروزی 
انقلاب همواره پشتيبان ولايت فقيه، مراجع عظام تقليد و 
علمای دينی بوده اند. وی با بيان اينكه مسوولان استان خود 
را مطيع اوامر رهبر معظم انقلاب می دانند، ابراز اميدواری 
كرد: با اجرای كامل منويات معظم له در زمينه های مختلف 

خصوصا ترويج دين مبين اسلام موفق باشيم.
وی با اشاره به روی كارآمدن دولت تدبير و اميد با رای 
مردم، حجت الاسلام والمسلمين روحانی را برخاسته از حوزه 
های علميه قم دانست و خاطرنشان كرد: مهمترين افتخار 
دولت پشتوانه رهبر معظم انقلاب، مراجع تقليد و حوزه 
های علميه می باشد. همتی همچنين با اشاره به برخی 

مشكلات شهر مقدس قم، خاطرنشان كرد: 
در تلاش برای رفع مشكلات ام القرای جهان 

تشيع هستيم.
الاسلام  حجت  با  ضيافت  اين  در  وی 
ارتباطات  معاون  مروی  احمد  والمسلمين 
و  ديدار  رهبری  معظم  مقام  دفتر  حوزوی 
گزارشی از آخرين وضعيت استان قم به وی 

ارائه كرد
به ثمر نشستن انقلاب ثمره مجاهدت 
شهدا و پايداری خانواده های آنهاست 

سرپرست استانداری قم همچنين در ديدار 
با خانواده معظم شهيدان صحفی و سعادتمند با 
اشاره به آيه قرآن و با بيان اينكه شهدا در حيات 
هستند و نزد خداوند روزی می گيرند گفت: 
به ثمر نشستن انقلاب اسلامی ثمره مجاهدت و جانفشانی 

شهدا و صبر و پايداری خانواده های ايشان است. 
همتی با اشاره به تاكيد ويژه رييس جمهوری مبنی 
بر ضرورت تكريم و سركشی از خانواده شهدا و ايثارگران 
افزود: كارگزاران دولت وظيفه خود می دانند كه بصورت 
مستمر با خانواده معظم شهدا ديدار و برای رفع مشكلات 
آنان تلاش كنند. مشاور عالی وزير كشور، استقامت و صبر 
ستودنی والدين شهدا و حمايت آنان از انقلاب اسلامی را 
مايه پيروزی های نظام در عرصه های مختلف دانست و ابراز 
اميدواری كرد: با دعای خير اين عزيزان در راه خدمت به 

مردم موفق باشيم.
همچنين سرپرست استانداری قم با حضور در گلزار 
شهدای علی ابن جعفر)ع( بر مزار شهيدان اين مكان مقدس 
از جمله شهيد مهدی زين الدين حاضر شد و با قرائت فاتحه 

به مقام شامخ اين شهدای گرانقدر ادای احترام كرد. 

سرپرست سازمان مديريت پسماند قم خبر داد:

 تخصيص ۲۵00 ميليارد ريال برای راه اندازي كارخانه تفکيک زباله در مقصد 

 مديرعامل شركت غله  و خدمات بازرگانی استان اعلام كرد :

۸۲ هزار تن گندم در سيلوهای قم

اما و اگرهايی در خصوص يک پروژه شهری

معدن كميته امداد راه پرديسان را سد كرد!

»همتی« خواستار شد :

جلوگیری از خروج  منابع بانکی از استان قم

فرماندهي  آگاهي  پليس  رئيس 
انتظامي استان قم گفت: مشاركت مردم 
در ارتقاء امنيت اجتماعي ضروري است.

كارگاه  در  قدمي   مهدي  سرهنگ 
در  كه  جرم  وقوع  از  پيشگيري  آموزشي 
مجتمع فني و حرفه اي امام خميني )ره( 
برگزار شد، عنوان داشت: توجه و عمل به 
را  جرم  وقوع  بستر  پليس،  هاي  توصيه 
كاهش داده و خطرات و تهديدات آن را به 
حداقل مي رساند و آحاد جامعه بايد سهم 

و نقش خود در تأمين امنيت را ايفا كنند.
 رفتار خود افراد دليل اصلي 

وقوع بيش از  7۵ درصد جرائم 
وي دليل اصلي وقوع بيش از  75 درصد 
يا  قرباني  رفتار  را  سرقت  ويژه  به  جرائم 
مالباخته عنوان و اظهار كرد: ناآگاهي و غفلت 
مالباخته يا قرباني، رفتار و انگيزه مجرمانه، 
شرايط اجتماعي و فضاي محيطي از جمله 
عوامل اصلي وقوع جرائم به شمار مي روند.

انتظامي  فرماندهي  آگاهي  پليس  رئيس 
استان با بيان اينكه اثراتي كه وقوع يك جرم 
دارد، كشف آن و دستگيري مجرمان ندارد، 
به گروه هايي كه از وقوع يك جرم آسيب 
اول،  گروه  افزود:  و  كرد  اشاره  بينند  مي 
افراد درگير در وقوع جرم هستند كه بطور 

مستقيم آسيب مي بينند و گروه دوم كه غير 
مستقيم دچار آسيب مي شوند، خانواده هاي 
آن ها و نيز مشاهدان صحنه جرم هستند.

سرهنگ قدمي با اشاره به اينكه مشاهده 
وقوع يك جرم مي تواند تا مدت ها اثرات 
زيان باري را بر روح و روان انسان برجاي 
گذارد، اضافه كرد: امروز ديدگاه پليس، جرم 
محور بوده و بر مديريت جرم متمركز است 
كه در درجه اول پيشگيري، سپس پيش 
بيني و نهايتاً مقابله با جرائم در دستور كار 

پليس قرار دارد.

طلا، جواهر آلات و وجوه نقد را 
در منزل نگهداري نکنيد 

وي در بخش ديگري از سخنان خود 
به موضوع سرقت منزل اشاره كرد و عنوان 
داشت: طلا، جواهر آلات و وجوه نقد را تحت 
هيچ شرايطي در منزل نگهداري نكنيد و آن 
را به صندوق امانات بانك بسپاريد، پول و طلا 
انگيزه مجرمانه را تقويت مي كند و ممكن 
است جان مالباخته را نيز در معرض خطر 
قرار دهد. رئيس پليس آگاهي فرماندهي 
انتظامي استان با بيان اينكه سرقت خودرو، 

حدود 50  سيكلت،  موتور  و  آن  قطعات 
درصد سرقت ها را شامل مي شود، گفت: 
وسايل و اشيا قيمتي مانند موبايل، تبلت و 
غيره را داخل خودرو و در معرض ديد قرار 
ندهيد كه اين اقدام انگيزه سرقت در افراد را 
افزايش مي دهد.معاون اجتماعي فرماندهي 
انتظامي استان نيز در ادامه اين جلسه بر 
ضرورت رويكرد پيشگيرانه و اقدامات پيش 
دستانه به منظور كاهش جرائم تأكيد و 
خاطرنشان كرد: ارتقاء امنيت اجتماعي با 
مي  محقق  مردمي  مشاركت  و  همكاري 
شود، پس تمام افراد جامعه بايد به معناي 
واقعي، شهروند باشند و نسبت به وظيفه و 

نقش خود احساس مسئوليت كنند.
توصيه های برای استفاده از 

دستگاه خودپرداز
بخش  در  صادقي"  "احمد  سرهنگ 
جديد  ترفند  به  خود  سخنان  از  ديگري 
با  بانك  عابر  كارت  از  برداشت  و  سارقان 
استفاده از قراردادن يك وسيله جانبي در 
ورودي دستگاه خودپرداز اشاره كرد و عنوان 
داشت: هنگام استفاده از دستگاه خودپرداز، 
از نبود قطعه ي اضافي در ورودي دستگاه 
اطمينان حاصل كرده و مراقب باشيد افراد 

ديگر، رمز كارت شما را مشاهده نكنند.

مدير كانون پرورش فکری كودكان 
و نوجوانان استان قم گفت: از عيب های 
كه  است  اين  فکری  پرورش  كانون 
تخصصی  فعاليت هايش  و  آموزش ها 
نيستند و در سطح دانش آموزی باقی 

مانده  است.
محسن ربانی صبح ديروز در ديدار مدير 
خصوص  در  نيز  قم  استان  هنری  حوزه 
كانون  و  هنری  حوزه  نهاد  دو  همكاری 
پرورش فكری سخن گفت و اظهار كرد: 

چون فضای كار در استان به نسبت تهران، 
كوچك تر و مخاطبين يكدست تر هستند 

امكان همكاری های كارآمد بيشتر است.
وی اضافه كرد: همكاری خوب كانون و 
حوزه هنری قم در زمينه های مشترك كاری 
می تواند به الگويی برای ديگر سازمان ها و 

نهادهای استان تبديل شود.
مدير كانون پرورش فكری قم همكاری 
مواردی  به  را  پژوهشی  زمينه های  در 
برای  قم  استان  هنری  حوزه  رئيس  كه 

افزود  بود  برشمرده  جانبه  دو  همكار های 
و گفت: از جمله مشكلات كانون پرورش 
فكری قم، ضعف در امر پژوهش در حوزه 
كرد: حوزه  خاطرنشان  وی  است.  كودك 
هنری در موضوعات كودك و فلسفه، كودك 
و تلويزيون و كودك و تئاتر می تواند با كانون 

همكاری های خوبی داشته باشد.
كانون  موجود  وضع  ادامه  در  ربانی 
پرورش فكری را مناسب ندانست و گفت: از 
عيب های كانون پرورش فكری اين است كه 

آموزش ها و فعاليت هايش تخصصی نيستند 
و در سطح دانش آموزی باقی مانده  است از 
اين رو به دنبال تخصصی كردن مراكز كانون 
پرورش فكری در قم هستيم. مثلا در بعضی 
از مراكزمان به صورت تخصصی به نجوم و 

انيميشن خواهيم پرداخت.
وی گفت: از آسيب های كانون كم شدن 
ارتباط با نوجوانان است كه به همين منظور 
يكی از مراكز مان را به نوجوانان اختصاص 

خواهيم داد.

رئيس پليس آگاهي استان قم  تاكيد كرد:

ضرورت مشاركت مردم در ارتقاء امنيت اجتماعي

مدير كانون پرورش فکری كودكان و نوجوانان استان:

دوری از تخصص از معايب فعاليت های كانون پرورش فکری است

وقتی مداحان خود را جای 
عالمان قرار می دهند

مداحی از مدح می آيد و ريشه و پايه شعری دارد و يك 
مقوله عاطفی و احساسی است؛ يعنی مداحان با احساسات 
مردم سروكار دارند. برای اينكه به دين مردم لطمه وارد نشود 

بايد مداحی تعريف درستی پيداكرده و در يك روند، چارچوب درست به پيش رود. در اين 
ميان نقش عالمان و فرهيختگان دين پررنگ تر است و آنان بايد با تمام وجود از رخنه و نفوذ 
آفت ها و آسيب ها به درون مجالس عزاداری جلوگيری كنند. اگر خدای ناكرده غبار آفت ها و 
آسيب ها بر مجالس عزاداری ما بنشيند، آنچه ضربه می خورد تفكر دينی و شيعی است، لذا 
به همان اندازه كه برپا داری عزاداری ضروری است مصون نگه داشتن آن نيز از آسيب های 
فكری و ساختاری مهم می باشد. امروزه متأسفانه در معرض آسيب قرار داشتن عزاداری ها، 
ضريب بالايی پيداكرده، به گونه ای كه آسيب ها به راحتی و با سرعت به سمت نهادی شدن 

به درون عزاداری های راه يافته اند.
ما در عزاداری ها با سه مقوله محتوا، قالب و صوت مواجه هستيم، محتوا بايد بيشترين 
سهم را در جلسات حسينی داشته باشد و قالب های احساسی در درجه دوم و قالب ها و 
آهنگ های صوتی نيز در خدمت اين دو باشد ولی در برخی جلسات عزاداری برعكس 
می شود. در چند دهه گذشته، مداحان جايگاه عالمان و مجالس عزاداری را در برخی موارد 
گرفتند و اين ناشی از منشأ بروز غلوهايی شد كه مشكلاتی را در پی آورد و هزينه های 

سنگينی برای شيعه ايجاد كرد.
امروز شاهد هستيم كه در بين مداحان رقابت و در برخی از مواقع حسادت وجود 
دارد. مداحان يك گروه از اصناف مذهبی و متدينين خاص هستند با يك تعريف خاص. 
آنچه مهم است اين است كه تعريف مداحان با روحانيت كاملاً متفاوت است. البته منظور 
از روحانيت هركسی كه در اين لباس باشد نيست، بلكه منظور من علما هستند. علما 
همان طور كه از اسم آنان نيز پيداست بر محور علم، دانش، عقل، تفكر و انديشه حركت 
می كنند، اما مداحان اقتضای كارشناس احساسات و هيجانات دينی است؛ يعنی درواقع 

مديريت احساسات دينی و مذهبی جامعه به دست مداحان است.
اگر بخواهيم ساده تر به اين موضوع بپردازيم بايد بگوييم كه مداحان بااحساس مردم 
سروكار دارند و علما بافكر، مغز و انديشه مردم. متأسفانه آفت های صنف مداحی از زمانی 
آغاز می شود كه مداحان احساس می كنند كه می توانند نقش علما را بازی كنند، يعنی 
می خواهند به عنوان يك متفكر، انديشمند و تئوريسين نقش ايفا كنند، در اينجاست كه 

انحرافات در عزاداری های رخ می دهد.
البته همه مداحان مثل هم نيستند، بعضی از سطح سواد بالاتری برخوردار هستند و 
بعضی ها نه اما صدا و حال خوبی دارند و می توانند احساسات مردم را برانگيزند. آنچه در 
اينجا بايد به آن پرداخته شود اين است كه همه دين حال و احساس افراد نيست. بالاخره 

دين افرادی مثل شهيد مطهری و علامه طباطبايی می خواهد، دين نياز به انديشه دارد.
به نظر من انحراف در عزاداری ها زمانی به وجود می آيد كه جای مداح و عالم عوض 
می شود. مداح وقتی با يك خيل عظيمی از جمعيت مواجه می شود، به نوعی فريب می خورد 
و دچار اشتباه می شود، فكر می كند حالا كه اين همه جمعيت برای او آمده اند، می تواند هر 
حرفی را بزند و مردم هم قبول می كنند و خطرناك تر اينكه فكر می كند حرفی كه می زند، 

درست است، غافل از اينكه احساسات مردم برای صدا و حال مداح برانگيخته شده است.
* استاد حوزه و دانشگاه

آيت ا... محسن غرويان*



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,947,000یک مثقال طلا

911,170یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,900,000سکه بهار آزاد ی

8,900,000سکه امامی

4,550,000نیم سکه

2,560,000ربع  سکه

1,680,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 ۳۲,400,000پژو 

SLX 405 ۳۲,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 ۳9,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX ۳۳,000,000رانا 

TU5 ۳۳,۳00,000رانا 

LX ۳0,۲00,000سمند 

LX EF7 ۳1,000,000سمند 

ELX ۳7,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 ۲1,000,000سایپا 111

 ۲0,۵00,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX ۲4,۵00,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

مجازهای بانکی 34 تایی شدند
گر چه بازار غيرمتشکل پولی در مدت گذشته پلمب و يا انحلال را بارها تجربه 
كرد، اما از احيا هم جا نماند و اكنون ۳4 بانک و موسسه اعتباری مجاز در بازار 

متشکل پولی پولی فعاليت می كنند.
 از سال گذشته كه ساماندهی موسسات اعتباری غيرمجاز شكل جدی تری به خود گرفت 
تاكنون در كنار منحل شدن موسسات غيرمجازی مانند ميزان و يا پلمب برخی از صرافی 
هايی كه خارج از ضوابط بانك مركزی و بدون مجوز فعاليت می كردند، مجوز تعدادی صرافی 

و همچنين بانك و موسسه اعتباری هم صادر شد.
اين در حالی است كه بانك مركزی در روزهای پايانی سال ۱3۹3 مجوز بانك آينده كه 
مدتها بود از چرخه مجازهای بانكی خارج شده بود را صادر و در ليست بانكهای تحت نظارت 
خود قرار داد. از سويی ديگر در شرايطی كه موسسات ديگری همچون آرمان و نور و بانك مهر 
اقتصاد در حال گذراندن مراحل نهايی دريافت مجوز بوده و مقامات بانك مركزی از رسمی 
شدن آنها در آينده ای نزديك خبر داده بودند اخير اعلام شد كه موسسه اعتباری نور هم به 
جمع سه موسسه اعتباری كه پيش تر مجوز فعاليت آنها صادر شده بود پيوسته است. بنابراين 
اكنون 34 بانك و موسسه اعتباری داخلی تحت نظارت بانك مركزی فعاليت می كنند و اين 

بانك تنها در مقابل سپرده گذاران و مشتريان اين مجموعه پاسخگو خواهد بود.
بر اساس آخرين بروز رسانی انجام شده در ليست مجازهای بانكی، بانكهای سپه، ملی، 
پست بانك، توسعه صادرات ايران، صنعت و معدن، كشاورزی، مسكن، توسعه تعاون، اقتصاد 
نوين، پارسيان، كارآفرين، سامان، پاسارگاد، سرمايه، سينا، شهر، دی ، انصار، تجارت، رفاه 
كارگران، صادرات، ملت، حكمت ايرانيان، گردشگری، ايران زمين، قوامين، خاورميانه، آينده، 
قرض الحسنه مهر ايران و قرض الحسنه رسالت 30 مورد بانكی هستند كه تحت نظارت بانك 

مركزی فعاليت كرده و سپرده گذاران می توانند با اطمينان بيشتری به آنها مراجعه كنند.
همچنين موسسات اعتباری كوثر، توسعه، عسكريه و نور جزو موسسات مجاز بانكی 

محسوب می شوند.
از سويی ديگر در كنار اين 34 بانك موسسه اعتباری، بانك مشترك ايران-ونزوئلا به عنوان 
يك بانك مشترك همچنين بانك تجاری ايران و اروپا، بانك تعاون منطقه ای اسلامی، بانك 
المستقبل)فيوچر(، بانك استاندارد چارترد هم پنج بانك خارجی حاضر در ايران با مجوز 

فعاليت از بانك مركزی هستند.
ساماندهی بازار غير متشكل پولی در حالی از سوی بانك مركزی و قوه قضائيه مورد توجه 
قرار دارد كه در كنار اهميت به اين موضوع در سياستهای كلی برنامه ششم توسعه، اخيرا در 
نامه مهم رييس جمهور به معاون اول خود مبنی بر ر رونق بخشی به اقتصاد در چارچوب 

اقتصاد مقاومتی مورد تاكيد قرار گرفته است.
در حالی روحانی اصلاح نظام بانكی را از اهم برنامه های اقتصادی دانسته كه در بين آنها 
انتظام بخشی به بازار پول از طريق بكارگيری كليه ظرفيت های نظام در جهت ساماندهی 
هر چه سريع تر مؤسسات اعتباری غيرمجاز و اتخاذ تدابير لازم برای پيشگيری از اين گونه 

فعاليت ها از اهميت ويژه ای برخوردار است. 

رئيس انجمن لبنی مطرح كرد؛

شایعه افزایش قیمت لبنیات 
رئيس انجمن صنايع لبنی گفت: افزايش قيمت لبنيات با توجه به مشکلات 

اقتصادی در حال حاضر به صلاح نيست.
ريس انجمن صنايع لبنی در خصوص اخباری كه چند وقت است در خبرگزاری ها 
مطرح می گردد مبنی بر اينكه قيمت لبنيات از جمله شير و ماست افزايش خواهد يافت 

اظهار داشت: چنين مصوبه ای وجود ندارد و نبايد رسانه ها به اين شايعات دامن بزنند.
وی ادامه داد: در ماه مبارك رمضان مردم به اندازه كافی با مشكلات و مسائل مالی رو 
به رو هستند و همچنين به مصرف لبنيات و دريافت كلسيم نيازمندند و اين شايعات تنها 

باعث می شود كه جو حاكم متشنج شود.
باكری تصريح كرد: اگر يك نفر طرح و ايده خود را مطرح می كند و بعد آن را رسانه ای 

می كند لزوما  به معنای تصويب آن از سوی دولت و مراجع ذی ربط نيست.
رئيس انجمن صنايع لبنی در پاسخ به اين سوال كه آيا معتقد به افزايش قيمت لبنيات 
هستيد يا خير، گفت: در حال حاضر كارخانجات صنايع لبنی علاوه بر حجم توليد خود 
۱۶ درصد شير مازاد دارند و در شرايط كنونی امكان افزايش قيمت انواع لبنيات نمی باشد.

باكری خاطر نشان كرد: لازمه افزايش قيمت لبنيات منوط به  قدرت خريد مردم 
است و اين افزايش تنها زمانی رخ می دهد كه بهای تمام شده كالا در كارخانه ها به مرز 

زيان دهی برسد.
رئيس انجمن صنايع لبنی بيان داشت: بهای لبنيات نسبت به سال گذشته ۶ درصد 
افزايش داتشه و با توجه به پايين بودن قدرت خريد مردم در حال حاضر نبايد به اين 

موضوع ورود پيدا كرد.

نايب رئيس اتحاديه صادركنندگان فرش ايران خبر داد؛
مهاجرت برخی بازرگانان فرش ایران به هندوستان 
نايب رئيس اتحاديه صادر كنندگان فرش ايران گفت: به دليل عدم ثبات 
سرمايه گذاری و تورم بالا، مشکلات انتقال پول و نيروی كار ارزان هندی، برخی 

از سرمايه گذاران ايرانی سرمايه خود را به اين كشور برده اند. 
 رضی ميری با اعلام اين خبر، افزود: در سال های اخير تغييرمحسوسی در ميزان 
صادرات فرش ايرانی ايجاد نشده است و به دليل موانع صادراتی كماكان با يك سقوط 

صادراتی مواجه هستيم. 
وی با بيان اينكه توافق هسته ای تاثير مثبتی برميزان صادارت فرش ايرانی، خواهد 
داشت، خاطر نشان كرد: آمريكا يكی از بازار های مناسب صادراتی فرش دست بافت است 

كه در صورت گشايش، بازار بزرگی پيش روی صادارت فرش خواهد بود.
نايب رئيس اتحاديه صادر كنندگان فرش، ادامه داد: صادرات سالانه يك ميليارد و 700 
ميليون دلاری فرش در دهه ۶0، امروزه به  300 تا 400 ميليون دلار كاهش يافته است.

وی اظهار داشت: به دليل ارزانی نيروی كار و شرايط ثابت بازار سرمايه گذاری در 
هندوستان برخی از بازرگانان ايرانی سرمايه های خود را به اين كشور برده و از طريق 
نيروی كار هندی اقدام به توليد و صادرات می كنند.ميری گفت: در وضعيت تورم فزاينده 
دراقتصاد كشور، زمانی كه يك سفارش كار چند ساله برای بافت فرش داده می شود، 
ميزان تورم آينده قابل محاسبه نيست، اما در كشوری مانند هندوستان، ميزان تورم از ثبات 
نسبی برخوردار است.ميری با بيان اينكه  سرمايه گذار به دنبال مكانی امن برای سرمايه 
گذاری است، تاكيد كرد: وقتی اقتصاد ما در بازار های جهانی متزلزل می شود، اعتبار فرش 
ايران نيز در بازار های جهانی زير سوال می رود.وی اضافه كرد: متاسفانه برخی از بازرگانان ما 
نيز به دليل شرايط نامناسب سرمايه گذاری فرش ايران با انتقال سرمايه خود به هندوستان، 
در اين كشور كارفرما شده اند.نايب رئيس اتحاديه صادر كنندگان فرش ايران به قوانين بازار 
كار ايران نيز انتقاداتی وارد دانست و گفت: راندمان كار كارگران در بسياری از كشورها از 
ايران بالاتر است.گفتنی است، بر اساس آماری كه اخير گمرك منتشر كرده ميزان صادرات 

فرش ايران در سه ماه ابتدای سال جاری ۲5 ميليون دلار است.

تولید فرآورده های گوشتی بدون گوشت!
دبير انجمن صنايع فرآورده های گوشتی ايران گفت:  بسياری از كارخانه ها به 
سمت توليد سوسيس و كالباس بدون گوشت می روند اما توليد فرآورده های 
گوشتی با منابع گياهی در ابتدای راه است و استاندارد خاصی برای آن مشخص 

نشده است.
 مجيد افلاكی با اشاره به اين كه توليد فرآورده های گوشتی با منابع گياهی از چند سال 
پيش در دستور كار قرار گرفته است، اظهار كرد: در حال حاضر سوسيس با استفاده از انواع 
قارچ ها، پنير و بدون گوشت حيوانی توليد می شود اما در ابتدای كار هستيم و مقدار توليد 
اين محصول كم است.وی در مورد بهره گيری از مواد مصرفی در سوسيس و كالباس بدون 
گوشت گفت: نوع مواد بستگی به نياز مصرف كننده و سفارش مخاطب دارد؛ به عنوان مثال 
مصرف كنندگان معمولا از محصولات قارچ استفاده می كنند لذا استفاده از نوع سبزيجات 
بستگی به ذائقه مصرف كننده دارد.دبير انجمن صنايع فرآورده های گوشتی ايران افزود: در 
توليد فرآورده های گوشتی بدون گوشت به حفظ كيفيت سبزيجات توجه می شود و بخش 
تحقيق و تفحص مشخص می كند از چه سبزيجاتی با چه طول عمری می توان استفاده 

كرد. در حال حاضر اين بخش استاندارد ها را بررسی می كند.
افلاكی با اشاره به اين كه ميزان توليد محصولات سوسيس و كالباس با مواد غيرگوشتی 
هنوز قابل توجه نيست، در مورد ميزان مصرف سوسيس و كالباس در ماه مبارك رمضان 

گفت: طبيعتا در ماه مبارك رمضان استفاده از سوسيس و كالباس كمتر می شود.
انواع  تن  به طور كلی 500 هزار  نشان كرد: در سال گذشته  پايان خاطر  در  وی 
فرآورده های گوشتی در كشور مصرف شد كه نشان دهنده ميزان مصرف سرانه بيش از 

پنج كيلوگرم است.

 قابل توجه موديان محترم
 ماليات برارزش افزوده : 

امروز آخرين مهلت ارائه الكترونيكی
 اظهارنامه ماليات بر ارزش افزوده 

دوره بهار ۹4 از طريق سامانه
 WWW.evat.ir  می باشد.

لغو افزايش حق مسكن جدی شد؛

بن نقدی دوباره زیاد می شود؟

حق  افزايش  لغو  فوری  طرح  كارگران  نمايندگان 
مسکن امسال را كه ماه ها در دولت بلاتکليف مانده 
، به نشست فوق العاده شورای عالی كار می برند و به 
جای آن خواستار افزايش ۲0 هزار تومانی حق بن نقدی 

هستند. 
با وجود اينكه دومين فصل سال ۹4 هم ۱4 روزی می شود 
كه از راه رسيده اما هنوز دولت تصميمی درباره درخواست 30 
دی ماه سال گذشته كارگران و كارفرمايان برای افزايش تنها 

۲0 هزارتومانی حق مسكن در سال جاری نگرفته است.
نمايندگان كارگران می گويند جامعه كارگری كشور از 
برخورد اينگونه دولت دلخور است و اگر هم هيات وزيران بنا 
ندارد توافق كارگران و كارفرمايان درباره افزايش حق مسكن 
را تاييد كند، دستكم مخالفت خود را با آن اعلام نمايد تا 
بتوان سرنوشت بسته تكميل نشده حقوق و دستمزد امسال 
مشمولان قانون كار را روشن كرد. كارگران می پرسند اگر 
دولت در بدنه دستگاه های زيرمجموعه خود كارگرانی دارد 
كه در صورت تصويب اين توافقنامه بايد به آنها نيز افزايش حق 
مسكن بدهد، دليلی نمی تواند باشد كه افزايش حق مسكن 
ميليون ها كارگر شاغل در بخش های خصوصی و تعاونی را 

معطل نگه دارد.
كارگران می گويند اگر افزايش حق مسكن منوط به تاييد 
هيات وزيران نبود، مطمئنا اين افزايش از ابتدای سال جاری 
اعمال و به مرحله اجرا گذاشته می شد اما با اين اقدام دولت، 
هم اكنون هر كارگر دارای ۶0 هزار تومان معوقه حق مسكن 
است كه در صورت تصويب توافقنامه كارگران و كارفرمايان تا 
پايان تيرماه امسال، به يكباره بايد ۱00 هزار تومان حق مسكن 
دريافت كنند كه اين موضوع ممكن است هزينه برخی واحدها 
را افزايش دهد و در نتيجه برخی كارفرمايان پرداخت آن را 
قطع و يا به آينده موكول كنند. نمايندگان كارگری كشور اعلام 
كرده اند دولت تدبير و اميد يكبار توافق افزايش حق مسكن در 
مردادماه سال ۹۲ را تغيير داد و با وجود اينكه قرار بود افزايش 
حق مسكن از همان ماه مرداد آغاز شود، اسحاق جهانگيری 
معاون اول رئيس جمهور در ابلاغيه مصوبه هيات وزيران، 
اجرای آن را از ابتدای سال ۹3 اعلام كرد، در صورتی كه به 
گفته مقامات كارگری، از ابتدا قرار بود افزايش حق مسكن از 

همان تابستان ۹۲ آغاز شود.
حال آنها نگران اين هستند كه دولت دوباره چنين برنامه ای 
را پياده كند و افزايش حق مسكن در سال جاری دستخوش 

تغيير شود. اما اين بار آنها روش ديگری را به كار گرفته اند 
و می خواهند از طريق شورای عالی كار موضوع افزايش ۲0 
هزارتومانی حق مسكن كه نيازمند تاييد هيات وزيران است را 
لغو و به جای آن حق بن ۱۱0 هزار تومانی امسال كارگران را 
۲0 هزار تومان بيشتر كنند. اگر جلسه شورای عالی كار بتواند 
چنين نتيجه ای بگيرد، آنگاه خود نيز راسا می تواند در اين 
باره تصميم گيری و برای اجرا به واحدهای مشمول قانون كار 

ابلاغ نمايد.
نشست فوق العاده شورای عالی كار

رحمت الله پورموسی با تاكيد بر اينكه نمايندگان كارگريبه 
ناچار و به دليل تاخير چندماهه دولت در تصويب افزايش ناچيز 
حق مسكن امسال، به چنين پيشنهادی رسيده اند، گفت: برای 
حل اين مشكل نامه ای به شورای عالی كار زده ايم و خواسته 
ايم تا از طريق تشكيل يك نشست فوق العاده، تكليف اين 

مسئله روشن شود.
دبيركل كانون عالی شوراهای اسلامی كار كشور اظهارداشت: 
به احتمال زياد شورای عالی كار پس از ماه مبارك رمضان 
تشكيل جلسه خواهد داد. ما به عنوان نمايندگان كارگران در 
هيات مديره كانون عالی به اين نتيجه رسيديم كه درخواست 
لغو افزايش حق مسكن و افزايش دوباره حق بن نقدی را مطرح 
كنيم. پورموسی در اين خصوص كه آيا دولت از اين پيشنهاد 
جامعه كارگری حمايت خواهد كرد، ادامه داد: بايد اينگونه 
باشد چرا كه برای خود وزارت كار نيز مهم است كه تكليف 
درخواست وزير كار از هيات وزيران مشخص شود، بنابراين 
ما می توانيم توسط شورای عالی كار همان افزايش ۲0 هزار 
تومانی را كه قبلا درباره حق مسكن توافق كرده بوديم  جا به 
جا كنيم و به حق بن نقدی بيافزاييم كه هر دو مورد نيز جزو 

مزايای رفاهی و جانبی حقوق و دستمزد است.
اين مقام مسئول كارگری كشور تاكيد كرد: دولت به دنبال 
اين است كه افزايش حقوق و دستمزد كارگران آثار تورمی 
نداشته باشد و افزايش ها در پايه حقوق كارگران نباشد. پس می 
توانيم اين جابه جايی را انجام داده و به توقف چندماهه پرونده 

افزايش ۲0 هزار تومانی حق مسكن در دولت پايان دهيم.

'گزارش/ سميه رضايی

اين روزها چينی ها بازار همه اقلام را بدست گرفته اند و 
ديگر كالايی نمانده كه مهری از سرزمين اژدها بر روی آن 

ضرب نشده باشد.
اين روزها بازار شهر حالش خوش نيست و بدجور چشم بادامی ها 
زمام آن را در دست گرفتند و كالاهايشان پشت ويترين های ايرانی 
خودنمايی می كند و اين در حالی است كه كالای ملی در لابه لای 
قفسه ها همچنان خاك می خورد. حالا ديگر كالای چينی زير و 

بم زندگی ما را به سيطره گرفته و بر جان اقتصاد ما افتاده است.
اين روزها چينی ها بازار همه اقلام را به دست گرفته اند و ديگر 
كالايی نمانده كه مهری از سرزمين اژدهای زرد بر روی آن ضرب 
نشده باشد. بازار قم اين روزها بد حالش گرفته است و سايه چشم 
بادامی ها بر فرش، كفش و سنگ قم سنگينی می كند و حتی ديگر 

صنايع دستی و سجاده های نماز هم بوی چين می دهد.
بايد بدانيم كه سوغات هر شهر نشانگر فرهنگ و اعتقادات آن 
جامعه است و وقتی اين مهم از سوی فرهنگ های ديگر مورد 
هجمه قرار گيرد ديگر نمی توان آينده ای روشن و ماندگار برای 

فرهنگ  آن جامعه را متصور بود.
ساليان سال است كه ورود كالاهای چينی به معضلی اقتصادی و 
دغدغه ای برای توليدكنندگان تبديل شده است و ورود اين كالاها 
راه را بر توليدكنندگان داخلی سد كرده و مانع سوددهی و موفقيت 

صنعتگران داخلی شده است.
متاسفانه با ورود اجناس ارزان و بی كيفيت چينی همه روزه نظاره 
گر تعطيل شدن برخی از كارخانه ها و در پی آن اخراج بسياری از 
كارگران هستيم كه زندگيشان فدای بی مسئوليتی و بی خردی و 

عدم كنترل بازار شده است.
طبق آخرين آمار اتاق بازرگانی ايران، ميزان كالاهای وارده به 
ايران طی ۱۱ ماه سال گذشته حدود 4۶ ميليارد و 50۱ ميليون و 
530 هزار دلار بوده است و اين ميزان واردات از ۱5۱ كشور جهان 
در حالی صورت می گيرد كه بر اساس اين آمار به ترتيب كشورهای 

چين ، امارات و كره بيشترين ميزان واردات را به ايران داشته اند.
نگاه به اين آمار نشان دهنده اين است كه چين جای خود را به 
خوبی در بازار ايران باز كرده كه اين مسئله نگران كننده است و نياز 
است برای افزايش توليدات و ارتقای كيفيت كالاها و به دنبال آن 

صادرات كالا چاره انديشی صورت گيرد.

متاسفانه تبليغات گسترده  كالاهای خارجی سبب شده كه باور 
و عقيده مردم در خصوص كالاهای داخلی تغيير يابد و گاه حتی 
كالای بی كيفيت خارجی بر كالای داخلی ترجيح داده شود و البته 
حل اين مشكل مسئله نيازمند فرهنگ سازی است و همچنين 

افزايش سطح كيفيت كالاهای داخلی را می طلبد.
اين خصوص آيت الله عسكر ديرباز عضو مجلس خبرگان  در 
رهبری گفت: تحريم های دشمن ضرورت توجه به كالاهای داخلی 

را نشان می دهد.
به سمت  كنونی حركت  اقتصادی  در شرايط  كرد:  بيان  وی 
بهبودی جامعه نيازمند افزايش توليدات و بالابردن سطح كيفيت 

كالاهاست.
رئيس دانشگاه قم با بيان اينكه استفاده از كالای داخلی نيازمند 
فرهنگ سازی است گفت: نهادينه كردن فرهنگ خريد كالای 
ايرانی ضروری است و در غير اين صورت بايد در انتظار وابستگی به 
ديگر كشورها باشيم. آيت الله ديرباز اذعان كرد: استقلال از شعارهای 
انقلاب بود و استقلال اقتصادی يكی از ابعاد استقلال است و برای 

رسيدن به آن  بايد به توليدات داخلی تكيه كند.
وی با بيان اينكه در شرايط تحريم توجه و اتكا به توليدات داخلی 

قابل اهميت است گفت: در اين شرايط ورود بسياری از كالاها 
تضعيف و يا ممنوع شده و مسدود شدن ارتباطات بانكی نيز توجه 

به توليد داخل را دوچندان می كند.
از  را  جوانان  بيكاری  كاهش  رهبری  خبرگان  مجلس  عضو 
نتايج مثبت حمايت از توليد داخل دانست و بيان كرد: استفاده از 
محصولات داخلی موجب رونق جامعه می شود و عدم استفاده از آن 

سبب می شود اقتصاد كشور متضرر شود.
وی بسيج شدن و مشاركت همگانی را در راستای فرهنگ سازی 
استفاده از توليدات داخلی مهم خواند و آن را راهی برای افزايش 

كيفيت توليدات داخلی دانست.
رئيس دانشگاه قم نقش رسانه ها در تبليغ و ترويج كالای داخلی 
را موثر بيان كرد و گفت: تبليغ عملی موثرترين شيوه تبليغ است و 
اگر كيفيت كالايی بالاتر از جنس مشابه خارجی باشد مردم از آن 

استفاده خواهند كرد.
در همين خصوص حجت الاسلام والمسلمين عبدالله حاجی 
صادقی جانشين نماينده ولی فقيه در سپاه گفت: توجه و اهميت به 

توليد داخلی و حمايت از كارگران ايرانی ضروری است.
جانشين نماينده ولی فقيه در سپاه پاسداران با بيان اينكه تنها راه 
گذر از فشارهای دشمنان پياده سازی گفتمان مقاومت است افزود: 
عملی شدن اين امر اهميت به توليدات داخلی، عدم وابستگی به 

خارج و توجه به ظرفيت های بومی را می طلبد.
وی گفت: اين تفكر كه كالاهای خارجی از كيفيتی مطلوب تر از 
كالای داخلی بهره مند است از نقشه های شوم استكبار است تا ما 

را به خود وابسته سازند.
حاجی صادقی از رسانه ها خواست تا به فرهنگ سازی مصرف 
كالاهای داخلی بپردازند و مردم را از آثار سوء استفاده از كالای 
خارجی آگاه كرده وهمچنين  توليدكنندگان به افزايش كيفيت 

كالاهای خود اهميت دهند.
وی حمايت از سرمايه گذاران را وظيفه سياست گذاران دانست 
و از مردم خواست با بهره گيری از كالای بومی از كارگران ايرانی 

حمايت كنند و دشمنان را نا اميد گردانند.
با اين وجود و با تمام تاكيداتی كه در اين زمينه از سوی مسئولان 
انجام می گيرد اما باز هم شاهد ورود و استفاده از كالاهای چينی و 
خارجی در كشور هستيم و ايران به مقصد و مامنی برای كالاهای 

چينی تبديل شده است.
بايد بدانيم كه با هر خريد كالای خارجی نابودی ده ها فرصت 
شغلی را رقم می زنيم كه در دراز مدت گسترش بحران بيكاری 
جوانان را موجب می شود. امروزه بخش بزرگی از توسعه و توليد ملی 
در گروی حمايت مردمی است و اين مردم هستند كه همچون ساير 

عرصه ها می توانند نقش آفرين و حماسه آفرين باشند.
اين روزها تا سری به كارگاه ها و توليدی ها نزنيم و پای درد دل 
توليدكنندگان ننشينيم از غم درون آنها چيزی نخواهيم فهميد، 
غمی كه التيام بخشش تنها توجه و حمايت مردم و مسئولان است.

سايه ی چشم بادامی ها بر بازار قم؛

بازار شهر زیر آوار کالای چینی
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برترین های مسابقات تنیس روی میز 
جام رمضان قم مشخص شدند

برترين ه�ای مس�ابقات تني�س روی ميز جام رمض�ان قم در پاي�ان رقابت 
پينگ پنگ بازان قمی در رده های س�نی مختلف در س�الن ش�هيد محمدی 

ورزشگاه تختی قم مشخص شدند.
 مسابقات جام رمضان تنيس روی ميز استان قم شامگاه شنبه به همت هيئت تنيس 

روی ميز استان در ۲ رده سنی بزرگسالان و نوجوانان برگزار شد.
مسابقات جام رمضان تنيس روی ميز استان قم با شعار ورزش دشمن اعتياد است  با 
حضور تيم های از تهران، كرج و تيم استان مركزی برگزار شد و با شناخت نفرات برتر 

رده های سنی مختلف به پايان رسيد.
اين مسابقات با حضور 70 تنيس باز در هر دو رده سنی بزرگسالان و نوجوانان برگزار 
شد كه در پايان مسابقات  احمد داماد از تهران مقام اول را كسب كرد، حميد شمس از 
كرج دوم شد و عنوان سومی به طور مشترك به امير عباسی از تهران و حسين اميری 

از قم رسيد.
اين مسابقات در رده سنی نوجوانان با شركت ۲0 نفر در دو گروه برگزار شد كه از هر 
گروه چهار نفر به دور بعد راه يافتند و در پايان سيد محمد امين منتظری، سيد محمد 
معين منتظری و محمد مهدی اسدی  از تيم استان قم به مقام های اول تا سوم رسيدند.

اين پيكارها در سالن شهيد محمدی ورزشگاه تختی قم برگزار شد و مراسم پايانی اين 
پيكارها با حضور روح الله رمضانی معاون توسعه امور ورزش، حميد نريمان رئيس گروه 
ورزش قهرمانی و حرفه ای و  اسماعيل زند رئيس گروه ورزش همگانی اداره كل ورزش 
و جوانان استان قم به انجام رسيد. هيئت تنيس روی ميز استان قم چندی پيش ميزبان 
اردوی تيم ملی تنيس روی ميز نونهالان كشورمان بود و تيم های دختران و پسران قم 

در رده های سنی مختلف امسال در مسابقات ليگ های مختلف كشور شركت می كنند.

هافبک گلزن صبای قم
 به گسترش فولاد تبریز پیوست

 هافبک گلزن تيم فوتبال صبای قم در ادامه روند بلاتکليفی اين باشگاه، صبا 
را ترک كرد و به تيم فوتبال گسترش فولاد تبريز پيوست.

 ايوب كلانتری بازيكن تيم فوتبال صبای قم كه در فصل اخير ليگ برتر فوتبال يكی از 
برترين گلزنان ليگ و صبا بود، سرانجام صبا را ترك كرد تا به گسترش فولاد تبريز بپيوندد.

كلانتری كه هم در نقل و انتقالات نيم فصل دوره گذشته ليگ برتر و هم در هفته های 
اخير صحبت هايی مبنی بر حضورش در پرسپوليس بود سرانجام پس از اينكه در ليست 
برانكو ايوانكوويچ سرمربی پرسپوليس قرار نگرفت تصميم گرفت، ساير پيشنهادات خود را 
بررسی كند. بازيكن گلزن صبا علاوه بر گسترش فولاد از چند تيم ليگ برتری ديگر نيز 

پيشنهاد داشت اما سرانجام تصميم گرفت شاگرد فراز كمالوند در گسترش فولاد شود.
كلانتری دومين بازيكن تاثيرگذار و حياتی صبا است كه اين تيم را ترك می كند چنان 
كه پيش از اين روزبه چشمی به تيم استقلال تهران پيوسته بود. وی در ابتدای فصل 
گذشته ليگ برتر به صبای قم پيوست و در ۲3 بازی از مجموع 3 بازی صبا در ليگ برتر 
برای اين تيم به ميدان رفت و برای صبا ۶ گل به ثمر رساند و ۲ پاس گل نيز داد. هافبك 
جديد گسترش فولاد تبريز پيش از پيوستن به صبا به مدت ۲ فصل در فولاد خوزستان 
بازی می كرد اما از تيم فجر سپاسی شيراز به فوتبال ايران معرفی شد. صبا در شرايطی 
كلانتری را نيز از دست داده است كه وضعيت مديريتی و مالی اين تيم نامشخص است و 

همين امر، بازيكنان كليدی صبا را در معرض ترك صبا قرار داده است.

گروکشی و رفیق بازی ملی پوشان 
در تیم های باشگاهی!

اين روزها در نقل و انتقال بازيکنان شرط و شروطهايی ديده می شود كه از اصول 
حرفه ای به دور است و عجيب است كه برخی باشگاه ها نيز هر آنچه بازيکنان 

می گويند را می پذيرند.
 نقل و انتقالات ليگ برتر به روزهای اوج خود رسيده است. باشگاه ها انتخاب های خود را 
كرده اند و بازيكنان هم دورهای خود را زده اند، بازارگرمی ها انجام شده و حالا وقت انتخاب 
رسيده است. وقت انتخاب تيمی كه يك فصل می خواهند در آن بازی كنند. اما نقل و 
انتقالات امسال با سال های گذشته كمی تفاوت دارد. تفاوتش هم در خط و ربط هايی است 

كه در انتقال بازيكنان به تيم ها ديده می شود.
زمانی در تيم ملی بازيكنان ملی پوش عصای دست سرمربی بودند و به جز فوتبال فكر 
ديگری نداشتند، مثلا حتی زمانی كه علی پروين سرمربی تيم ملی بود هراسی نداشت 
كه 8 بازيكن از استقلال را در تركيب اصلی تيم ملی بازی بدهد چون هيچ خط و ربطی 
در تيم ملی وجود نداشت. اما حالا بازيكنان شاغل در ليگ برتر هنگامی كه می خواهند با 
باشگاه های خود قرارداد ببندند، اقدام به گنجاندن متمم و آپشن می كنند و حتی امسال 
شرط و شروط گذاشته اند كه مثلا فلان بازيكن هم بايد به تيم مدنظر بيايد، چون در تيم 

ملی با او همبازی است.
نكته جالب اينجاست كه تعدادی از اين بازيكنان تا روزهای آخر فصل نقل و انتقالات 
قرارداد خود را امضا نمی كنند تا تكليف بازيكن مدنظرش��ان مشخص شود. چيزی كه 
تا همين چند س��ال پيش در تيم ملی ديده نمی شد و مثلا كاپيتان وقت پرسپوليس 
هيچ وقت شرط نمی كرد كه علی كريمی بايد به اين تيم برگردد، چون او در تيم ملی 

همبازی اش است يا به نوعی حامی او محسوب می شود.
زمانی كه همه می دانستند علی كريمی در استيل آذين حضور دارد و بارها علاقه اش را 
به پرسپوليس نشان داد، هيچ ملی پوشی از پرسپوليس شرط نكرد كه كريمی به اين تيم 
برگردد، وگرنه قراردادش را تمديد نمی كند! اما حالا شرايط فرق كرده و فوتبال ما به روزی 
دچار شده كه بازيكنان ملی پوش شرط می كنند كه فلان بازيكن بايد به اين تيم بيايد و 
كار را به جايی می رسانند كه تا روزهای آخر نقل و انتقالات قرارداد خود را امضا نمی كنند.

به گزارش فارس، نمونه بارز اتفاقات اينجاست كه فصل گذشته در تيمی مثل استقلال 
امير قلعه نويی بارها اعلام كرد تعدادی از بازيكنان نبايد به تيم ملی دعوت شوند و شايد 
حتی اين مساله دامن خود سرمربی استقلال را هم گرفت، اما او پای حرفش ايستاد و 
ضربه خورد، اما از اصول خود كوتاه نيامد. او به كرات در مصاحبه هايش اشاره كرد تعدادی 
از بازيكنان نا آماده تيمش مثل حيدری، بيك زاده، صادقی و حتی كريمی مصدوم نبايد به 
تيم ملی دعوت شوند. چون شايد او احساس كرده بود دعوت شدن اين نفرات به تيم ملی، 

عواقبی دارد كه به ضرر استقلال تمام می شود.
حالا هم شرايط به شكلی پيش رفته كه مظلومی بازيكنانی مثل صادقی، بيگ زاده و 
فروزان را از تيمش كنار می گذارد تا به نوعی ملی پوشان تيمش را كم كند و اتفاقاتی را 
كه به قلعه نويی ضربه زد، گريبان او را نگيرد. اما حكايت اين روزهای فوتبال ما، حكايت 
كاريكاتوری اس��ت كه روز گذشته در يكی از رسانه ها منتشر شده بود، كاريكاتوری كه 
نشان می داد در فوتبال روز دنيا همه مشكلات روی دوش بازيكنان و مربی است و آنها 
وظيفه دارند تيم را موفق كنند و پاسخگوی هوادار باشند، اما در اينجا بازيكنان روی دوش 

باشگاه ها هستند و به نوعی از باشگاه ها سواری می گيرند.

دبير هيئت انجمن های ورزشی استان قم:
باشگاه میثم، نماینده قم در لیگ برتر بیس بال کشور 
دبير هيئت انجمن های ورزشی استان قم گفت: باشگاه ميثم به نمايندگی از 
قم در مسابقات فصل جديد ليگ برتر بيس بال باشگاه های كشور با حريفان به 

رقابت می پردازد.
عليرضا ساری اظهار كرد: تيم بيس بال قم امسال با آمادگی بيشتری در مسابقات ليگ 
بيس بال باشگاه های كشور حضور می يابد تا ضمن صعود از مرحله گروهی، خود را به عنوان 

يكی از مدعيان قهرمانی اين رقابت ها معرفی كند.
وی ادامه داد: بيس بال قم سابقه قهرمانی در ليگ بيس بال باشگاه های كشور را دارد و 
در اكثر دوره ها با كسب نتايج بسيار خوب و عملكرد قابل قبول جزء تيم های برتر اين 
مسابقات بوده است و امسال نيز با تكيه بر استعداد و توانمندی بازيكنان شاخص بومی در 

ليگ حضور می يابد.
دبير هيئت انجمن های ورزشی استان قم با تاكيد بر اينكه بيس باليست های قم برای 
كسب يكی از رتبه های اول تا سوم در ليگ برتر كشور به مصاف حريفان می روند، اضافه 
كرد: تيم بيس بال باش��گاه ميثم به نمايندگی از قم در اين دوره از مس��ابقات شركت 

می كند.
وی با بيان اينكه تيم ميثم قم امسال يكی از تيم های حاضر در گروه شمال ليگ بيس بال 
كش��ور خواهد بود، ياد آور شد: بيس باليست های قم با آغاز تمرينات خود آماده حضور 
پرقدرت در مسابقات فصل جديد ليگ برتر بيس بال قهرمانی باشگاه های كشور می شوند 

درحالی كه تيم ميثم كادر فنی و بازيكنان بومی دارد.
ساری افزود:  بر اساس برنامه ريزی های انجام گرفته از سوی انجمن بيس بال و سافت بال 
فدراسيون انجمن های ورزشی كشورمان، بعد از ماه رمضان، فصل جديد مسابقات ليگ 

بيس بال باشگاه های ايران در دو منطقه شمال و جنوب آغاز خواهد شد.
وی خاطرنشان كرد: استان قم در رشته بيس بال از جمله استان های فعال و موفق كشور 
به شمار می رود و با وجود بازيكنان مستعد و نيروی انسانی كارآزموده در اين رشته، در 
دوره اخير رقابت های كاپ غرب آسيا دو ملی پوش در تركيب تيم ملی داشت و تنها داور 

ايرانی قضاوت كننده در اين مسابقات نيز از قم بود.
دبير هيئت انجمن های ورزشی استان قم ابراز كرد: بيس بال استان قم هرساله توانسته 
خود را به جمع چهار تيم برتر مسابقات ليگ بيس بال مردان كشور برساند و در صورتی كه 
امسال از نظر مالی مورد حمايت قرار بگيرند يكی از تيم های مدعی قهرمانی خواهند بود.

وی عنوان كرد: برنامه ريزی هيئت انجمن های ورزشی استان قم برای حضور موفق مردان 
بيس باليست قم در فصل جديد رقابت های ليگ كشور صورت گرفته تا قم كه در بيس بال 
استانی مستعد است امسال با توان بيشتر در دوره جديد اين مسابقات برابر حريفان قرار 

بگيرد.
س��اری بيان كرد: بيس باليست های قم در حالی آماده حضور در دوره جديد مسابقات 
ليگ بيس بال مردان باشگاه های كشور در فصل جديد می شوند كه نماينده قم در دوره 
قبل با وجود شايستگی هايی كه داشت اما نتوانست به مرحله نهايی ليگ بيس بال مردان 

باشگاه های كشور راه  يابد و امسال می خواهد اين موقعيت را به دست بياورد.
وی ياد آور شد: وجود بازيكنان نخبه و افزايش علاقمندی جوانان قمی به رشته بيس بال 
موجب شده تا از استان قم در دو دوره اخير رقابت ها ی بيس بال قهرمانی غرب آسيا، پنج 
نماينده در تركيب تيم ملی كشورمان حضور داشته و با تيم ملی رتبه های دوم و سوم 

آسيا را كسب كنند.

با پايان رقابت 30 شطرنج باز

معرفی نفرات برتر مسابقات شطرنج جام رمضان 
پيکارهای شطرنج قهرمانی جام رمضان در پايان 6 مرحله رقابت مدعيان در 
يک جدول سوئيس�ی معرفی و در حضور مسئولين هيئت شطرنج استان قم 

تجليل شدند.
درحالی كه مدت زمان بسيار كوتاهی از برگزاری مجمع انتخابات هيئت شطرنج استان 
قم سپری می شود و حسين رحمتی نشاط، رئيس چهار سال قبل اين هيئت ورزشی برای 
مدت چهار سال ديگر سكان دار هدايت شطرنج قم شده است، نخستين مسابقه استانی در 

دوره دوم رياست چهار سال رحمتی نشاط در قم برگزار شد.
در ش��رايطی كه ش��طرنج بازان قم بعد از ماه پر خير و بركت رمضان بايد خود را آماده 
حضور موفق در بالاترين سطح رقابت های باشگاهی شطرنج كشور يعنی ليگ برتر ايران 
جام انديشمندان كنند، مدعيان عضويت در تيم ليگ برتری قم در جام رمضان با يكديگر 

به رقابت پرداختند.
اين درحالی است كه سالن شطرنج مجموعه ورزشی شهيد جعفر حيدريان قم ميزبانی 
اين دوره از مسابقات شطرنج جام رمضان قهرمانی استان قم را انجام داد و طی آن شركت 
كنندگان در تلاش برای كسب عناوين برتر در يك جدول سوئيسی در ۶ دور با يكديگر 

به رقابت پرداختند.
30 نفر شركت كننده در اين دوره از مسابقات جام رمضان شطرنج قهرمانی قم حضور 
داشتند و اكثر آنها از قهرمانان و نفرات برتر شطرنج استان قم محسوب می شدند و در 
آستانه فصل جديد رقابت های ليگ برتر شطرنج ايران، رقابتی نزديك و پاياپای برای كسب 

عناوين برتر داشتند.
مسابقه  برای رسيدن به مقام های اول تا سوم جام رمضان شطرنج قهرمانی مردان قم با 
زمان ۲5 دقيقه برای هر يك از بازيكنان به اضافه ۱0 ثانيه پاداش به ازای هر حركت انجام 

شد رقابتی جذاب و ديدنی كه در واقع مسابقه ای سريع محسوب می شد.
در پايان اين دوره از مسابقات شطرنج جام رمضان قهرمانی استان قم مصطفی سخايی 
كه يكی از اعضای تيم ليگ برتری تربيت قم در مس��ابقات باشگاه های برتر كشور جام 
انديشمندان محسوب می شود، بهترين عملكرد را داشت و بالاتر از ديگر شركت كنندگان 

در اين دوره با كسب 5.5 امتياز در جايگاه نخست ايستاد و قهرمان اين جام شد.
در رده بندی نهايی اين رقابت ها، مهدی مطلبی با كسب 5 امتياز رتبه دوم را كسب كرد 
و بر سكوی نايب قهرمانی قرار گرفت،  ضمن اينكه سعيد شريعت با كسب 4.5 امتياز رتبه 
سوم را به خود اختصاص داد و مهدی بيگدلی به همراه وحيد الله ورديان نيز با همين تعداد 

امتياز و بر اساس پوئن شكنی رتبه های چهارم و پنجم را به دست آوردند.
نكته جالب توجه در حاشيه رقابت های شطرنج قهرمانی جام رمضان استان قم حضور 
عباس جهان بينی مديرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم بود تا موضوع حمايت 
باشگاه صبا از تيم ليگ برتری شطرنج قم در فصل جديد اين دوره از رقابت ها را تقويت 

كند.
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سرپرست تيم ملی واليبال ايران گفت: من دوست 
دارم فره�اد ظريف به تيم ملی بازگردد، اما س�ليقه 

سرمربی هم مهم است.
امير خوش خبر درمورد موضوعات مختلفی صحبت كرد كه 

متن مصاحبه وی را در زير می خوانيد:
* ليگ جهانی امسال برای ايران تمام شد، نظرتان 

درمورد عملکرد تيم ايران چيست؟
با توجه ب��ه گروهی كه در آن قرار داش��تيم پيش از آغاز 
مسابقات دوست و دشمن صحبت از سقوط ايران به سطح 
دوم مسابقات ليگ جهانی می كردند. با تمام سختی هايی كه 
وجود داشت تيم ايران امسال تا مرز صعود پيش رفت و يك 
اتفاق می توانست بازهم ما را به مرحله نهايی برساند. اگر ايران 
به مرحله نهايی می رسيد يك شاهكار بود؛ البته قضاوت كلی 
را به مردم واگذار می كنم كه با فرهنگ بالای خود حالا ديگر 

كارشناس هستند.
* خودتان به عملکرد تيم ملی چه نمره ای می دهيد؟

 م��ن بی تعارف نمره ۲0 را به تيم ايران می دهم، اما بازهم 
تاكيد می كنم كه دلم می خواهد بدانم مردم چه نمره ای به 
بازيكنان می دهند، چراكه نظر آنها از همه مهمتر است. مردم 
بسيار به تيم ملی كمك كردند و در بازی آخر هم با توجه 
به شرايط طبيعی بود كه كمتر به سالن بيايند. بازيكنان هم 
انگيزه كافی نداشتند؛ شايد اگر لهستان در بازی اول به آمريكا 
می باخت شرايط بازی دوم ما هم با روسيه متفاوت می شد. 
روس ها انگيزه بس��يار زيادی داش��تند، اما در طرف مقابل 

بازيكنان ايران كم انگيزه بودند.
* ميلاد عبادی پور از اواسط ست سوم با ناراحتی بين 
بازيکنان ذخيره حضور پيدا كرد و بسيار عصبی شده 

بود؛ علت اين موضوع چه بود؟
متاسفانه يكی از ليدرها بعد از اينكه عبادی پور چند سرويس 
را از دست داد صحبت های بدی نسبت به وی انجام داد كه 
اين صحبت ها به گوش ميلاد رس��يد و وی را عصبی كرد. 
عبادی پور بازيكن جوانی است و خيلی زود تحت تاثير قرار 
می گي��رد. پس از آن اتفاق اين بازيك��ن كلاً از جريان بازی 
خارج شد و اين موضوع كار ما را هم سخت كرد. ميلاد بايد 
تجربه بيشتری كسب كند و اصلاً به اتفاقات خارج از زمين 

توجه نكند.

* آيا اينکه گفته می شود ايران بازی دوم را عامدانه 
به روس�يه واگذار كرد تا اين تيم در سطح اول بماند 

درست است؟
باخت عمدی به روسيه؟ خنده دار است. واقعاً چنين چيزی 
وجود ندارد. بازيكنان و كواچ دوست داشتند بازی آخر ليگ 
جهانی را با پيروزی پشت سر بگذارند تا مردم هم با خاطره 
خوب س��الن را ترك كنند، اما متاسفانه اينگونه نشد. مگر 
می شود مقابل مردم و تماشاگران اصلاً به چنين موضوعات 
خنده داری فكر كرد؟ بازيكنان ايران هميشه فقط به برد فكر 

می كنند و چنين صحبت هايی شايعه است.
* برنامه تيم ملی چيست؟

بازيكنان دو هفته اس��تراحت خواهند كرد و كواچ هم به 
صربس��تان می رود. اين تعطيلی فرصت مناس��بی است تا 
بازيكنان و كادر فنی در كنار خانواده های خود باشند. سرمربی 
تيم ملی امشب به كشورش می رود و احتمالاً ۲۶ يا ۲7 تير 

ماه به ايران بازمی گردد تا برای تيم ملی برنامه ريزی كند.
* آيا حالا كه كار تيم ملی تمام ش�ده است كسی 

به س�راغ فرهاد ظريف م�ی رود تا صحبت هايش را 
بشنود؟

قطعاً بعد از بازگشت كواچ، وی فهرستی از بازيكنان را اعلام 
خواهد كرد كه من شخصاً دوست دارم ظريف به تيم ملی 
بازگردد. وی می تواند كم��ك زيادی به مرندی كند؛ اما به 
هر حال سليقه سرمربی هم مهم است و بايد به آن احترام 
گذاش��ت. مرندی عملكرد خوبی داش��ت و توانست جواب 
اعتماد كواچ را بدهد. بدون شك اگر بازيكنی بخواهد از تيم 
ملی خداحافظی كند ما هر كاری از دستمان برآيد برايش 

انجام خواهيم داد.
* صحبت پايانی.

بازه��م می خواهم از طرف خودم و بازيكنان و كادر فنی از 
مردم و تماش��اگران تشكر كنم كه اگر آنها نبودند اتفاقات 
خوب برای واليبال رخ نمی داد. آنها سرمايه های واليبال ايران 
هس��تند و ما را زبان زد عام و خاص در ميادين بين المللی 
كرده اند؛ هميشه همه به نيكی از هواداران ايرانی ياد می كنند 

و بايد قدر آنها را بدانيم.

رئيس هيئت جودو و كوراش اس�تان قم از دعوت ش�دن هشت كاتاروی قمی به 
اردوی آماده سازی تيم ملی اعزامی به رقابت های قهرمانی آسيا و جهان خبر داد.

سعيد عليزاده اظهار كرد: بعد از پايان پيكارهای كاتا جودو قهرمانی مردان كشور و مشخص 
شدن نفرات برتر كاتاهای مختلف، اكنون نفرات اول تا سوم هر كاتا از سوی كادر فنی تيم ملی 

به اردوی آماده سازی تيم ملی كاتا دعوت شده اند.
وی تصريح كرد: هدف اين است كه كاتاروهای كشورمان در مدت زمان پيش بينی شده برای 
برگزاری اردو و برنامه های آماده سازی خود زير نظر كادر فنی تيم ملی، بهترين شرايطی آمادگی 
را به دست بياورند تا يك تيم ملی قوی و آماده راهی رقابت های قهرمانی آسيا شود و بعد از آن 

در پيكارهای قهرمانی جهان حضور يابند.
رئيس هيئت جودو و كوراش استان قم بيان كرد: ايران همواره يكی از قدرت های كاتا جودو 
آس��يا بوده و عناوينی كه در قاره كهن به كاتا جودو ايران اختصاص يافته يا قهرمانی بوده يا 
كاتاروهای ما به مقام نايب قهرمانی آس��يا دست يافته اند و قطعا در اين دوره نيز همين گونه 

خواهد بود.
وی تاكيد كرد: قدرت اول آسيا در رشته كاتا جودو تيم ملی ژاپن است و اين كشور در اين 
دوره از پيكارهای كاتا جودو قهرمانی آسيا نيز قطعا حريف اصلی تيم ملی كشورمان خواهد بود، 
به همين خاطر تيم ملی از امروز به اردوی آماده سازی می رود تا بهترين شرايط را برای حضور 

در پيكارهای آسيايی كسب كند.
عليزاده با بيان اينكه به منظور حضور در مسابقات قهرمانی آسيا تعداد 30 كاتارو به اردوی 

آماده س��ازی تيم ملی كاتا دعوت شده اند، اضافه كرد: سرمربی تيم ملی كاتای كشورمان اين 
تعداد كاتارو را برای حضور در اردوی آماده سازی اين تيم دعوت كرده و از قم نيز هشت نفر بين 

دعوت  شده ها حضور دارند.
وی عنوان كرد: دهمين دوره رقابت های كاتا جودو قهرمانی كشور كه جنبه انتخابی تيم ملی را 
داشت، با حضور ۱00 كاتارو از استان های مختلف كشور به ميزبانی سالن شهيد افراسيابی تهران 

برگزار شد و چهار مدال نقره و برنز، به نمايندگان استان قم اختصاص پيدا كرد.
رئيس هيئت جودو و كوراش استان قم بيان كرد: نفرات برتر كاتاهای مختلف پيكارهای 
قهرمانی كشور در حالی معرفی شدند كه مسابقات اين دوره در حضور كادر فنی تيم ملی 
در رشته های ناگه نوكاتا، كيمه نوكاتا، گوشين جوتسوكاتا، جونوكاتا و كاتا مه نوكاتا به انجام 

رسيد.
وی يادآور ش��د: برای تش��كيل اردوی آماده سازی تيم ملی اعزامی به رقابت های كاتا جودو 
قهرمانی آس��يا، كاتاروهايی از استان های س��منان، تهران، اصفهان، مازندران، قم، گلستان، 

خراسان رضوی و همدان از سوی كادر فنی به تيم ملی كاتا جودوی ايران دعوت شده اند.
عليزاده بيان كرد: در بين نفرات دعوت شده به اين اردو مهدی عظيمی، فخرالدين رضايی، 
محمدجواد بشارتی، مجتبی اسماعيل پور، محمدحسن سالاری، محمدرضا صحرايی، سيد علی 
ميرسپاسی و محسن قاسم لو نمايندگان هيئت جودو و كوراش استان قم به شمار می روند در 
حالی كه تمرينات تيم ملی كاتا جودو برای حضور در رقابت های قهرمانی جهان و آسيا بعد از 

ماه مبارك رمضان آغاز می شود.

خوش خبرسرپرست تيم ملی واليبال:

باخت عمدی به روسیه؟ خنده دار است

رئيس هيئت جودو و كوراش استان قم خبر داد؛
دعوت 8 کاتاروی قمی برای اعزام به رقابت های قهرمانی آسیا و جهان

فينال كوپا آمه ريكا؛

ناکامی دیگری برای آرژانتین در فینال
تيم های ملی فوتبال شيلی و آرژانتين ديدار نهايی رقابتهای كوپا آمه ريکا را 
برگزار كردند كه تيم شيلی در ضربات پنالتی حريف خود را شکست داد و به مقام 

قهرمانی اين دوره از مسابقات دست يافت.
 ديدار نهايی رقابتهای فوتبال كوپا آمه ريكا را تيم های ملی فوتبال شيلی، ميزبان مسابقات 
و آرژانتين از ساعت 30 دقيقه بامداد امروز يكشنبه برگزار كردند كه در پايان تيم شيلی در 
ضربات پنالتی با حساب 4 بر يك از سد رقيب خود گذشت و جام قهرمانی را بالای سر برد. 

جدال اين دو تيم در وقت های معمول و اضافه با تساوی بدون گل خاتمه يافته بود.
 نيمه اول اين بازی با تساوی بدون گل خاتمه يافت. در دقايق ابتدايی بازی اين تيم شيلی 
بود كه بهتر ظاهر شد و حتی روی شوت سرضرب ويدال دروازه آرژانتين را تهديد كرد. پس 
از آن ضربه كاشته ليونل مسی كه در دهانه دروازه حريف با ضربه سر ديگر بازيكن آرژانتينی 

همراه شد موقعيت جدی بود كه در دقايق اوليه اين ديدار خلق شد.
 شيلی در اوسط اين نيمه روی يك ضد حمله و فرار وارگاس می توانست دروازه آرژانتين را 
تهديد كند كه شوت اين بازيكن به بالای دروازه حريف رفت. در دقايق ميانی نيمه نخست نيز 
دی ماريا مصدوم شد تا لاوتزی جايگزين وی در تركيب آرژانتين شود. اين بازيكن در دقيقه 
پايانی نيمه نخست پاس به عقب آگوئرو را به يك بغل پای محكم به سمت دروازه شيلی 

شليك كرد كه دروازه بان حريف آن را برگشت داد.
 با شروع نيمه دوم اين تيم شيلی بود كه با حمايت هوادارانش بازی بهتری را ارايه كرد و در 
۱0 دقيقه ابتدايی اين نيمه حاكم ميدان بود. پس از آن آرژانتين بر بازی مسلط شد و برای 

دقايقی با ارسال كرنرهای متوالی از چپ و راست دروازه تيم شيلی را تهديد كرد.
 شيليايی ها در اين نيمه با دوندگی بی امان خود ليونل مسی را تا حد زيادی كنترل كردند 
و از اين راه سعی كردند ستاره حريف را از كار بياندازند كه البته خشونت هم چاشنی كار 

بازيكنان ميزبان قرار داشت.  
آرژانتين بهترين موقعيت خود برای گلزنی را در دقيقه ۹۱ از دست داد. ليونل مسی با فرار 
خود پاس خوبی را برای لاوتزی فرستاد كه پاس عرضی اين مهاجم برای ايگواين در دهانه 
دروازه می توانست كار را در آخرين ثانيه ها تمام كند اما ايگواين توپ را به تور كناری دروازه زد 

تا بازی در پايان ۹0 دقيقه با تساوی خاتمه يابد.
 در وقت اضافه اول اين بازی دو تيم كاملا محتاطانه كار را پی گرفتند و هيچ فضايی را به 
يكديگر ندادند. با اين حال در آخرين دقيقه وقت اضافه نخست اشتباه ماسكرانو باعث شد تا 
الكسيس سانچز از سمت راست فرار كند و صاحب موقعيتی ايده آل شود كه ضربه او به بالای 

دروازه آرژانتين رفت. 
در وقت اضافه دوم هم اتفاق خاصی روی دروازه ها رخ نداد و خستگی فراوان بازيكنان باعث 
شده بود تا اشتباهات در ارسال پاس ها در نزد هر دو تيم زياد شود. در اين نيمه بازيكنان 
شيلی روی هر توپی كه به مسی می رسيد مرتكب خطا می شدند تا مانع پيشروی وی شوند. 
اين بازی در وقت های اضافه هم بدون گل خاتمه يافت تا سرنوشت قهرمان را ضربات پنالتی 

تعيين كند.
 در ضربات پنالتی اين تيم شيلی بود كه 4 بر يك برنده شد و عنوان قهرمانی را به خود 
اختصاص داد. ليونل مسی نخستين پنالتی آرژانتين را گل كرد ولی ايگواين و بانگا ضربات 
خود را هدر دادند. در مقابل بازيكنان شيلی ضربات خود را وارد دروازه حريف كردند تا ميزبان 

جام را در خانه نگه دارد. 
بدين ترتيب تيم آرژانتين بعد از فينال جام جهانی ۲0۱4 اين بار در فينال كوپا آمه ريكا نيز 
ناكام ماند. اين پنجمين فينال ملی ليونل مسی بود كه ناكامی ديگری را در عرصه ملی برای 

وی به دنبال داشت.
سرمربی تيم فوتبال شيلی:

به احترام بازيکنان كلاه از سر برمی دارم/ مردم روياپردازی می كنند
سرمربی تيم ملی فوتبال شيلی پس از قهرمانی تيمش در رقابتهای كوپا آمه ريكا گفت به 

احترام بازيكنان تيمش كلاه از سر برخواهد داشت.
تيم فوتبال شيلی پس از ۹۹ سال از تاريخ رقابتها كوپا آمه ريكا بامداد روز يكشنبه موفق شد 
برای نخستين بار قهرمان اين مسابقات شود. دو تيم در پايان ۱۲0 دقيقه تلاش به ضربات 

پنالتی رفتند كه شيليايی ها موفق شدند با نتيجه 4 بر يك به پيروزی برسند.
»خورخه سامپائولی« در نشست خبری پايان اين ديدار اظهار كرد: وقتی شما جامی به اين 
مهمی را می بريد، مردم شروع می كنند به روياپردازی در خصوص آينده اما رقابتهای مقدماتی 

جام جهانی هيچ ربطی به اين موفقيت ندارد.
وی افزود: آن مسابقات بسيار دشوار و  رقابتی هستند و آنجا تيم های زيادی هستند كه 

در كوپا آمه ريكا پيشرفت خود را نشان داده اند و روزهای دشواری را برای ما رقم خواهند زد.
رقابتهای مقدماتی جام جهانی ۲0۱8 در منطقه آمريكای جنوبی از اكتبر آغاز می شود و 
مردم شيلی انتظار دارند تيمشان پس از موفقيت در رقابتهای كوپا آمه ريكا، در آن رقابتها هم 

توفيق حاصل كند اما سامپائولی می گويد در حال حاضر می خواهد از قهرمانی لذت ببرد.
سامپائولی افزود: می خواهم به احترام بازيكنان تيمم كلاه از سر بردارم. آنها در سطح بالايی 
بازی كردند و مقابل تيمی كه از كيفيت بالا و بازيكنان خوبی برخوردار بود هماهنگی بالايی 

از خود نشان دادند.
سرمربی آرژانتينی شيلی در پايان در خصوص مهار ليونل مسی افزود: تفكری كه ما برای اين 

مسابقه انديشيده بوديم اين بود كه بازيكنان مهم آرژانتين را از كار بيندازيم از جمله بهترين 
بازيكن جهان. من اطمينان دارم اگر آرژانتين اين فرصت را پيدا كرده بود تا بر بازی احاطه پيدا 

كند مسی نشان می داد كه بهترين بازيكن دنيا بودن يعنی چه.
هواداران شيلی به خانواده ليونل مسی حمله كردند

 برخی از هواداران تيم فوتبال شيلی در نيمه نخست ديدار تيمشان با آرژانتين در ورزشگاه 
ناسيونال سانتياگو به خانواده ليونل مسی حمله كردند.

تيم فوتبال آرژانتين در ديدار پايانی رقابتهای كوپا آمه ريكا با نتيجه 4 بر يك در ضربات 
پنالتی مقابل شيلی تن به شكست داد.پيش از پايان نيمه نخست جمعی از طرفداران تيم 
فوتبال شيلی به خانواده ليونل مسی فحاشی كردند. يكی از طرفداران تيم فوتبال شيلی، 
رودريگو، برادر ليونل مسی را مورد ضرب و شتم قرار داد و كار به آنجا كشيد كه مسئولان 
ورزشگاه برای حفظ امنيت خانواده مسی، آنها را به كابين تلويزيون انتقال دادند. خانواده 

سرخيو آگوئرو هم مورد فحاشی برخی از هواداران شيليايی قرار گرفت.
دی ماريا: شانس با آرژانتين يار نبود

هافبك منچستريونايتدی آلبی سلسته معتقد است در ضربات پنالتی فينال كوپا آمه ريكا 
شانس با مردان خراردو مارتينو يار نبوده است.

 آنخل دی ماريا در نيمه اول ديدار تيم های آرژانتين و شيلی در فينال جام ملت های آمريكای 
جنوبی موسوم به كوپا آمه ريكا از ناحيه همسترينگ دچار مصدويت شد و در دقيقه ۲۹ به 
ناچار جای خود را به اسكيل لاوتزی داد. اين خبر بدی برای هواداران منچستريونايتد است 
كه تيم شان تمرينات پيش فصل خود را از فردا )دوشنبه( آغاز خواهد كرد. البته هنوز از ميزان 
مصدوميت آنخل دی ماريا و اينكه تا چه مدت از ميادين به دور خواهد بود، خبری منتشر نشده 
است.هافبك آلبی سلسته در پی شكست اين تيم در ضربات پنالتی مقابل ميزبان رقابت ها و 
ناكامی در رسيدن به عنوان قهرمانی گفت: ما به هدف خود كه همان كسب قهرمانی بود خيلی 
نزديك شديم و هرآنچه را كه از دست مان برمی آمد، انجام داديم اما شانس با ما يار نبود. البته 

شيلی هم در اين تورنمنت فوق العاده بود و شايسته قهرمانی.
وارگاس: رويايم محقق شد

هافبك نفوذی شيلی پس از نخستين قهرمانی لاروخا در مسابقات كوپا آمه ريكا گفت كه 
به آرزويش رسيده است.

ادواردو وارگاس در پی قهرمانی تيم ملی فوتبال شيلی در رقابت های جام ملت های آمريكای 
جنوبی گفت: خيلی خوشحالم كه به قهرمانی در اين رقابت ها رسيديم. من رويای قهرمانی در 
اين مسابقات را داشتم و بايد از تلاش هم تيمی هايم در راه رسيدن به اين دستاورد مهم تشكر 
كنم.هافبك نفوذی شيلی كه با چهار گل زده به همراه پائولو گوئررو پرويی به طور مشترك به 
عنوان بهترين گلزن رقابت ها معرفی شد، تصريح كرد: عنوان آقای گلی دستاورد فردی خوبی 
برای من به شمار می رود. اميدوارم در مرحله بعدی بتوانيم اين روند رو به رشد را هم به صورت 

انفرادی و به صورت تيمی ادامه دهيم.
وی عنوان كرد: حالا بياييد از اين قهرمانی لذت ببريم. در طول اين تورنمنت سخت تلاش 
كرديم و حالا می خواهيم از اين دستاورد فوق العاده مان پس از يك تورنمت خاص لذت ببريم.

براوو: گفته بودم آرژانتين دو پنالتی اش را به هدر می دهد
دروازه بان تيم ملی شيلی قهرمانی تيمش در كوپا آمه ريكا پس از غلبه بر آرژانتين را تحقق 

يك رؤيا برای خودش عنوان كرد.
در ميان سه بازيكن بارسلونايی حاضر در فينال كوپا آمه ريكای ۲0۱5 يعنی ليونل مسی، 
خاوير ماسچرانو و كلوديو براوو، دروازه  بان آبی و اناری ها خوشحال تر از همه ميدان را ترك كرد. 
او نه تنها در ۱۲0 دقيقه بلكه در ضربات پنالتی هم كه ضربه اور بانگا را مهار كرد، سهم زيادی 
در موفقيت قرمزپوشان داشت. براوو كه فصل گذشته به همراه بارسلونا تمامی عناوين قهرمانی 
ممكن را در رده باشگاهی كسب كرد، حالا يك قهرمانی با ارزش ديگر را اين بار در رده ملی 
به فهرست افتخارات خود اضافه كرد. او در پايان بازی به خبرنگاران گفت: من هميشه رؤيای 
بالای سر بردن جام قهرمانی كوپا آمه ريكا را داشتم و حالا وقتش شده است. ما بايد خاطرات 
تلخ گذشته را در گذشته رها كنيم. اين قهرمانی را به تمام مردم شيلی تقديم می كنيم. براوو با 
اشاره به حذف تيمش در جام جهانی ۲0۱4 برابر برزيل در ضربات پنالتی در مرحله يك هشتم 
نهايی ادامه داد: ما از جام جهانی سال گذشته تجربه كسب كرده بوديم. به بازيكنانم شيلی گفتم 

كه آرژانتينی ها دو پنالتی شان را از دست خواهند داد و ما قهرمان خواهيم شد.
 پيروزی شيلی برابر آرژانتين در فينال كوپا آمه ريكا كه در آن گونسالو ايگواين و اور بانگا 
ضربات پنالتی  خود را به هدر دادند، اولين قهرمانی تاريخ قرمزپوشان آمريكای لاتين را در 

تاريخ ۱۲0 ساله  اين تيم رقم زد.
ويدال: ثابت كرديم بهترين تيم آمريکای جنوبی هستيم

هافبك تيم ملی شيلی معتقد است اين تيم با بازی هايی كه از خود ارائه داد ثابت كرد بهترين 
تيم آمريكای جنوبی است.

تيم ملی فوتبال شيلی در فينال كوپا آمه ريكا پس از تساوی بدون گل مقابل آرژانتين در 
وقت های قانونی و اضافی موفق شد در ضربات پنالتی با نتيجه 4 بر يك از سد حريف نامدارش 
بگذرد و نه تنها مسی و يارانش را در حسرت قهرمانی بگذارد بلكه خودش برای نخستين بار در 

تاريخ ۹۹ ساله اين رقابت ها فاتح جام قهرمانی شود.
آرتور ويدال در اين باره به خبرنگاران گفت: شيلی سزاوار رسيدن به مقام بود. با بازی هايی كه 
در اين مسابقات از خود ارائه داديم، به اثبات رسانديم كه بهترين تيم آمريكای جنوبی هستيم.

هافبك يوونتوسی شيلی كه به عنوان بهترين بازيكن ديدار فينال هم انتخاب شد، افزود: 
در اين بازی مقابل تيمی بزرگ و باسابقه قرار گرفتيم ولی شيلی هميشه به دنبال رسيدن به 
پيروزی است و با تلاش بازيكنان و حمايت گسترده هواداران مان در ورزشگاه ناسيونال به اين 

مهم رسيديم.



علمی و سلامت

مهرخوردن و خاک بازی از
 نشانه های این بیماری است 

يک متخصص كودكان ضمن مروری بر كم خونی در بيماری های مزمن در عين 
حال علاقه زياد به خاک بازی، خوردن مهر نماز، برفک يخچال و موارد اين چنينی 

را از عوارض شايع كم خونی و فقر آهن در كودكان دانست. 
دكتر بهشته النگ با اشاره به اينكه كم خونی در بيماری های مزمن اغلب در افرادی ديده 
می شود كه به التهاب مبتلا هستند، گفت: سطح سلول های قرمز خون كه اكسيژن را به تمام 
قسمت های بدن می رسانند، در افراد مبتلا به كم خونی پايين است و اين روند در مبتلايان به 

روماتوئيد آرتريت شيوع بيشتری دارد كه به طور معمول قابل درمان است. 
وی در ادامه افزود: در مبتلايان به روماتيسم، كم خونی اغلب ناشی از كمبود آهن است 
و مصرف مكمل های آهن در اين افراد الزامی است. همچنين داروهای مخصوص درمان 
روماتيسم از جمله داروهای ضد التهاب يا استروئيدها می توانند باعث از دست رفتن خون و در 

نتيجه ناراحتی معده شوند و افزايش كم خونی را در افراد به دنبال دارند. 
اين متخصص كودكان تصريح كرد: علاقه زياد به خاك بازی، خوردن مهر نماز، قند، برفك 
يخچال، مواد نشاسته ای و گچ از عوارض شايع كم خونی و فقر آهن در كودكان است كه بايد 
هرچه سريع تر به آنان كمك شود؛ چرا كه ممكن است كم خونی آنها به دليل وجود انگل های 

روده ای باشد. 
النگ با بيان اينكه كم خونی در مردان می تواند علامت بيماری های بدخيمی در دستگاه 
گوارش باشد، خاطر نشان كرد: خستگی، ضعف، سردرد، تنگی نفس، رنگ پريدگی، ناخن های 
شكننده، دست ها و پاهای سرد، درد قفسه سينه يا ضربان قلب نامنظم از نشانه های بارز كم 

خونی است. 
اين متخصص كودكان در پايان يادآور شد: افرادی كه به صورت مزمن و طولانی مدت دچار 
كم خونی می شوند، با دارو و رژيم غذايی مداوا می شوند؛ به خصوص در افرادی كه كم خونی با 
بيماری های زمينه ای تشديد می شود، بايد رژيم غذايی خود را برای درمان كم خونی متناسب 

با بيماری زمينه ای انتخاب كنند. 

"گال" چیست؟ 
يک عضو هيات علمی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: بيماری گال از هجوم 

نوعی انگل خارش آور به بدن ايجاد و سبب خارش شديد در پوست می شود. 
گيتی صادقيان در خصوص بيماری گال يا جرب اظهار كرد: انگل بيماری گال پس از ورود 
به بدن، در پوست زندگی می كند و برای خود كانال های ريزی به صورت خراش ايجاد می كند. 
وی افزود: انگل گال زير پوست تخم گذاری می كند و به علت اينكه اين بيماری در 
قسمت های نازك پوست ايجاد می شود يك حساسيت پوستی در پاسخ به وجود اين انگل 

ايجاد شده و منجر به خارش شديد می شود. 
اين متخصص پوست با بيان اينكه خارش شبانه خارشی است كه با گرم شدن پوست و 
با خوابيدن بويژه در شب به صورت شديد بروز می كند، اضافه كرد: نخستين مشخصه اين 

بيماری خارش شبانه  بسيار شديد است به طوری كه فرد مبتلا را از خواب بيدار می كند. 
صادقيان ادامه داد: نقاطی كه احتمال دارد انگل زيست كند شامل نواحی بسيار نازك پوست 

مانند زير بغل، بازوها، لای انگشتان دست و دستگاه تناسلی است. 
وی خاطر نشان كرد: گال يك بيماری مسری است و به طور معمول بيماری آميزشی 

محسوب می شود. 
اين عضو هيئت  علمی دانشگاه علوم پزشكی اصفهان با بيان اينكه برای درمان گال از 
داروهای مختلفی استفاده می شود، افزود: به طور معمول يك لوسيون و شامپو برای بيمار 
تجويز می شود كه يك هفته تا ۱0 روز برای درمان كامل نياز به تكرار آن در تمام بدن و 

قسمت های بيمار بدن است. 
صادقيان با بيان اينكه ابتدا بايد خارش درمان و سپس برای درمان انگل گال اقدام كرد، 
خاطر نشان كرد: برای درمان خارش قرص های آنتی هيستامين تجويز می شود كه تا زمان 
رفع خارش بايد مصرف می شود. در برخی موارد خارش ها در نواحی بيمار پوست حتی پس 

از درمان انگل نيز ادامه دارد. 
وی با بيان اينكه از زمان ايجاد انگل گال برای نخستين بار در بدن تا بروز پاسخ حساسيتی 
پوست دو هفته طول می كشد، افزود: در مرحله بعد اگر شخص مجددا با اين انگل مواجه شد، 

به دليل آشنايی با بيماری، پس از 48 ساعت خارش شديد شروع می شود. 
صادقيان ادامه داد: از ديگر نشانه های ابتلا به گال علاوه بر خارش شديد، وجود خراش ها و 
كانال هايی در نواحی نازك پوست است كه تشخيص آن تنها توسط متخصص ممكن است. 

تاثیر بی تحرکی در تحلیل ماهیچه های بدن
طبق تحقيق پژوهشگران توقف تمرينات ورزشی برای مدت زمانی بيش از دو 
هفته، منجر به كاهش شديد حجم ماهيچه های بدن فرد شده و اين موضوع در 

جوانان و ورزشکاران بيشتر از افراد پير و غيرورزشکار مشاهده می شود. 
عدم فعاليت های بدنی به طور عادی سبب كاهش سطح و اندازه عضلات و ماهيچه های 
بدن می شوند. البته مطالعات پيشين نشان می دهد كه به طور طبيعی همراه با افزايش سن، 
از ميزان ماهيچه های بدن انسان كاسته می شود. برای نمونه به طور عادی مردان جوان در 

هر كدام از پاهای خود، يك كيلوگرم ماهيچه های بيشتری به نسبت افراد كهنسال دارند.
البته بايد در نظر داشت كه در صورت نداشتن تحرك و فعاليت های ورزشی از ميزان حجم 
اين ماهيچه ها كاسته خواهد شد. مطالعات انجام شده در اين زمينه نشان می دهد در صورت 
توقف فعاليت های ورزشی برای مدت زمان دو هفته، به ميزان 485 گرم از عضلات پای مردان 

جوان و ۲50 گرم از عضلات مردان كهنسال كاسته خواهد شد.
گفتنی است در بين شركت كنندگان اين مطالعات مشخص شد كه در صورت قرار گرفتن 
يكی از پاها در پد يا پانسمان يا گچ كه منجر به ثابت ماندن و بی تحركی پا می شود، از حجم 

عضلات به اندازه قابل توجهی كاسته خواهد شد.
در همين زمينه »مارتين گرام«، پژوهشگر اين مطالعه، می گويد: »به هر ميزان كه حجم 
عضلات شما زياد تر باشد، به همان نسبت در صورت نداشتن فعاليت های ورزشی، عضلات 

خود را از دست خواهيد داد.«
اين موضوع به اين معنی است كه اگر فردی دارای شرايط خوب عضلانی بوده و در آمادگی 
جسمانی كامل به سر می برد، و بنا به دلايلی از جمله مصدوميت، قادر به انجام ورزش و 
تحرك جسمی نباشد، در مدت زمان مشابه و در مقايسه با فردی كه كلا ورزش نمی كرده 
و دچار مصدوميتی شبيه به وی شده است، حجم بيشتری از ماهيچه های خود را از دست 

خواهد داد.
اين پژوهشگر در ادامه توضيحات خود می گويد: »افراد مسن به نسبت جوانان در شرايط 
مشابه، ماهيچه ها و عضلات كمتری را از دست می دهند اين موضوع و كمتر بودن روند 
كاهش توده های عضلانی برای افراد كهنسال بسيار مهم است زيرا مساله فوق تاثير بسيار 

زيادی در سلامت و كيفيت زندگی آن ها دارد.«
برای افرادی كه بنا به دلايل مختلفی حجم زيادی از عضلات خود را از دست داده اند، 
داشتن تمرينات ساده ای مانند دوچرخه سواری، به تنهائی كافی نبوده و اين نوع از ورزش 
ها نمی تواند به افراد كمك كند تا حجم از دست رفته ماهيچه های خود را بازيابی كرده و 
به حالت نخست بازگردانند. بهترين گزينه برای اين افراد، تركيب ورزش های فوق به همراه 

تمرينات سنگين است.

عوامل تاثیرگذار در ابتلا به زونا 
ويروس عامل بيماری آبله مرغان می تواند برای سال ها در بدن فرد به صورت 
نهفته باقی مانده و در صورت بروز تحريک های عصبی يا ضعف سيستم ايمنی به 

صورت بيماری موسوم به زونا بروز كند. 
بيماری زونا نوعی عارضه ويروسی است كه موجب تحريك شديد و دردناك پوست بيماران 
شده و به صورت تاول در سطح بدن بروز می كند. البته پيش از شروع ضايعات پوستی در 
اين بيماری، نشانه های اوليه آن درد حاد و شديد همراه با سوزش در قفسه سينه گزارش 
شده است. در ادامه روند بيماری، زخم ها و تاول های دردناك پوستی ظاهر شده و سطح 
پوست در اين مناطق به شدت آسيب پذير و تحريك می شود. در ادامه روند بيماری، سطح 
تاول های فوق الذكر به تدريج خشك شده و طی دو تا سه هفته از بين می روند. در صورتی 

كه اين بيماری روند عادی خود را طی كند، اثر اين تاول ها روی پوست باقی نخواهد ماند.
به گفته پزشكان، عامل ايجاد كننده بيماری زونا در افراد بالغ، همان ويروس عامل 
ايجادكننده آبله مرغان در كودكان بوده كه ويروس Varicella zoster virus نام دارد. به 
اعتقاد پژوهشگران، پس از ابتلای فرد به بيماری آبله مرغان در دوران كودكی و بهبود يافتن 
بيماری، اين ويروس توانائی باقی ماندن در سلول های عصبی نخاع را داشته و برای مدتی 
طولانی به صورت نهفته باقی می ماند. گاهی بر اثر اختلالات عصبی يا ضعيف شدن ساختار 
دفاعی بدن در افراد بالغ، اين ويروس دوباره فعال شده و به صورت زونا در بدن ظاهر می شود.

نشانه های پوستی زونا بيشتر در مناطق سينه و پشت ديده شده و عمدتا در يك راستا قرار 
دارند. در نظر داشته باشيد كه اين بيماری ويروسی به شدت مسری بوده و امكان انتقال آن 

به افراد ديگر نيز وجود دارد.
به گفته پزشكان برخی عوامل موجب افزايش ابتلا به زونا در افراد می شود كه دانستن آنها 

برای همه مفيد است.
اگر شما پيش از اين دچار بيماری آبله مرغان شده ايد، خطر ابتلا به زونا در شما به طور بالقوه 

وجود دارد زيرا همانطور كه گفته شد، عامل ايجاد كننده هر دو بيماری، يك ويروس است.
افرادی كه بنا به هر دليلی از ضعف ساختار سيستم ايمنی بدن خود رنج می برند در معرض 
خطر بيشتر ابتلا به اين بيماری قرار دارند. معمولاً بيماری هائی مانند ايدز يا ديابت موجب 

ضعف عمومی سيستم دفاعی بدن می شوند.
افراد بالای 50 سال، به صورت كلی در معرض خطر بيشتر ابتلا به اين ويروس قرار دارند.

افرادی كه از داروهای ضدسرطان، استروئيدها و داروهای تجويزشده برای درمان پس از 
پيوند عضو استفاده می كنند، به طور بالقوه جز گروه هايی محسوب می شوند كه خطر ابتلا 

به زونا در آنها بيش از افراد عادی است.

خواص دارويی بادمجان 
بادمجان دارای كالری پايين، عمدتا از كربوهيدرات ها و منبع قوی انرژی است بادمجان 
به عنوان يك سبزی در پخت و پز استفاده می شود اين سبزی دوست داشتنی در انواع 
رنگهای قرمز، زرد، راه راه وجود دارد با اين حال، انواع بنفش از محبوب ترين نوع در سوپر 
ماركت ها است وقتی اكثر مردم به بادمجان فكر می كنند اين تصوير كه بادمجان معمولا به 

شكل تخم مرغ مانند با رنگ بنفش پر جنب و جوش به ذهن آنها می آيد.
با اين حال، بادمجان در انواع اشكال و رنگ ها از كوچك و مستطيل، بلند و لاغر  وجود 
دارد مهم شكل و يا رنگ آن نيست تمام انواع بادمجان حاوی بسياری از مواد مغذی مفيد 
و تركيباتی است كه به نفع سلامت انسان است اين مقاله در مورد فوايد تغذيه ای بادمجان 

سنتی بنفش رنگ تمركز دارد.
تجزيه مواد غذايی بادمجان

 يك فنجان بادمجان خام حاوی ۲0 كالری، 0.8 گرم پروتئين، 4.8۲ گرم كربوهيدرات، 
0.۱5 گرم چربی و ۲.5 گرم فيبر در رژيم غذايی دارد. هر وعده ) يك فنجان ( ۱0درصد از 
نياز روزانه به فيبر، 5درصد پتاسيم، 3 درصد ويتامين C، 5 درصد ويتامين B-۶، ۱درصد 

آهن و ۲درصد منيزيم را تامين می كند.
بادمجان نيز حاوی آنتوسيانين، تركيبات كه متعلق به يك كلاس از مواد شيميايی گياهی 
به طور طبيعی به عنوان فلاونوئيدها شناخته شده است. اين تركيبات در بسياری از غذاهای 
گياهی و علاوه بر ارائه فوايد سلامتی وجود دارند كه آنها نيز به رنگ قابل تشخيص بسياری 
از ميوه ها و سبزيجات كمك می كند. در اين مورد، آنتوسيانين ها رنگدانه های محلول در 

آب است كه به بادمجان تركيب ارغوانی تيره می دهد.
 بسياری از فوايد حاصل از بادمجان در پوست های گياهی آن است پوست 
بادمجان پر از فيبر، پتاسيم و منيزيم و آنتی اكسيدان است و از نظر 
ظرفيت جذب راديكالهای آزاد اكسيژن، بادمجان در ميان ۱0 سبزيجات 

برتر قرار دارد.
خواص درمانی مصرف بادمجان 

مدت طولانی است كه مصرف انواع ميوه و سبزيجات با كاهش 
خطر ابتلا به بسياری از شرايط پزشكی مرتبط با شيوه زندگی 
ارتباط دارد. بسياری از مطالعات نشان داده اند كه افزايش مصرف 
غذاهای گياهی مانند بادمجان خطر ابتلا به چاقی و مرگ و مير 

كلی، ديابت و بيماری های قلبی را كاهش می دهد.
 ،۶-B ويتامين ،C سلامت قلب - فيبر، پتاسيم، ويتامين 
بادمجان، همه  در  ومواد مغذی گياهی موجود  آن  محتوای 
سلامتی قلب را پشتيبانی می كند. خوردن غذاهای حاوی 
فلاونوئيدها با خطر كمتر مرگ و مير ناشی از بيماری قلبی 
از  غنی  غذاهای  از  كمی  مقدار  حتی  مصرف  است.  وابسته 

فلاونوييد ممكن است سبب سلامت انسان شود.
فلاونوئيدها  مصرف  كه  دهد  می  نشان  متعدد  مطالعات 

در  مهمی  نقش  آنتوسيانين ها،  عنوان  به  شناخته شده 
كاهش خطر ابتلا به بيماری های قلبی عروقی ايفا 
كرده است. يك مطالعه خاص نشان داد كه كسانی 
حاوی  سبزيجات  و  ميوه  وعده  سه  از  بيش  كه 
آنتوسيانين مصرف كنند خطر ابتلا به بيماری های 

قلبی نسبت به كسانی كه مصرف كمتری دارند 
بالينی  مطالعه  در  است.  كمتر  درصد   34
ديگر، محققان دريافتند كه افزايش مصرف 
آنتوسيانين ها به طور قابل توجهی با كاهش 

فشار خون همراه بود.
مورد  در  تحقيقات   - خون  كلسترول 
اثرات مصرف بادمجان در مطالعات حيوانی 
بادمجان  آب  مصرف  كه  است  داده  نشان 
با كلسترول بالا سبب كاهش  در خرگوش 
معنی داری در وزن و سطح كلسترول خون 

خرگوش گرديد.
تجزيه و تحليل آزمايشگاهی تركيبات فنلی 

در بادمجان نشان می دهد كه سبزيجات حاوی 
مقادير قابل توجهی از اسيد كلروژنيك، يكی از قوی 

ترين جاذب راديكال های آزاد موجود در گياهان است. اين 

اسيد سبب كاهش سطح LDL و نيز به عنوان يك ضد ميكروب، ضد ويروس و يك عامل 
ضد سرطانی عمل می كند.

سرطان-  پلی فنول در بادمجان دارای اثرات ضد سرطان است آنتوسيانين ها و عملكرد 
اسيد كلروژنيك به عنوان آنتی اكسيدان ها و تركيبات ضد التهابی هستند آنها سلول های 
بدن را از آسيب های ناشی از راديكال های آزاد و به نوبه خود سبب جلوگيری از رشد تومور 
و تهاجم و گسترش سلول های سرطانی می شوند آنها همچنين آنزيم های سم زدا را در 

داخل سلول ها تحريك و سبب ترويج مرگ سلول های سرطانی می شوند.
عملكرد شناختی - يافته های حاصل از مطالعات حيوانی نشان می دهد كه ناسونين، 
آنتوسيانين موجود در پوست بادمجان، يك آنتی اكسيدان قوی است كه چربی غشای 
سلولی در سلول های مغز را از آسيب راديكال های آزاد محافظت می كند همچنين ثابت 
شده است به تسهيل حمل و نقل مواد مغذی به داخل سلول و خارج كردن ضايعات كمك 

می كند.
تحقيقات همچنين نشان داده اند كه آنتوسيانين ها سبب مهار التهابات عصبی و تسهيل 
جريان خون به مغز می شود اين به جلوگيری از اختلالات روانی وابسته به سن كمك 

می كند و همچنين حافظه را بهبود می بخشد.
مديريت وزن و سيری - بادمجان دارای فيبرهای غذايی است كه معمولا به عنوان عوامل 
مهم در كنترل وزن و به عنوان عامل حجيم در دستگاه گوارش شناخته شده است اين 
تركيبات سبب افزايش سيری و كاهش اشتها می شود و به شما احساس سير بودن و در 
نتيجه سبب كاهش مصرف كلی كالری می شود از آنجا كه بادمجان در حال حاضر حاوی 

كالری پايين است بخش بزرگی از يك رژيم غذايی كم كالری سالم می باشد.
مو و ناخن - به ياد داشته باشيد كه محتوای آب بالا، مقادير زيادی از فيبر و مواد مغذی 

و مواد معدنی در بادمجان برای تغذيه مو و ناخن ها مفيد است.
كمك به ترك سيگار - اگر سيگار می كشيد، در اينجا خبر خوب اين است بادمجان حاوی 

مقدار كمی از نيكوتين و لذا می تواند به كاهش ميل شديد شما به سيگار كمك كند.
نکاتی در هنگام خريد بادمجان

 هنگام خريد بادمجان آنهايی كه تا حدودی سنگين می باشد را انتخاب 
كنيد. از مصرف بادمجان هايی كه پژمرده، كبود، يا تغيير رنگ داده 
اجتناب كنيد. پوست بايد دارای يك رنگ شديداً بنفش، صاف و 
براق باشد. بادمجان بايد تا موقع مصرف در يخچال ذخيره شود 
و در ذخيره سازی آن، پوست بايد دست نخورده باشد برای 
برش آن از چاقو با فولاد ضد زنگ به جای فولاد كربن دار، 
به منظور جلوگيری از واكنش با مواد شيميايی گياهی 

در آن استفاده كنيد.
خطرات سلامتی مصرف بادمجان 

فنل های  پلی  كه  دهد  می  نشان  تحقيقات 
موجود در بادمجان سبب طعم تلخ آن است 
بالاترين  با  بادمجان  كه  است  معنی  بدان  و 
و  ترين  تلخ  نيز  اكسيدان ها  آنتی  سطوح 
به ناخوشايندی غذا كمك می كند با اين 
حال، دانشمندان اميدوارند كه قادر به بهبود 
ژنتيكی بادمجان به طوری كه آنها حاوی 
باقی  مفيد  مغذی  مواد  از  بالايی  سطوح 
بمانند. مشخص شده است كه ناسونين، يك 
تركيب از انواع خاص فيتوكميكال موجود در 
بادمجان است كه با آهن متصل شده و آن 
را از سلول حذف می كند لذا در كسانيكه 
نمی  توصيه  دارند  پايين  آهن  سطح 
شود.  بادمجان نيز حاوی اگزالات هايی 
است كه می تواند به شكل گيری سنگ 
كليه كمك كند سنگ كليه می تواند به 
نفروپاتی اگزالات حاد و يا حتی سبب 
حاوی  غذاهای  مصرف  شود  كليه  مرگ 
اگزالات ها، مانند بادمجان برای كسانی كه 
مستعد ابتلا به سنگ كليه هستند توصيه 
افراد  كه  می دهد  نشان  اين  و  شود  نمی 
مبتلا به سنگ كليه بايد مصرف غذاهای دارای 

اگزالات را محدود كنند.
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دانشجويان هلندی خودرو خانواده ارائه داده اند كه نه تنها با انرژی خورشيدی 
نيرودهی می شود بلکه ميزان انرژی بيشتر از حد مصرف خود را نيز توليد می كند.

خودروی Stella Lux چهار سرنشينه، هوشمند، كارآمد و راحت است.
گروهی متشكل از ۲۱ دانشجو از دانشگاه صنعتی آيندهوون هلند اين سامانه را ارائه داده اند.

اتومبيل جديد با استفاده از ناحيه ای متشكل از سلول های خورشيدی به مساحت 5.8 متر 
مربع، برق توليد می كند و دارای باتری اضافی با ظرفيت توليد برق ۱5 كيلووات در ساعت است.

اين خودرو هنگام شارژ كامل، قادر است مسافتی معادل ۱000 كيلومتر را در آب وهوای هلند 
طی كند و به سرعت حداكثر ۱۲5 كيلومتر در ساعت برسد. اين خودرو ارزان و هم آيروديناميك 
است و از موادی مانند فيبر كربنی و آلومينيوم برای پايين آوردن وزن آن تا 375 كيلوگرم استفاده 
شده است. با استفاده از نوعی سيستم راهبری طراحی شده، كارآيی اين خودرو افزايش می يابد. 
همچنين سيستم راهبری خورشيدی Stella Lux بر آب وهوا نظارت كرده و مسير بهينه را 
برای خودرو انتخاب می كند. اين اتومبيل قرار است اواخر سال جاری ميلادی در رقابت جهانی 

خورشيدی كلاس كروز در استراليا شركت كند. 

پیشگیری از دیابت نوع یک با انسولین اصلاح شده

لذت استفاده از رایانه همراه با 3 صفحه نمایشگر

توسعه نسل جدید ایمپلنت فک با روش ابداعی محقق ایرانی
پژوهشگر ايرانی دانشگاه ملی مالزی، راهکارهايی 
برای سازگاری ايمپلنت با استخوان فک با استفاده 

از امواج ماكروويو ارائه داد. 
ايرانی مقيم  يعقوبی، مجری طرح و محقق  عليرضا 
مالزی اظهار داشت: زمانی كه ايمپلنت در فك كاشته 
می شود، نحوه قرار گرفتن آن در استخوان فك بسيار مهم 
است؛ چرا كه منجر به پس زدن ايمپلنت و عفونت خواهد 
شد از اين رو سازگاری ايمپلنت با استخوان فك حائز 

اهميت است. 
وی با تاكيد بر اينكه در اين تحقيقات از امواج ماكروويو 
برای اصلاح سطح ايمپلنت استفاده شده است، گفت: با 
افزودن پودر تيتانيوم در قالب ايمپلنت مورد نظر، آن را در 
معرض امواج ماكروويو قرار داديم كه در اين صورت سطح 

ايمپلنت پرز مانند می شود. 
با  داد:  ادامه  ويژگی،  اين  مزايای  به  اشاره  با  يعقوبی 
يك  مدت  در  فك  استخوان  در  ايمپلنت  گرفتن  قرار 
قرار  پرزها  اين  داخل  در  استخوانی  سلول های  ماه 
گرفته و چسبندگی مناسبی ميان استخوان و ايمپلنت 
ايجاد می شود. سلول ها برای آنكه رشد كنند ابتدا بايد 
به سطحی چسبيده باشند و اين در حالی است كه در 
ايمپلنت های موجود، سطح ماشينكاری شده و صيقلی 
است و دراين حالت برای سلول ها سخت خواهد بود كه 

جايی برای چسبيده شدن به سطح پيدا كنند.
وی خاطرنشان كرد: نتايج اين تحقيقات كه با همكاری 
چند دانشگاه آمريكايی انجام شده در مجله انجمن شيمی 

آمريكا منتشر شده است.

يعقوبی و همكارش دكتر كوتی )سمت راست( در حال 
آزمايش ايمپلنت

يعقوبی كه متولد تهران است و تحصيلات متوسطه 
خود را در دبی و دوره كارشناسی رشته مهندسی مكانيك 
را در دانشگاه مالايا )UM( مالزی به پايان برده است 
در خصوص پيشينه تحقيقاتی خود گفت: از بدو ورود 
به دانشگاه مالايا در زمينه مهندسی مواد و نانوفناوری، 
تحقيقاتی را آغاز كردم و از آنجا كه دانشجويان كارشناسی 
انجام  برای  نمی شوند،  دانشگاه  گرنت های  مشمول 
كارهای تحقيقاتی خود با استفاده از مواد زايد موجود در 
كارگاه های دانشگاه محفظه ای برای سنتز نانو مواد ساختم 
و پس از يكی، دو سال با راهنمايی يكی از اساتيد دانشگاه 
ليون فرانسه تحقيقاتی را آغاز كردم كه مقاله آن در سال 
۲0۱3 در مجله "گزارش های علمی" نيچر منتشر شد. 
در پی انتشار اين مقاله، رييس دانشگاه مالزی با ارسال 
هزينه های  كل  كه  كرد  اعلام  تبريك،  ضمن  ايميلی 
تحقيق را پرداخت خواهد كرد و  پيشنهاد كرد به عنوان 
همكار محقق )research fellow( در اين دانشگاه به 

مطالعه و تحصيل بپردازم. 
وی در توضيح تحقيقات مقاله خود گفت: نانو مواد 
سطح  از  گاه  هيچ  كه  هستند  جالبی  خواص  دارای 
آزمايشگاهی به بخش های صنعتی رسوخ نكرده اند از اين 
رو در حال حاضر قادر هستيم كه مقدار كمی مواد را توليد 
كنيم كه تمام فرآيندهای آن قابل كنترل باشد و از سوی 
ديگر هزينه توليد اين مواد نيز گران است. در اين راستا 
تحقيقاتی را با استفاده از پلاسما انجام داديم تا بتوانيم از 

يك سری موادی كه ويژگی پلی مورفيك )چند ريختی( 
دارند، نانو مواد متفاوت توليد كنيم. 

 يعقوبی، مواد پلی مورفيك را موادی دانست كه به 
صورت طبيعی قابليت ايجاد اشكال مختلف را دارند و 
اظهار داشت: در اين مطالعات تلاش شد طی يك پروسه 
كوتاه بين ۱0 تا 30 ثانيه ای مواد مختلفی با ويژگی های 
كنترل شده توليد كنيم. اين مواد در حوزه هايی چون 

انرژی های نو و درمان بيماری سرطان كاربرد دارد.
 اين محقق با بيان اينكه در اين تحقيقات از موادی 
چون كاربيد سيليسيوم استفاده شده است، خاطر نشان 
كرد: پس از اعمال انرژی از طريق پلاسما به اين مواد با 
استفاده از گراديان فشار، شكل و سايز اين مواد را تغيير 

داديم و بر اين اساس قابليت اين مواد تغيير كرد. 
مجری طرح اضافه كرد: برای اين منظور پلاسما را با 
يك گاز سرد خنثی مانند آرگون ايزوله كردم كه اين امر 
سبب شد تا گرما در داخل محفظه بماند و يون ها از آن 
خارج نشود و از اين طريق در مدت ۱0 ثانيه ماده مورد 

نظر توليد شود.
 وی با بيان اين كه در اين تحقيقات روش جديدی 
برای توليد نانوساختارهای پلی مورفيك ارائه شده است، 
توضيح داد: موادی مانند كاربيد سيليسيوم برای فعال 
سازی مولكول های آن بايد انرژی زيادی بيش از ۲400 
درجه سانتيگراد گرما داده شود كه در اين صورت منجر 
به اكسيد شدن سيليكون و تبديل كربن آن به منواكسيد 
كربن خواهد  شد ولی با روشی كه در اين تحقيقات ارائه 

كردم اين مشكل برطرف خواهد شد. 

نظارت خودکار بر سطوح قند دیابتی ها با 
لوزالمعده مصنوعی

دانشمندان دانشگاه كاليفرنيا در سانتاباربارا »لوزالمعده مصنوعی« قابل كاشتی را 
ارائه داده اند كه سطوح قند خون بيماران مبتلا به ديابت نوع يک را دائما اندازه گيری 

كرده و به طور خودكار انسولين را در صورت نياز ترشح می كند.
ديابت نوع يك بر ۱.۲5 ميليون امريكايی اثر گذاشته و حدود ۲00 هزار نفر از اين افراد زير 

۲0 سال سن دارند.
اين بيماری زمانی ظاهر می شود كه سيستم ايمنی فرد، سلول های لوزالمعده توليدكننده 

انسولين را از بين می برد. انسولين، هورمونی است كه قند خون را به انرژی تبديل می كند.
برای جبران كردن فقدان توليد انسولين، بيماران بايد روزانه انسولين را به بدن خود وارد كنند. 
شيوه های كنونی تحويل انسولين به بدن شامل تزريقات روزانه يا پمپ درمانی انسولين است 
كه در هر دوی اين شيوه ها، كاربر بايد فعالانه گلوكز را رهگيری كرده و ميزان انسولين مورد 

نياز را محاسبه كند.
دانشمندان به دنبال يافتن راهی برای نظارت و تحويل خودكار انسولين بدون نياز به تزريق 
بودند. آن ها الگوريتمی را طراحی كردند كه بر سطوح قند خون نظارت كرده و ميزان انسولين 
موردنياز را به سرعت و به صورت خودكار در صورت نياز به بدن تحويل می دهد. اين الگوريتم 
برای كار با دستگاههای كاشتنی بويژه لوزالمعده مصنوعی طراحی شده و بر تاخيرهای 

تجربه شده توسط دستگاههای كنونی غلبه خواهد كرد.
آزمايشات رايانه ای اين ابزار، افزايش و افت گلوكز را كه با وعده های غذايی و خواب شبانه 
متناظر است، شبيه سازی كردند. لوزالمعده مصنوعی قند خون ناحيه مورد هدف را در 80 درصد 

موارد حفظ كرد. دانشمندان اكنون به دنبال آزمايش اين ابزار در حيوانات هستند. 

ساخت خودرو خانواده خورشیدی

پژوهش های جديد حاكی از آن است كه مولکول 
موش ها،  در  يک  نوع  ديابت  از  پيشگيری كننده 
موجب تحريک واكنش ايمنی سلول های انسانی 
شده است و اين امر می تواند به توليد واكسن و 

درمان ديابت ختم شود.
منطقه دانشگاه علوم پزشكی تهران، اين يافته ها بيانگر 
انسولين  مولكول  تغييريافته   بخش  يك  كه  است  آن 
می تواند موجب پيشگيری از ديابت نوع يك در انسان 
شود. دكتر جان كاپلر محقق ارشد اين تحقيق، اظهار كرد: 
بروز ديابت نوع يك به  طرز چشمگيری رو به افزايش است. 
يافته های ما تاييد مهمی در زمينه  استفاده از واكسن برای 

پيشگيری از ديابت نوع يك در انسان  است.
وی افزود: ديابت نوع يك نوعی بيماری خودايمنی است 
كه طی آن سيستم ايمنی، توانايی بدن را در جهت توليد 
انسولين، هورمونی ضروری در  از بين  می برد.  انسولين 

زمينه  متابوليسم قندخون است.
در اين تحقيق پژوهشگران سعی كرده اند تا انسولين 
را به عنوان نوعی ايمن درمانی، به افراد در معرض خطر 
بيماری تزريق كنند )مثل واكسيناسيون برای آلرژی(. در 
هيچ كدام از آزمايشات تاكنون پاسخ مناسبی مشاهده 

نشده است.
آنان می گويند: جديدترين يافته ها حاكی از آن است كه 
بخشی از انسولين با تغيير يك اسيد آمينه می تواند موجب 
ايجاد واكنش ايمنی فرار شود. اين ايده جايگزينی برگرفته 
از بيش از يك دهه كار در آزمايشگاه دكتر كاپلر است 
كه جزئيات كم اهميت مولكولی، واكنش سيستم ايمنی به 

انسولين را به تفصيل بيان می كند.
به گفته محققان، اين تحقيق حاكی از آن است كه 
انسولين به  صورتی غيرمعمول در اختيار سيستم ايمنی 
قرار می گيرد و تغيير يك اسيد آمينه در بخشی از انسولين، 

موجب تحريك بهتر سيستم ايمنی می شود.
بيان  كه شيوه   كرده اند  گزارش  نيز  ديگری  محققان 
شده توسط دكتر كاپلر و همكارانش موجب پيشگيری 
از ديابت نوع يك در موش ها می شود. البته، موش ها و 
انسان ها از بسياری جهات با هم فرق دارند و شيوه هايی 
كه در موش ها مؤثر واقع  می شوند، اغلب هيچ واكنشی 

در انسان ها  ندارند.
دكتر كاپلر و همكارانشان در مقاله  اخير، اجزای طبيعی 
با كشت های  را  انسولين  تغييريافته   اجزای  و  انسولين 
جداگانه  سلول های انسانی تركيب كرده اند. آنها به اين 

نتيجه رسيده اند كه سلول های T، كمترين واكنش را به 
اجزای طبيعی انسولين و بيشترين واكنش را به  اجزای 
تغيير يافته  آن نشان داده اند. سلول های T انسانی، عوامل 
توليد  ضدالتهابی  همچنين  و  پيش التهابی  شيميايی 

می كنند كه سيتوكاين ها نام دارند.
پژوهشگران بر اين باورند كه واكنش های ايمنی، موجب 
بيماری  می شوند.  التهابی  ضد  و  پيش  عوامل  تعادل 
خودايمنی زمانی رخ  می دهد كه واكنش پيش التهابی 
غالب شود. به گفته آنان، نتايج كنونی ثابت نمی كند كه 
بخش تغييريافته  انسولين به صورت واكسن در بدن انسان 
عمل می كند اما اين بخش بيانگر واكنشی در بدن انسان 
هستند كه با واكنش بدن موش به واكسن مطابقت دارد. 
برخی از نشانه های مشاهده شده در سلول های انسانی، با 
سلول های T تنظيم كننده كه  می توانند واكنش ايمنی را از 

بين ببرند و آن را متوقف كنند، مرتبط  هستند.
دكتر كاپلر می گويد: برخی يافته های جديد حاكی از  آن 
است كه كارهای دقيق و پرزحمتی كه در زمينه ی درك 
تعامل غيرمعمول انسولين و سيستم ايمنی انجام داده ايم، 
به انسان  نيز مربوط می شود و می تواند به توليد واكسن و 

درمان ديابت ختم شود.

گروهی از محققان مبتکر در بلژيک مدل پيش ساخته رايانه همراهی را ارايه 
كرده اند كه دو تا سه نمايشگر دارد.

 تا پيش از اين تلاشهای زيادی برای گسترده شدن محدوده نمايشگرها صورت گرفته است 
و حتی رايانه همراهی با دو نمايشگر هم ارايه شده اما تمامی اين تلاشها همراه با افزوده شدن 

وزن قابل توجه به سيستم همراه اوليه بوده است.
حالا گروهی از محققان خوش ذوق در بلژيك دستگاه همراهی ارايه كرده اند كه خود به 
تنهايی مجهز به يك صفحه نمايشگر است و در عين حال می توان يك يا دو نمايشگر ۱3، ۱5 
يا ۱7 اينچی Full HD بسيار باريك نيز به آن افزود. مهمترين مزيت اين نوآوری سبك بودن 

كل دستگاهی است كه تا سه صفحه نمايشگر دارد.
اين نمايشگرها كه قابليت كار با Mac و PC را دارند قابليت چرخش تا ۱80 درجه را نيز 

دارند. اين ويژگی مهم به واسطه لولاهای آلومينيومی ويژه ای است كه برای اين مجموعه 
طراحی شده است.

از مهمترين كاربردهای اين فناوری نوين می توان به استفاده در نشست های كاری و 
تجاری، امور ويرايشی در مطبوعات و رسانه ها و حتی انجام بازی های پيچيده اشاره كرد.

اين محققان مبنای اصلی كار خود را رايانه های همراه موجود در بازار قرار داده به طوريكه 
تلاش می كنند تا هر كاربر با رايانه شخصی خود بتواند صاحب سه نمايشگر به طور همزمان 

شود.
اين فناوری جديد Sliden'Joy نام داشته و با استفاده از پورت USB قابليت اتصال يك يا 
دو نمايشگر به رايانه همراه اصلی را دارد. ابداع كنندگان اين فناوری جديد هم اكنون در حال 

جمع آوری منابع مالی كافی برای توسعه ايده خود و توليد تجاری آن هستند.
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بیماری های شایع فصل تابستان 
گرمازدگی، آفتاب سوختگی، جوش ها، مسموميت های غذايی و بيماری های 

منتقله از حشرات از بيماری های شايع فصل تابستان می باشند.
دكتر سيامك حيدرزاده متخصص ميكروبيولوژی پزشكی و اپيدميولوژی بيماری ها بيان 
كرد: از جمله بيماری های شايع در اين فصل را می توان به گرمازدگی، آفتاب سوختگی، 
جوش ها، مسموميت های غذايی و بيماری های منتقله از حشرات اشاره كرد كه عوامل 
محيطی ميكروارگانيسم های مختلف از جمله باكتری ها، ويروس ها، قارچ ها و انگل ها و 

بروز اين بيماری ها دخيل اند.
 وی در پاسخ به شايع ترين دلايل مراجعه افراد در اين فصل به مراكز درمانی گفت: 
مشكلات گوارشی از جمله، اسهال و مسموميت های غذايی از شايع ترين دلايل مراجعه 
افراد به مراكز درمانی است كه عامل بروز اين مشكلات ورود ميكروارگانيسم ها از طريق 
غذا به دهان است كه منجر به عفونت های دستگاه گوارشی می شود و معمولا به صورت 

اسهال، درد شكم، تهوع، ضعف و بی حالی خود را نشان می دهد.
 وی ادامه داد: از عفونت های دستگاه گوارش می توان به عفونت سالمونلا، وبا و ويروس 

نورواك كه عامل اسهال در تابستان می باشد، اشاره كرد. 
حيدرزاده افزود: از ديگر بيماری های اين فصل حصبه است كه از طريق آب و غذای آلوده 
منتقل می شود كه بعد از ۱4-۱0 روز دوره ی كمون علائمی مانند تب، بی حالی، سردرد، 

يبوست، كاهش ضربانات قلب و درد عضلات )ميالژی( در فرد نمايان می شود.
 وی از ديگر مشكلات اين فصل به ناراحتی های ناشی از گزش حشرات اشاره كرد كه 
خصوصا در كودكان بسيار آزاردهنده است و می توان با استفاده از پمادهای ضد التهاب 

سوزش و خارش آنها را كاهش داد. 
اين متخصص در ادامه بيان كرد: يكی از بيماری های شايع اين فصل بيماری پای 
ورزشكاران است كه در اين بيماری به دليل قرارگرفتن طولانی مدت پا درون كفش 

ايجاد می شود. 
وی افزود: گرمازدگی و آفتاب سوختگی نيز در اين فصل بسيار شايع است كه می توان 
با كاهش ساعات حضور در خارج از خانه و استفاده از كرم های ضد آفتاب از بروز آنها 

جلوگيری كرد. 
وی در پايان به افراد توصيه كرد: برای جلوگيری ار ابتلا به اين بيماری ها از مصرف غذا 
در مكانهای غيربهداشتی خودداری كنند و حدالامكان در خارج از خانه از آب های بسته 

بندی استفاده كنند 

سراغ این شش خوراکی نروید 
عادت به خوردن غذاهای ناسالم سلامت بدن را به خطر می اندازد و پوست از 

قسمت هايی است كه با خوردن اين غذاها آسيب می بيند.
پيام فرحبخش متخصص تغذيه ، بيان كرد: عادت به مصرف غذاهای ناسالم شرايط 
سلامت بدن را به خطر می اندازد كه پوست يكی از قسمت هايی است كه با مصرف اين 
غذاها تخريب می شود، پس توصيه می كنيم حدالمقدور از مصرف غذاهايی كه با شرايط 

سلامت پوست ناسازگاری دارد، خودداری شود.
 وی افزود: غذاهای فرآوری شده مثل سوسيس و كالباس به علت تركيباتی كه دارد به 
سلامت پوست ضرر می رساند، همچنين غذاهای ارگانيك كه برای توليد آنها از كودی 
كه برای پرورش محصول بكار می رود كه حاوی مواد شيميايی است يا برای نگهداری آنها 
از سموم شيميايی استفاده شده، به علت وجود مواد شيميايی و سموم برای پوست مضر 
محسوب می شوند.  فرحبخش ادامه داد: چربی های هيدروژنه كه در روغنهای جامد و 
مارگارين موجود است و همچنين مواد غذايی كه از اين روغنها تهيه می شود مثل انواع 
بيسكويت ها باعث بروز آكنه و جوشهای پوستی در افراد شده و به سلامت پوست لطمه 
وارد می كند.  اين متخصص تغذيه اظهار داشت: شيرين كننده های مصنوعی، طعم 
دهنده ها و رنگ های مصنوعی هستند كه مجموعا در گروهی مانند افرودنی های قرار 
می گيرند كه اين افزودنی ها می توانند از مواد طبيعی يا مصنوعی تهيه شده باشند كه 
موجب تيرگی پوست می شوند.  وی تاكيد كرد: بسياری از افراد برای سلامتی پوست و 
موی خود از مكملهای مختلف در بازار استفاده می كنند، در صورتيكه اين مكملها مجوز 
وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو را ندارند كه استفاده از آنها باعث ايجاد مشكلات 
جدی برای پوست خواهد شد.  فرحبخش خاطرنشان كرد: مصرف شكر نيز باعث ايجاد 
وضعيتی در افراد می شود كه چربی های پوست را افزايش می دهد، علاوه بر شكر كليه ی 
غذاهايی كه شاخص قندی بالايی دارند مثل شيرينی ها كه مواد قندی فراوانی دارند باعث 

آسيب به پوست می شوند. 

با خواص دارویی بادمجان آشنا شوید 



اجتماعی 6

ویژگی های پر فضیلت شب های قدر 

با گذران شب و روز؛ ماهها و سال های متوالی شکل می گيرند. خواه ناخواه 
ايام و اوقات سپری می شوند. اما آنچه در اين ميان حائز اهميت است نحوه 
سپری شدن آنهاست. كوله باری مملو از دستاوردهای مادی و معنوی حاصل 

بهره مندی از زمان و فرصت هاست. 
بهره مندی هرچه بيشتر از اوقات؛ زندگی پربارتری برای افراد رقم خواهد زد. عمری كه 
حاصلش زندگی سعادتمندانه ی دنيوی و توشه ی پربار اخروی است؛ گذرانش به دور از 
تلخی و افسوس است. اما گاه در اين بين افراد چنان بهره ای از حيات ماديشان می برند 
كه گويی هزاران هزار سال در دنيا زيسته اند در حالی كه از عمری عادی برخوردار بوده اند. 
چرايی اين امر را می توان در خصوصيات و ويژگی های برخی ايام يافت. اوقاتی كه عظمت 

و شرافت ويژه يشان آنها را از ساير زمان ها متمايز نموده است.
 گراميداشت اين لحظات نقش بسزايی در پيشبرد معنوی افراد داراست. شبهای قدر 
نمونه ای از اين اوقات طلايی است كه ويژگی های منحصر به فردش آن را از ساير اوقات 
متمايز گردانيده است. شبهايی تا بدين اندازه عظيم و گرانسنگ كه سوره ای مستقل در 
كلام الله مجيد را به خود اختصاص داده اند. در اين نوشتار به بيان پاره ای از خصوصيات 
اين شبهای گرانقدر و عزيز در بيان معصومين)عليهم السلام( خواهيم پرداخت. بهره گيری 
از كلام نورانی خداوند متعال و هاديان امتش، تنها راه كسب معرفت نسبت به اين شبهای 
گرانقدر است. ويژگی های ليالی قدر در كلام الله مجيد و احاديث ارزشمند معصومين 

)عليهم السلام( شامل: 
1- شبی برتر از هزار ماه

خداوند متعال در آيه ی سوم سوره ی مباركه ی قدر، شب قدر را برتر از هزار ماه 
می خواند و می فرمايد: »ليَْلةَُ ليَْلةَُ القَْدْرِ خَيْرٌ مِّنْ ألَفِْ شَهْرٍ « )سوره قدر آيه 3( ؛ شبِ 
قدر از هزار ماه ارجمندتر است.  اما به منظور درك چگونگی برتری اين ماه از برتری هزار 
ماه، نيازمند توضيح و تبيين از سوی معصومين)عليهم السلام( هستيم. آنچه در كلام 
معصومين)عليهم السلام( در اين باره آمده؛ آنست كه شب قدر برتر از هزار ماه است چراكه 
عمل نيك و خير در آن شب برتر از عمل نيك در هزار شب است. در واقع پاداش و بركات 
عمل نيك در شب قدر از پاداش عمل نيك در هزار شب برتر و والاتر است. پيامبر خدا 
)صلی الله عليه و آله( : شيطان در اين شب بيرون نمی آيد تا آنكه سپيده اش تابان شود 
و در آن شب، او نمی تواند كسی را فلج يا دردمند سازد، يا فسادی بركسی وارد آورد. و در 

آن جادوی هيچ جادوگری كارگر نمی شود
۲ - نزول ملائکه و روح در اين شبها

شب قدر شبی متفاوت از ميان تمام شب های سال است.شبی كه در آن شب درهای 
آسمان به سوی زمينيان گشوده خواهد شد و آسمانيان در آن شب بسوی زمين فرود 
می آيند. همانگونه كه خداوند در آيه چهارم سوره مباركه ی قدر می فرمايد: »تنََزَّلُ 
ِّهِم مِّن كُلِّ أمَْرٍ« )سوره قدر آيه 4( ؛ در آن ]شب [ فرشتگان، با  المَْلَائكَِةُ واَلرُّوحُ فيِهَا بإِذِْنِ ربَ

روح، به فرمان پروردگارشان، برای هر كاری ]كه مقرّر شده است [ فرود آيند.
اما آنچه در توضيح و بيان روح در روايت وارد از امام صادق)عليه السلام( آمده است آنست 
كه روح از جبرئيل بزرگتر است و او از ملائكه نيست در حاليكه جبرئيل از ملائكه ی الهی 
است و برای اين مدعا به عبارت قرآن توجه داده اند كه در آن ملائكه و روح جداگانه ذكر 
شده اند در حاليكه اگر اين دو از يك سنخ بودند نياز به ذكر جدا نبود.)۱( پس در آن 
شب عزيز ملائكه برای انجام رسالتی كه بدوش دارند كه در واقع همان تدبير امور است 

بسوی زمين فرود می آيند. 
۳- شبی كه تا سپيده دم ايمن است

سيد الساجدين امام زين العابدين)عليه السلام( اين شب را شبی ايمن و خجسته تا سپيده 
دم خوانده اند: » دَائمُِ البَْرَكَةِ إلِیَ طُلُوعِ الفَْجْرِ عَلیَ مَنْ يشََاءُ مِنْ عِبَاد)۲( ؛ آن شب ايمن و 
پيوسته خجسته است تا دميندن سپيده«  و لازمه ی اين ايمنی آنست كه درهای نقمت 
و عذاب الهی در اين شب بسته گردد و حيله ی شياطين موثر نيفتد. چنانكه رسول خدا 
)صل الله عليه و آله وسلم( در اين باره فرموده اند: »ان الشيطان لا يخرج فی هذه الليلة 
حتی يضی ء فجرها، و لا يستطيع فيها ان ينال أحدا بخبل   أو داء أو ضرب من ضروب 
الفساد، و لا ينفذ فيه سحر ساحر)3( ؛ پيامبر خدا )صلی الله عليه و آله( : شيطان در اين 
شب بيرون نمی آيد تا آنكه سپيده اش تابان شود و در آن شب، او نمی تواند كسی را 
فلج يا دردمند سازد، يا فسادی بركسی وارد آورد. و در آن جادوی هيچ جادوگری كارگر 

نمی شود .
كسی كه شب قدر را زنده بدارد، عذاب تا سال آينده از او روی می گرداند«

4- رقم خوردن مقدرات سالانه در اين شب
همانگونه كه اكثر مفسرين بيان داشته اند مقصود از قدر اندازه گيری است و اين شب، 
قدر نام نهاده شده چرا كه مقدرات هر سال در اين شبها رقم ميخورد. در واقع حوادثی 
كه از اين شب قدر تا شب قدر سال بعد رخ خواهد داد در اين شب مشخص خواهد شد 
از اينرو شب قدر هر سال، به اعتبار رقم خوردن حوادث سال آينده و اتمام حوادث سال 
گذشته آغاز سالی جديد خواهد بود. به همين دليل در اعمال اين شب، شب زنده داری 
و دعا و مناجات با خداوند يكتاست و از اينرو احيای اين شبها بسيار سفارش شده است. 
َّهُ قَالَ  مَنْ  بدين سبب نبی مكرم )صلی الله عليه و آله( می فرمايند: » عَنِ النَّبِیِّ ص أنَ
نَةِ القَْابلِةَ .)4(؛ كسی كه شب قدر را زنده بدارد،  أحَْيَا ليَْلةََ القَْدْرِ حُوِّلَ عَنْهُ العَْذَابُ إلِیَ السَّ
عذاب تا سال آينده از او روی می گرداند«. در اين نوشتار تنها به پاره ای از ويژگی ها 
و خصوصيات شب های قدر پرداخته شد. به واقع تنها با استمداد از پيشوايان دينی و 
كلام الله مجيد؛ ميتوان به شناختی نسبی در خصوص ليالی قدر دست يافت زيرا درك 
عظمت و بزرگی اين شبها از توان بشری خارج است و بدون استمداد از بزرگان دينی 
دست يابی به معرفت اين شب ها برای ما ميسر نيست.  در سيره پيامبر)صلی الله عليه و 
آله( و حضرت زهرا )سلام الله عليها( در خصوص گراميداشت اين شبها آمده است:»أنََّ 
ِ صلی الله عليه و آله  كَانَ يطَْوِی فرَِاشَهُ وَ يشَُدُّ مِئْزَرهَُ فیِ العَْشْرِ الْأَواَخِرِ مِنْ  رسَُولَ اللهَّ
شَهْرِ رمََضَانَ وَ كَانَ يوُقظُِ أهَْلهَُ ليَْلةََ ثلََاثٍ وَ عِشْرِينَ وَ كَانَ يرَُشُّ وُجُوهَ النِّيَامِ باِلمَْاءِ فیِ 
عَامِ  تلِكَْ اللَّيْلةَِ وَ كَانتَْ فَاطِمَةُ ع لَا تدََعُ أحََداً مِنْ أهَْلهَِا ينََامُ  تلِكَْ اللَّيْلةََ وَ تدَُاويِهِمْ بقِِلَّةِ الطَّ
بُ لهََا مِنَ النَّهَارِ وَ تقَُولُ مَحْرُومٌ مَنْ حُرِمَ خَيْرَهَا )5( ؛ رسول خدا )صلی الله عليه و  وَ تتََأهََّ
آله( اين چنين بود كه رختخواب خويش را جمع می كرد و كمربند )همت برای عبادت( 
را در دهه ی آخر از ماه رمضان محكم ميبست و هميشه اينگونه بود كه اهل و عيالش 
را در شب بيست و سوم بيدار نگه می داشت و بر روی خواب رفتگان در آن شب آب 
می پاشيد.  روش  حضرت فاطمه )عليهاالسلام( اين بود كه هيچ فردی از خانواده خويش 
را نمی گذاشت در آن شب)بيست و سوم( بخوابد و )مشكل خواب( آنها را با كمی غذا و 
آمادگی درمان می نمود و می فرمود: محروم است كسی كه از خير آن شب محروم شود«. 
همين ميزان  شناخت و توسل به سيره ی پيشوايان دينی، سبب گراميداشت اين شبها 

از سوی مسلمانان گشته است. 

هشدار های 
انتظا می

از پارک كردن وسايل نقليه در 
مکان های خلوت و تاريک

 خودداری كنيد.

علل فردی  در گرایش به اعتیاد 
بسياری از روان شناسان علل رفتارهای انحرافی را بر حسب نقص شخصيت فرد 
كجرو توجيه می كنند و بر اين باورند كه برخی از گونه های شخصيت، بيشتر از 
گونه های ديگر، گرايش به تبهکاری و ارتکاب جرم دارند. علل فردی گرايش به 

اعتياد بيشتر بر مبنای نظری ديدگاه های روان شناختی متکی می باشند.
با دانستن عواملی كه فرد را در معرض خطر اعتياد قرار می دهند، می توان افراد در معرض 
خطر را شناسايی كرد و برای پيشگيری از ابتلای آنان به اعتياد، برنامه ريزی های دقيق و 
مؤثر انجام داد.     "مشكلات روانی، كنجكاوی، ضعف اراده، فرار از زندگی تكراری، انگيزه های 

درمانی، و شخصيت نابهنجار فرد" مهم ترين علل فردی گرايش به اعتياد می باشند:
الف( مشکلات روانی:  يك دسته از افرادی كه بيشتر در معرض اعتياد به مواد مخدّر قرار 
می گيرند افراد افسرده هستند. به عقيده برژه افسردگان بيشترين و مهم ترين بخش معتادان 
را تشكيل می دهند. افراد افسرده ضعف روانی دارند و به نوعی احساس خلأ شخصيتی می 
كنند. آن ها به تصور خودشان، توان لذت بردن از دنيا را ندارند، همواره احساس ناتوانی و 
خستگی می كنند و خود را تهی از هرگونه توان و احساس مطلوب می دانند. به عقيده 
سيدنی كوهن، چنين افرادی ممكن است با مصرف مواد در جستوجوی جادويی برآيند 
كه به دردهايشان پايان بخشد و خلأهايی را كه در خودشان احساس می كنند رفع و نقص 
شخصيتشان را برطرف كنند. ب( كنجکاوی: عده ای با شركت در مجالس دوستانه زمانی 
كه می بينند ديگران از مواد مخدّر استفاده می كنند حس كنجكاوی در آن ها تحريك شده، 
به مصرف مواد گرايش پيدا می كنند. اين امر منجر به مهيا شدن زمينه اعتياد در فرد می 
شود. ج( ضعف اراده: اراده عامل حركت فرد می باشد. پس بايد با منطق و شرع همسان 
باشد و با استفاده از تربيت و آموزش صحيح تقويت شود. فردی كه با مشاهده يك عمل 
خلاف شرع و موازين اجتماعی با قاطعيت تمام در مقابل آن ايستادگی می نمايد، از خود 
تزلزلی نشان نمی دهد و هدف خود را در زندگی به طور قطعی انتخاب می كند دارای اراده 
ای قوی می باشد. اما اگر فرد دچار اراده ضعيف بوده و برنامه خاصی برای زندگی خود نداشته 
باشد، اولا، دچار نوعی سردرگمی و خستگی روحی می شود و ثانياً، ممكن است در مقابل 
هر انحرافی پاسخ مثبت دهد. در اين صورت، نه تنها شخص نمی تواند مانع انحراف ديگران 

شود، بلكه خود نيز دچار انحراف می گردد. اين مسئله دراعتياد فرد اهميت بسزايی دارد.
 د( رهايی از زندگی عادی: يكی از بارزترين علل گرايش به مصرف مواد مخدّر در جوامع 
صنعتی پيشرفته شكستن عادت ناشی از حيات عادی فردی است كه در بستر زمان، صورت 
تكرار ملال آور به خود می گيرد. ه�( انگيزه های درمانی: يكی از علل مصرف مواد مخدّر 
جنبه های درمانی آن است. حقيقت آن است كه در بسياری از موارد پرداختن و گرايش به 

مواد مخدّر، در آغاز، جنبه مداوا داشته و سپس در بستر زمان به اعتياد بدل گرديده است. 
و( شخصيت متزلزل: برخی از اختلالات مربوط به شخصيت كه منجر به شكل گيری 
و ايجاد زمينه انحرافات اجتماعی و گرايش فرد به اعتياد می شود عبارتند از: شخصيت 
»پارانويايی« و »شخصيت ضد اجتماعی«. ويژگی های خاص شخصيت »پارانويايی« اين 
است كه اين افراد اعمال ديگران را تحقيرآميز يا تهديدآميز تفسير می كنند; به ديگران 
اعتماد ندارند و روابط اجتماعی آن ها در اثر همين بی اعتمادی مختل شده است. اين افراد 
خود بزرگ بين هستند و به ديگران ظلم و ستم می كنند. ضعف »شخصيت ضداجتماعی« 
نوعی به هم ريختگی ارتباط ميان انسان و جامعه است. اين افراد نسبت به هنجارها و مقرّرات 
اجتماعی بی اعتنا و بی تفاوت هستند و سعی می كنند به هر نحو كه شده به هوا و هوس 
خود پاسخ دهند. اين افراد ارزش های اخلاقی را پايمال می كنند و به علت جستوجوی لذت 
و نيز ضعف اراده به آسانی گرفتار مواد مخدّر و الكل می شوند. از نشانه ها و ويژگی های 
شخصيت ضد اجتماعی می توان به خودمحوری، فقدان احساس گناه و فريبندگی سطحی 

و ظاهری اشاره كرد. 
اداره آموزش همگاني و مشاركت عمومي معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم

چند نکته برای جلو گیری از اعتیاد کودکان
• تصور نكنيد كه فرزندانتان شما از ديدگاه شما نسبت به موضوع اعتياد و معتاد با خبر است . 
بدانيد كه جوانان و نوجوانان بسيار علاقمندند تا والدين آنها در باره مواد مخدر اطلاعات علمی 

مفيدی را در اختيارشان قرار دهند.
• جوانانی كه با والدين خود احساس نزديكی می كنند، كمتر از سايرين به مواد اعتياد اور 

رو می آورند.
•   به خاطر داشته باشيد قوانين را بطور محكم و جدی به مرحله اجرا در آوريد.

•  قبل از اينكه فرزند شما اطلاعات مرتبط با مواد اعتياد آور را به غلط از اطرافيان خود كسب 
كند، خود اين نكات را بياموزيد.  •  بهترين راه جلو گيری از رفتار ناشايست فرزندانتان، اين 

است كه وقت بيشتری با او صرف كنيد.
• اگر نظر شما را در اين موارد برای فرزندانتان روشن و واضح نباشد اين امكان وجود دارد كه 

به او مواد مصرف مواد مخدر گرايش پيدا كند.
•  نظر خود را در باره سيگار، داروهای اعتياد آور و مواد مخدر به صورت مستقيم با كودكان 

خود بازگو كنيد.
•  زمان مناسبی را برای گفتگو اختصاص دهيد. زيرا فرزندان شما ارزش نصايح شما را با ارزش 

زمانی كه به آن اخصاص داده ايد برابر می دانيد.
•  هنگام صحبت فرزندانتان، عكس العمل  تندی نشان ندهيد زيرا بدين ترتيب امكان 

مكالمات صميمانه بعدی را از بين خواهد برد.
• رفتار های مثبت فرزندان خود را تاييد كنيد و رفتارهای ناپسند او را ياد آور شويد.

• به طور نامنظم و هفتگی با فرزندان خود برنامه ريزی كنيد و به كارهای مختلف بپردازيد. 
برای صحبت كردن، بعد از شام و قبل از خواب و يا روزهای تعطيل بسيار مناسب است

اداره آموزش همگاني و مشاركت عمومي معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم

غفلت از اهميت هويت و سيمای شهری؛ 

شهر اسلامی ـ ایرانی، چرا و چگونه؟
 گزارش/ سميه رضايی

و توسعه مدل شهرسازی  برای بسط  ضروری است 
اسلامی كارهای تحقيقاتی گسترده ای صورت گيرد 
و در عمل نيز اين تحقيقات به كار بسته شود و بدون 
شک شهر قم با توجه به ظرفيت های موجود می تواند 
يکی از شهرهای پيشرو در اين زمينه ، چندی پيش 
رهبر معظم انقلاب اسلامی سياست های كلی برنامه 
ششم توسعه را ابلاغ كردند. سياست هايی كه خط 
مشخص  را  فرادستی  سند  يک  تدوين  كلی  مشی 
با اين حال در بخش اجتماعی اين ابلاغيه  می كند. 
و در بند 4۸، رهبر معظم انقلاب صراحتا بر موضوع 
هويت بخشی به سيمای شهر و روستا و بازآفرينی و 
روزآمدسازی معماری اسلامی – ايرانی اشاره كرده اند. 
موضوعی كه جای بررسی و كار كارشناسی جدی دارد.

واقعيت آن است كه امروز سبك زندگی شهروندان تاثير 
مستقيمی از سيمای شهری و به عبارت دقيق تر هويت شهری 
می گيرد. آن طور كه كارشناسان مطرح می كنند قريب به 
70 درصد از جمعيت ايران در شهرها ساكن هستند و عملا 
تطورات جامعه ايرانی در فضای شهری رقم می خورد. در 
چنين شرايطی است كه سيما و هويت شهری به واقع بر كل 

جامعه می تواند تاثير گذار باشد.
هويت شهری چيست؟

شايد يكی از ساده و در عين حال سخت ترين مفاهيم حوزه 
علوم اجتماعی را بايد در مسئله هويت كنكاش كنيم. همه 
ما وقتی از هويت صحبت می كنيم پيش فرض كلی در اين 
خصوص داريم اما اگر بخواهيم به طور علمی مسئله هويت 
را تعريف كنيم كار به سختی گراييده می شود. با اين حال 
می توان گفت هويت يك كليت به هم پيوسته از عقايد، باورها، 
فرهنگ هاست كه هر فرد از جامعه خود را مقيد به آن می داند 
و اساسا خود را بخشی از آن و وابسته به آن تلقی می كند. 
در حوزه شهری نيز هويت شهری يك مفهوم كاملا علمی 
است. برخی از صاحب نظران در واكاری مفهوم هويت شهری 
به مولفه هايی مثل زمان، مكان، فرهنگ، زبان، گويش و... 
اشاره كرده اند كه در متن آن مسئله وابستگی به يك حوزه 

جغرافيايی نيز وجود دارد.
از اين روست كه می توان گفت هويت شهری در واقع تمام آن 
چيزی است كه شهروندان درباره شهر می انديشند و بر اساس 
آن اقدام می كنند. در واقع شهر دارای يك روح غالب جمعی 
است كه در تمام اجزا ء آن ساری و جاری است و نمی توان شهر 

را بدون آن متصور بود.
از شهر اسلامی تا شهر غربی

می توان گفت هويت هر شهری مبتنی بر يك انديشه و فلسفه 
شكل گرفته و رشد كرده است. اگر به سبك شهرسازی 
اسلامی نگاه كنيم متوجه خواهيم شد كه شهر در واقع فضايی 
است كه انسان ها را برای رشد و كمال آماده می كند. مركزيت 
شهر را مسجد تشكل می دهد و بعد از آن بازار و پس از آنها 

كوچه ها و محله.
شهر اسلامی فضايی به هم پيوسته است. مردم در كنار 
هم هستند. كوچه ها باريك است به نحوی كه وقتی دو نفر 
می خواهند از كنار هم عبور كنند كمترين فاصله را از يكديگر 
دارند. مسجد در راس امور است. مسجد در شهر اسلامی 
نهادی است با كاركردهای دينی، سياسی، فرهنگی، اجتماعی 
و... در حالی كه اگر به سبك شهرسازی غربی نگاه كنيم متوجه 
خواهيم شد كه بانك ها و دفاتر بنگاه های تجاری در مركزيت 
شهر قرار دارند و اين همان نشان اهميت سرمايه در نظام 

سرمايه داری غربی است.
معماری اسلامی نيز تفاوت های اساسی با معماری غربی دارد. 
در معماری اسلامی سعی بر آن است تا با استفاده از طبعيت 

سازه ای همسان با طبيعت و در همگرايی با چرخ هستی ايجاد 
شود اما معماری غربی به دنبال چيرگی بر طبيعت است و 
مصداق اين چيرگی به خوبی در آسمان خراش هايی كه سر به 
فلك كشيده اند هويدا است. آسمان خراش هايی كه می خواهند 
غرور انسان مدرن را به رخ تمام هستی بكشند و اعلام كنند كه 

انسان مدرن می تواند بر عالم هستی فرمانروايی كند.
قم و الگوی شهرسازی اسلامی

بدون شك شهر مقدس قم در كنار شهرهای سنتی و قديمی 
مانند اصفهان، شيراز، يزد و... جايگاه ويژه ای در معرفی سبك 
نوين شهرسازی اسلامی دارند. شهری مانند قم هم از سابقه 
تاريخی ديرينه ای برخوردار است و هم اينكه امروز به قطب 
جهان تشيع تبديل شده است. با اين حال اصلا بی انصافی 
نيست اگر بگوئيم هم اكنون در ساخت و سازهای معماری 
شهری در قم هيچ نمايی از هويت اسلامی ظهور و بروز ندارد.

البته پر واضح است كه منظور ما از اينكه سيمای و معماری 
شهری، اسلامی باشد به اين معنا نيست كه تمام خانه ها بايد 
دارای گنبد باشند و يا اينكه حتما بايد نمای ساختمان ها را 
كاشی فيروزه ای كرد بلكه منظور آن است كه مولفه های 
هويت اسلامی ايرانی در شهرسازی رعايت شود. به عنوان 
مثال يكی از ساده ترين و در عين حال مهم ترين ملاك های 
معماری اسلامی اين است كه خانه ها دارای حريم امن باشند 
و خانه ای بر خانه ديگر اشراف نداشته باشد. اما آيا اين سبك 
خانه سازی كه در آپارتمان ها درب چهار خانه مختلف در يك 
فضای دو متری روبه روی هم باز می شوند مبتنی بر معماری 

اسلامی است؟!
در سيمای شهری نيز كمتر به معماری اسلامی - ايرانی توجه 
می شود و ما شاهد يك از هم گسيختگی هويتی هستيم. 
برخی المان های غربی در كنار گنبد و مناره نصب می شود و 
هيچ كس هم نمی پرسد كه فلان اثر هنری پست مدرن چه 

ارتباطی با سازه های اسلامی دارد؟!
شهری بر مبنای هويت توحيدی

در همين خصوص حجت الاسلام والمسلمين محمد مهدی 
ميرباقری رئيس فرهنگستان علوم اسلامی قم معتقد است: 
نحوه و سبك و سياق معماری شهری در ارتباط مستقيم با 
بنيان های فكری و فلسفی است و از اين رو در شهرسازی 
اسلامی بايد به جای مسئله رفاه، آسايش و توحيد در اولويت 
باشد. وی با تاكيد بر اينكه در شهر اسلامی روح و كالبد شهر 
بايد بر محور خضوع و خشوع و پرستش خدا بگردد، افزود: 
روابط بين شهروندان نيز بايد تجلی روابط بندگان خوب 
خدا باشد. ميرباقری با تاكيد بر اينكه قم بايد قبله شهرسازی 
اسلامی شود افزود: قم تمام ظرفيت های لازم برای دستيابی 

به اين سطح الگويی را داراست و بنا بر اين ما بايد در نخستين 
گام توسعه شهری را متناسب با آسايش محوری به جای رفاه 

محوری پيش ببريم.
ضرورت تدوين بنيه نظری شهرسازی اسلامی

مدرس  و  ريزی شهری  برنامه  كارشناس  نژاد  امينی  رضا 
دانشگاه نيز در گفت وگو با خبرنگار فارس در قم با اشاره به 
ضرورت بازشناسی هويت اسلامی ايرانی در محور معماری 
شهری گفت: برخی فكر می كنند مديريت شهری در همين 
خيابان ساختن و جمع آوری زباله است اما تجربه كشورهای 
توسعه يافته نشان می دهد بخش مهمی از تحولات فرهنگی و 

اجتماعی از دل شهرها و مديريت شهری بيرون می آيد.
وی با اشاره به اينكه دستيابی به الگوی شهر اسلامی ايرانی 
متناسب به اقتضائات روز نيازمند سال ها كار كارشناسی مداوم 
بين رشته ای است افزود: اما متاسفانه اكنون كمتر توجهی به 
مسئله هويت و سيمای شهری می شود و بيشتر توسعه كمی 

و فيزيكی شهر مورد توجه است.
امينی نژاد با اشاره به بند 48 از ابلاغيه مقام معظم رهبری در 
خصوص سياست های كلی قانون برنامه ششم توسعه گفت: 
اميدواريم با اين تذكر رهبری بيش از گذشته نسبت به اهميت 
بازسازی هويت شهری به ويژه در كلانشهرهای كشور توجه 

پديد آيد.
اين كارشناس برنامه ريزی شهری با اشاره به اينكه قم به دليل 
بهره مندی از مراكز علمی و تحقيقاتی اسلامی قابليت دستيابی 
به بنيه نظری توسعه شهر اسلامی را داراست، خاطرنشان كرد: 
امروز بسياری از آسيب های اجتماعی و فرهنگی در كلانشهرها 
را می توان با اصلاح هويت شهری تا حد زيادی اصلاح كرد 
و اميدوارم اين مباحث مهم در متن قانون برنامه ششم نيز 

لحاظ شود.
در پايان و به عنوان جمع بندی بايد گفت كه امروز بخش 
عمده ای از تعاملات اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی، سياسی، 
ورزشی و... جوامع در فضای شهری رقم می خورد. از اين 
رو دستيابی به يك جامعه پيشرو منوط به داشتن شهرها و 
شهروندانی خوب است. در تكوين رفتارهای شهروندی نيز 
هويت و سيمای شهری دارای اولويت ويژه ای هستند كه رهبر 
معظم انقلاب اسلامی نيز در سياست های كلی برنامه ششم 
به آنها اشاره كرده اند. از اين رو ضروری است تا برای بسط و 
توسعه مدل شهرسازی اسلامی كارهای تحقيقاتی گسترده ای 
صورت گيرد و در عمل نيز اين تحقيقات به كار بسته شود و 
بدون شك شهر قم می تواند يكی از شهرهای پيشرو در اين 
زمينه باشد چرا كه هم سابقه تاريخی و بافت شهری مناسبی 

دارد و هم از مراكز تحقيقاتی گسترده ای بهره مند است.

توصیه های راهور
تجاوز به چپ از محورراه، ۵ نمره منفي براي وسايل شخصي و 

9 نمره منفي براي وسايل عمومي دارد.
اداره آموزش فرهنگ ترافيک راهور قم

سنت هايی كه فراموش كرده ايم؛ 

خاطره هایی که باید دوباره زنده شوند
گزارش/ فريبا خسروی

 اگرچه آيين ها و سنت های قديمی اين روزها به كمرنگی 
كه  ويژه ای  رسوم  اما  شده،  فراموشی  رهسپار  و  گراييده 
مختص ماه مبارک رمضان است و شوق ديدار اين مهمانی 
باشکوه را دارد نبايد رو به زوال برود چرا كه در قفای اين 

آئين ها سال ها انديشه و فرهنگ غنوده است.
 مشخص است در جامعه ای كه همه سرشان گرم گوشی های تلفن، 
تلويزيون، كامپيوتر و اينترنت و وسايل ارتباط جمعی است ديگر شور 
و اشتياقی كه قديمی ها در برپايی آيين های رمضان داشتند جايی 
ندارد. در ايام قديم در ميان جمع بودن اصلی همگانی و الزامی بود 
و حتی روزهای ماه رمضان هم مامنی از شور و شوق بود. در چنين 
ايامی همه با تجمع در مسجد محل و يا خانه يكی از همسايگان از 
احوال هم جويا می شدند و با قرائت دسته جمعی قرآن و احاديث از 
فضيلت اين ماه بهره مند می بردند، بنا بر اين نخستين مسئله ای كه با 
ورود به اين ماه رواج گسترده ای می يافت صله رحم بود كه در آيات 
و روايات اهل بيت )ع( بسيار تأكيد شده است به گونه ای كه رفت و 
آمدها و جويا شدن از حال يكديگر جزو اصلی برنامه های روزانه هر 

خانواده ای بود.
 آيين های سنتی قديم الايام قم در ماه فيض الهی

 هر نقطه از خطه پهناور ايران در ماه مهمانی خدا دارای آداب و 
آيين های خاص خود بوده است. قم نيز به عنوان شهری پايبند به 
سنت های ديرينه در اين روزها آداب ويژه خود را داراست. اگرچه 
بسياری از اين رسوم در خاطرات جا خشك كرده است اما با نگاهی 
اجمالی به زندگی مردم قديمی در برخی روستاهای قم متوجه 
می شويم كه هنوز هم هستند خانواده هايی كه بافت آنها پرجمعيت و 
به طور دسته جمعی متشكل از پدربزرگ، مادربزرگ، عموها و...است 
و هنوز هم آداب ورسوم آن ايام در زندگيشان به چشم می خورد. از 
اين نظر برای مطلع شدن از آداب و رسوم روزهای ماه رمضان سری 

به يكی از قديمی ترين روستاهای استان قم زديم.
 فتح الله ميرزايی يكی از پيرترين اهالی روستای آمره درباره سنت های 
قديمی اهالی ده می گويد: با وجود اينكه ساليان دراز از شكل گرفتن 
آيين های ماه رمضان می گذرد هنوز هم در اين روستا خانواده ها در 
استقبال، گذران و وداع با اين ماه عزيز آيين های قديمی را دارند و 
هنوز هم روح معنويت و صفای آن روزها بر خانواده ها گسترده است. 
وی ادامه می دهد: آيينی كه در سال های اخير كمتر مورد توجه بوده 
رسم سحرخوانی است. در آن زمان ها خبری از كوك كردن ساعت يا 
تلويزيون برای اطلاع از وقت سحر نبود و افرادی در مساجد يا بر پشت 
بام ها با خواندن مناجات اهالی محل را از سحر مطلع می ساختند يا 

با گرفتن چراغی در دست، همسايه های مجاور را بيدار می كردند.
  ميرزايی ادامه داد: قديميان قم هميشه پيش از شروع ماه مهمانی 
خدا مانند هر مهمانی ديگری بلكه بسيار بيشتر، با خانه تكانی منازل، 
مساجد و اماكن عمومی به استقبال اين ماه پر فيض می رفتند و علاوه 
بر اين با سه روز گرفتن روزه قبل از رمضان پيشواز اين ماه می رفتند 

و خود را آماده مهمانی همگانی می كردند. 
وی می گويد: تهيه مايحتاج ماه رمضان از جمله كارهايی بود كه بايد 

پيش از شروع اين ماه انجام می شد، همچنين اهالی قديمی روستا 
با پختن نان ها و شيرينی های سنتی مخصوص و پخش كردن بين 
همسايه ها، آمدن ماه الهی را نويد می دادند. همچنين از شيرين ترين 
آداب قمی ها مراسم آشتی كنان بود كه پيش از شروع ماه مبارك 
رمضان به واسطه بزرگان خاندان، افرادی كه بينشان كدورت و كينه ای 
بود آشتی می كردند و دلهايشان صاف می شد چراكه معتقد بودند 
در صورت ذره ای دلخوری از هم، عباداتشان مقبول درگاه الهی قرار 

نمی گيرد. 
ميرزايی درباره آداب اطعام قديمی ها می گويد: همواره وعده افطاری و 
سحرگاه غذايی ساده بود و ذره ای تجمل در سفره ها راه نداشت. اكثرا 
آبگوشت به خاطر اينكه غذايی سبك باشد و از عطش بكاهد بر هر 
غذای ديگری ترجيح داده می شد. البته كمك به اطعام مستمندان 
در اين ماه مورد توجه همگان بود و خيرين و افرادی كه تمكن مالی 
داشتند به روستاهای محروم می رفتند و با پخت نان های سنتی در راه 

رضای الهی موجبات خشنودی بندگان محرومش را فراهم می آوردند.
 رمضان علی مرادی يكی ديگر از پيرمردهای روستای آمره درباره 
برگزاری مراسم در اين ماه می گويد: ماه رمضان آن روزها به بی شوقی 
عبادت  را  خدا  اينكه  و  روزه  گرفتن  بر  علاوه  مردم  نبود،  امروز 
می كردند در ايام ولادت كريم اهل بيت با برپايی جشن به شادمانی 
می پرداختند. در كنار اين مراسم شب های قدر آن زمان ها حال و 
هوای عجيبی داشت، برگزاری تعزيه در رأس برنامه های آنها بود كه 

در كنار قرائت دعا و مناجات شكوهی عظيم به مراسم می افزود.
 ميرزايی در خصوص قرائت دعای جوشن كبير می گويد: آيين 
خواندن جوشن كبير در ليالی قدر به گونه ای بود كه ريسمان هايی از 
جنس موی بز با خود به همراه می آوردند و پس هر بار ندای الغوث 
يك گره به اين ريسمان می زدند و در آخر آن ريسمان را در گردن 

بيماری لاعلاج می انداختند تا شفا يابد.
 به راستی كه در آن روزگاران ماه مبارك رمضان حال و هوايی ديگر 

داشت ، چرا كه دل ها بی كينه با ياد خدا عجين می شد و با دوری از 
اسراف و اطعام به مستمندان همگی مهمان سفره الهی بودند..

 همه اين آيين ها و رسوماتی كه ياد شد نشان از يك پشتوانه فرهنگی 
در  ايران اسلامی دارد كه طی ساليان دراز در فرهنگ مردم اين خطه 
رسوخ داشته و به نوبه خود از قداست والايی برخوردار بوده است، 
افسوس كه در زندگی كنونی بسياری از اين آيين های شيرين را به 

بوته فراموشی سپرده ايم و برخی هم در شرف نابودی قرار گرفته اند.
 تنها كاری كه از عهده ما بر می آيد اين است كه با روشن ساختن 
اين رسوم در يادها ريشه اين فرهنگ ها را تقويت كنيم و با جلب نظر 
همگان از فراموشی آداب و رسوم قديمی پيشگيری كنيم. در پی آن 
با آگاه كردن نسل جديد از فرهنگ های بومی گامی مؤثر در ايجاد 
سبك زندگی پايبند به آموزه های ملی، بومی و مذهبی برداريم تا به 
واسطه رنگ و جلا دادن به سنتهای ديرينه همبستگی در خانواده ها 

و جامعه اسلامی به طور محسوس فراگير شود.
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اخبار
 عارف مطرح كرد؛

نارضايتی از تبعيض رسانه ای 
عليه رهبر جريان اصلاحات

رييس بنياد اميد ايرانيان تصريح كرد: اصلاح طلبان با برگزاری جلسات 
متعدد، خود را برای حضور قدرتمند در انتخابات آماده می كنند.

محمدرضا عارف در گفت وگو با خبرنگار ايلنا، با اشاره برگزاری جلسات متعدد 
اصلاح طلبان در آستانه برگزاری انتخابات مجلس، گفت: اصلاح طلبان با برگزاری جلسات 

متعدد، خود را برای حضور قدرتمند در انتخابات آماده می كنند.
رئيس بنياد اميد ايرانيان افزود: جلسات متعددی توسط احزاب، جبهه ها و شوراهای 
تشكيل شده، برای انتخابات برگزار می شود كه نويدبخش روندی مثبت در راستای 
اقدامات انتخاباتی اصلاح طلبان است كه اميدواريم جبهه اصلاحات با سازوكاری مشخص 

و اصولی، به اجماع نهايی برسد.
عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام با ابراز نارضايتی از تبعيض رسانه ای عليه ليدر 
جريان اصلاحات، يادآور شد: به هرحال ما همواره به تعامل با نهادها دستگاه های مختلف 
اجرايی و نظارتی معتقديم، و اميدواريم با اين رايزنی ها و همكاری های مثبت، مشكلات 

و مسائل پيش روی جريان اصلاحات را مرتفع كنيم.
عارف در بخشی ديگر از اين گفت وگو با انتقاد از برخی اظهارنظرها و اقدامات رسانه ای 
منفی، عليه تيم مذاكره  كننده هسته ای كشورمان، خاطرنشان كرد: البته اختلاف نظر 
در هر بحث و مذاكره سياسی  طبيعی است و بايد به تمام نظرها احترام بگذاريم و از 
انتقادها و اظهرنظرها استقبال كنيم. اين فعال سياسی اصلاح طلب ضمن آرزوی موفقيت 
برای مذاكره كنندگان هسته ای، تصريح كرد: آنچه اهميت دارد، اين است كه دلواپسان 
و منتقدان مذاكرات، در نهايت به جمع بندی ها و تصميماتی كه در سطح ملی صورت 

می گيرد، احترام بگذارند و همراهی كنند.
عارف در پايان با اشاره به افزايش ديد و بازديدهای سياسی در ايام ماه مبارك 
رمضان، اعلام كرد: خوشبختانه به بركت فرارسيدن ايام ماه مبارك رمضان، جلسات و 
ديد و بازديدهای سياسی بيشتری برگزار می شود و تقريباً هر روز گروهی از دوستان 
اصلاح طلب در گوشه ای به بحث در مورد رويدادها و مسائل سياسی كشور می پردازند، 

كه البته بحث انتخابات از اهم موضوعات است.

موسويان: اختلافی در چهارچوب NPT نمانده است

ايران و آمريکا 
ميز مذاكره را ترک نخواهند كرد

عضو پيشين مذاكره كننده هسته ای كشورمان باب يان اينکه نه ايران و نه 
 NPT آمريکا ميز مذاكره را ترک نخواهند كرد، گفت: اختلافی در چهارچوب

نمانده است.
سيد حسين موسويان در گفت وگو با تلويزيون سی.سی.تی.وی چين كه مارك 
گروسمن معاون پيشين وزارت خارجه آمريكا نيز حضور داشت، در پاسخ به سوالی 
در رابطه با احتمال توافق نهايی گفت: برداشت من اين است كه ۹5 درصد پيش نويس 
توافق نامه، نهايی شده است و ۹0 درصد مسايل كليدی نيز حل شده است. زيرا از روز 
اول دوطرف توافق داشتند كه ان.پی.تی ملاك خواهد بود و اكنون هم همه موارد مربوط 

به اقدامات در چهارچوب NPT حل شده است.
وی ادامه داد: در عين حال مسائل كليدی در مورد اطمينان از عدم ساخت بمب 

هسته ای در تاسيسات آب سنگين اراك و غنی سازی نطنز هم نيز حل شده است.
معاون اسبق شورای عالی امنيت ملی در پاسخ به سوالی در مورد احتمال شكست 
مذاكرات و گزينه برخورد نظامی نيز اظهار داشت: معتقدم نه ايران و نه آمريكا ميز مذاكره 

را ترك نخواهند كرد. چون اختلافی در چهارچوب NPT نمانده است.
موسويان افزود: در مورد بلوكه شدن كليدی ترين مسيرهای ساخت بمب هسته ای نيز 

توافق شده است. لذا دليلی وجود ندارد كه مذاكرات را بی نتيجه رها كنند.
سفير اسبق كشورمان در آلمان در پاسخ به سوالی مربوط به فشارهای داخلی 
در واشنگتن و تهران تصريح كرد: در صورت چنين توافقی اوباما و روحانی به يك 
توافق آبرومندانه قابل دفاع در داخل كشورهای خود خواهند رسيد. اوباما و كری قادر 
خواهند بود به ملت آمريكا بگويند ايران تعهدات حداكثری در قالب NPT را پذيرفته، 
بازرسی های حداكثری را پذيرفته و راه های ساخت احتمالی بمب هسته ای هم بسته 

شده است.
وی اضافه كرد: روحانی و ظريف نيز قادر خواهند بود به ملت ايران بگويند كه ما 
در مذاكرات ۱۲ ساله گذشته و اصولا در 35 سال بعد از انقلاب برای تامين حقوق 
مشروع ايران در بهره مندی از تكنولوژی های صلح آميز هسته ای از جمله آب سنگين و 
غنی سازی و آب سبك جنگيديم تا اينكه امروز قدرت های بزرگ پذيرفتند ضمن اينكه 
همه تحريم های هسته ای هم خاتمه خواهند يافت.  لذا خوشبين هستم كه چند روز 

آينده توافق حاصل شود.

يک تحليل گر مسائل سياسی:

انحراف های هزار ميلياردی حاصل بهره مندی 
تبعيض آميز عده ای از تحريم هاست

يک تحليل گر مسائل سياسی گفت: انحراف های هزاران ميلياردی و ناپديد 
شدن دكل  نفتی حاصل بهره مندی تبعيض آميز عده ای از تحريم هاست.

فريدون مجلسی با اشاره به دلايل فشارهای تندروها به دولت يازدهم گفت: آقای 
روحانی به خوبی و به درستی از اين رخداد تكراری و دلائل آن آگاه است. به نظر 
می رسد كسانی كه احساس می كنند زمانی برای كشور خدمتی ويژه انجام داده اند، برای 
خود نوعی حقوق و مطالبات ويژه و مصونيت قائل هستند و تمايل دارند بدون نياز به 

محدوديت های قانونی بتوانند از امتيازهای مادی كشور بهره مند باشند.
 اين تحليلگر مسائل سياسی افزود: متأسفانه برتری جويی فراقانونی، مفاسدی هم 
در پی دارد كه انحراف های هزاران ميلياردی و ناپديد شدن دكل نفتی و خيابان گردی 
كاروان های پورشه نورچشمی ها، از آن جمله است؛ اينان هستند كه خواهان ادامه 
وضعيت بهره مندی تبعيض آميز خود هستند و در شرايط بحرانی می توانند از مسيرهای 
غيرعادی و معمولاً ماجراجويانه تحريم ها را به بهای گزاف دور بزنند و در عوض به منافع 
استثنايی دست يابند، كه در شرايط متعارف كه امور با قانونمندی و تخصص و سواد 

پيش می رود، به دست نخواهد آمد.
 وی ادامه داد: اين گروه با پنهان شدن در پس بهانه های حرمت آور و با استفاده از 
انواع تريبون ها، می كوشند تدوين توافق نهايی را به تعويق اندازند، و از سوی ديگر بر 
مفاسد آشكار و فراقانونی چشم می  پوشند و به مسائل غيرت برانگيز روزمره می پردازند، 
يا با تبليغات و بهانه جويی ها شرايطی فراهم می كنند كه شايد بتوانند حتی پس از امضا 
و مبادله اسناد و طی مراحل تعهدآور، مفاد آن را با برچسب هايی مانند »ژنوچای« و 
»وين چای« و »لوزان چای« متزلزل كنند؛ غافل از آنكه اصل قرارداد زيانبار تركمانچای 
نيز حاصل غيرتمداری های افراطی و شكست آور دلواپسان آن دوران بر اين كشور تحميل 
شد و هرگز هم تزلزل نيافت، تا چه رسد با توافقی كه متضمن منافع مادی و معنوی و 
عقلانی ايران و بازگشت كشور به عرصه جهانی و خروج از انزواست و هيچ زيانی هم از 

آن متصور نيست.
 اين كارشناس مسائل سياسی تاكيد كرد: در آخرين روزهای مذاكرات، متأسفانه 
ملاحظه می شود كه محافلی با شدتی بيش از هميشه در پس  دلايلی البته مشروع مانند 
سالگرد فاجعه انهدام هواپيمای ايرباس ايران بر فراز خليج فارس در دوران جنگ عراق 
كه در آن آمريكا نيز به ايفای نقش دشمن آشكار و مدافع ادعاهای عربی پرداخته بود، يا 
حتی به بهای قراردادن شخصيتی فاسد مانند قذافی يا حكومتی منزوی و نامعقول مانند 
كره شمالی در جايگاه مقايسه با كشوری متمدن و مسئول مانند ايران، بر امواج تبليغات 

خصومت افزا نسبت به غرب  آمريكا افزوده اند.
 مجلسی خاطرنشان كرد: اگر چنين است پس مذاكره برای چيست؟ اگر تحريم 
خوب است، چرا بايد در صدد رفع آن باشيم؟ و البته هرگز در باره زمينه های برقراری آن 

محدوديت ها كه اكنون هزار عاقل بايد به رفع آن بكوشند، بحثی نمی شود.

جلالی با تقدير از تلاش های تيم هسته ای كشورمان

مذاكرات به نتيجه برسد يا نرسد
ايران پيروز ميدان است

يک عضو كميسيون امنيت ملی و سياست خارجی مجلس گفت: ظرف چند 
روز پيش رو خبرهای خوشی از مذاكرات خواهيم شنيد.

كاظم جلالی در شورای اداری شهرستان شاهرود با تقدير از تلاش های تيم هسته ای 
كشورمان،اظهار كرد: مقام معظم رهبری در ديدار با كارگزاران و مسئولان نظام ،خطوط 
قرمز را برای تيم هسته ای كشورمان مشخص فرموده اند و بی ترديد تيم هسته ای با لحاظ 

آن ها از منافع ملی كشورمان با جديت دفاع خواهد كرد.
وی با تاكيد بر اين كه »جمهوری اسلامی از اصول خويش كوتاه نخواهد آمد«، يادآور 
شد: نظام مقدس جمهوری اسلامی هرگز از اصول بنيادی خود عقب نخواهد نشست 

و هيچ فشاری باعث نخواهد شد كه از منافع ملی و حقوق مردم عقب نشينی كنيم.
وی به زياده خواهی های كشورهای غربی و دنيای استكبار اشاره كرد و گفت: نفس 
شكل گيری انقلاب شكوهمند اسلامی ايران مقاومت در برابر زياده خواهی های دنيای 
استكبار بوده است و هيچ فشاری باعث نمی شود امروز نيز در برابر آن ها عقب نشينی 
كنيم؛ لذا چه اين مذاكرات به نتيجه برسد چه نرسد جمهوری اسلامی ايران پيروز اين 

ميدان است.
اين عضو كميسيون امنيت ملی و سياست خارجی مجلس با اشاره به حمايت های 
مقام معظم رهبری از تيم هسته ای كشورمان تصريح كرد: همان طوری كه معظم له نيز 
فرمودند اين آمريكا و قدرت های جهانی هستند كه به مذاكره با ايران اسلامی نياز دارند.

آيت الله اكبر هاشمی رفسنجانی، رئيس مجمع تشخيص 
مصلحت نظام در مصاحبه ای به سوالات خبرنگار روزنامه 
عربی زبان الوفاق در خصوص حمايت ايران از عراق، حمله 

عربستان به يمن و مذاكرات هسته ای پاسخ داد.
متن كامل اين مصاحبه به شرح زير است:

خارجه  وزارت  مورد  در  را  مداركی  ويکی ليکس  اخيرا 
عربستان منتشر كرد و اين يک سری مسائل را نشان داد؛ 

اين چقدر بر وجهه عربستان تأثير دارد؟
خوب اين جريان مضری است. آمريكا از اين كار كه عليه اش شد 
ضربه خورد؛  آن كسی كه اين كار را كرده الان خودش يك مركزی 
شده برای اينكه هرجا می خواهند از او استفاده بكنند؛  يك چنين 
ماجرايی را برايشان راه می اندازد؛ در عربستان بيشتر از همه؛  چون 
عربستان يك كشور بسته ای بود و هست؛  روابط خارجی اش و 
اين مذاكراتش؛  اين مكاتبات؛ اين اسنادی كه كسی نمی داند داخل 
عربستان است؛  كسی نمی داند يا خيلی كم می دانند؛  اينها كه باز 
شد؛ ضمنا يك زمينه ای شده كه كسانی هم كه می خواهند دروغ 
بگويند از اين اسناد جعل می كنند و هرچه خواستند می گويند و 
هرجا خواستند ضربه بزنند يك چيزی منتشر می كنند حالا تا 
تكذيب بشه و مردم باور كنند. يك نقطه ی فتنه ای درآمد و به جايی 
رسيده كه می بينيد. حالا برای عربستان سنگين تمام می شود و آثار 
منفی اش هم به اين آسانی تمام نمی شود؛  كارهای مثبت شان را 

كسی تبليغ نمی كند؛  منفی اش را تبليغ می كنند.

الان حمايت ايران از عراق در چه حدی است؟
ما الان عراق را مثل خودمان مهم می دانيم؛  مثل كشور خودمان؛ 
اولا كشور واقعا مهمی است؛  هم از لحاظ نقطه جغرافيايی جای مهمی 
است؛  هم از لحاظ منابع طبيعی؛  هم مردمش؛ اين مردمی كه از 
هزاران سال پيش اينجا منشا تمدن بوده اند؛ قانون حمورابی از آنجا 

آمده و عراقی ها هم مردم خوبی هستند.
در زمان صدام به دليل قدرت ديكتاتوری صدام اينها يك مجموعه 
واحد بودند ولی بعد از صدام آن مجموعه 3 بخش يا حتی بيشتر 
يعنی 4 تا بخش متضاد شد و گاهی هم در حال جنگ كه كم كم 

دارد خودنمايی می كند و اين وضعشان نگران كننده است.
اگر ان شاءالله عقلانيت زعمای عراق ادامه پيدا كند و سعی كنند 
اين اختلافات سطحی را حالا چه مذهبی؛ چه قومی؛ چه هر چيز 
ديگری را كنار بگذارند و يك وحدتی روی تماميت ارضی خود و 
وحدت ملی شان ايجاد كنند، عراق كاملا می تواند كشور نيرومندی 
در منطقه باشد؛ ارتباط ايران با عراق هم جديد نيست؛  در رژيم قبل 
هم ايرانی های زيادی آنجا بودند و عراقی های زيادی هم اينجا بودند؛ 
از زمان جنگ هنوز عده زيادی عراقی در ايران هستند و دارند مثل 
مردم ايران كار می كنند؛ مرزمان هم تقريبا رفت وآمدش آسان است؛ 
اعتاب مقدسی كه آنجا هست و اينقدر برای مردم ما جاذبه دارد كه 
شما می بينيد در اربعين يا عاشورا چه خبر می شود؛ مردم اصلا 
عشقشان آنجاست؛  اگر روزی مرز ما با آنها لغو رواديد شود؛  هميشه 
نصف مردم ايران در عراق هستند و نصف مردم عراق هم در ايران 
هستند ؛ بله كمك های ما جدی است و به هيچ چيز هم محدود 
نيست؛ هرچيزی كه عراقی ها نياز داشته باشند و ما امكانش را داشته 
باشيم به آنها می دهيم؛  و البته روابطمان هم با دولت عراق هميشه 
خوب بوده است، البته آقای طالبانی هم يك بار جمله ای گفته بودند 
كه غربی ها اظهار نگرانی كرده بودند كه از اينكه شما داريد ايرانی ها 
را می آوريد و اين خطر است؛  چرا اينجور رفتار می كنيد؟ او گفته 
بود: مگر ايرانی ها از عراق چه می خواهند؟ الان كه همه مسئولين 
عراق از مريدهای ايران هستند؛ ايران چه احتياجی دارد كه برای ما 
خطر باشد؛ بهتر از ما ديگر دوست پيدا نمی كند؛ ما هيچ خطری 
از ايران احساس نمی كنيم؛  او ما را نجات داده و به اينجا رسانده و 

كمك كرده است.
و اين حرف كاملا حكيمانه و درست است ما در عراق هيچ طمعی 

نداريم و از عراق هيچ خطری در شرايط فعلی برای خودمان حس 
نمی كنيم و حفظ عراق و امنيت عراق را امنيت خودمان می دانيم.

به نظر شما با توجه به همزمانی جنگ عربستان عليه يمن 
با مذاكرات هسته ای در لوزان؛ اين امر چه ارتباطی با آغاز اين 

جنگ دارد؟
نميدانم! با گروه جديدی كه در عربستان آمده اند فقط سلمان 
را در يك مهمانی كه در رياض بود چون ما را دعوت كرده بود يك 
بار باهم نشستيم و خيلی حرف زديم، همين قدر می شناسم؛  و با 
بقيه شان آشنايی هم ندارم و وقتی هم كه می رفتم آنجا با آن نزديكان 
بيشتر ملك عبدالله بود و اگر مسئولی هم داشتند، می آمدند. درست 
نمی دانم چرا اين اشتباه را كردند؛  گفتم كه اشتباه است؛ البته ظاهرا 
اينها برای اين است كه فكر می كنند اين حوثی ها شيعه هستند و 
البته خوب اينها )حوثی ها( كه شيعه اثنی عشری نيستند و عمده 
آنها زيدی 4 امامی هستند ولی به هرحال به يك معنا شيعه هستند 
و جزء مجموعه شيعه حساب می شوند؛ منتها 4 امامی؛ احتمالا آنها 
با اين شرايطی كه درست كرده اند با ايران و لبنان و عراق و سوريه و 

با همه احساس نگرانی می كنند.
گفتم در يمن اشتباه بزرگی كردند. بحرين نمونه خوبی است. آنجا 
با اينكه يك كشور عربی عضو شورای همكاری است ولی لشكركشی 
كردند و آمدند عليه شيعه وارد شدند و در يمن هم همينجور نگران 
هستند؛  به خصوص كه يمنی ها ادعای ارضی هم در عربستان دارند؛  
ولی حالا اشتباه كردند. دلايلشان را هم درست نمی دانم؛ شايد هم 
تحريك شدند؛ خوب اگر منصور هادی می توانست بماند، می ماند؛  

حالا فرض كنيد كه عربستان كمكشان كرد ؛ مگر می تواند بماند؟

آيا اين جنگ با مذاكرات هسته ای ارتباطی داشت؟ چون 
گفته می شود كه عربستان می ترسد ايران به توافقی برسد؛ 
می گويند كه كشور عربستان و رژيم صهيونيستی از نتيجه 

اين توافق می ترسند؟
اگر هم می ترسند راهش همان است كه بايد از راه صداقت 
در بيايند. البته عربستان و احتمالاً ديگر كشورهای منطقه اشتباه 
می كنند چون  ما كه ترس نداريم؛ ما كه بمب هسته ای را تحريم 

كرديم؛ چرا از ما بترسند. از اسرائيل بايد بترسند.
البته عربستانی ها قبل از ما موشك های 3000 كيلومتر برد را 
از چين و جاهای ديگر خريدند؛ سلاح های بسيار پيشرفته، هواپيما 
و موشك ها و رادارهای پيشرفته و همه چيز هم دارند. پايگاه نظامی 
هم آنجا دارند؛  عربستان اصلا می داند كه ايران تهديد نيست؛  ما اگر 
واقعا به فكر قطع كردن روابطمان با عربستان بوديم از آن 400 - 500 
نفری كه در آن فاجعه مكه شهيد داديم به آسانی نمی گذشتيم؛ ولی 

بعد برای اينكه روابط دو كشور عادی باشد آن طور رفتار كرديم.

در مصر انقلابی اتفاق افتاد و دومين رئيس جمهور هم بعد 
از انقلابشان آمد؛ چرا روابط اين دو كشور بزرگ منطقه اينطور 
است؟ الان ايران و تركيه در خيلی از مسائل با هم اختلاف 
دارند ولی روابط خوبی دارند چرا ايران و مصر به يک روابط 

متوازن نمی رسند؟ و روابط محقق نمی شود؟
البته بايد اين سوال را بيشتر از مصری ها پرسيد؛  چون ما كه 
خواستار توسعه هستيم؛  ما مردم مصر را عمدتا حالت اهل البيتی 
برايشان می دانيم؛  يعنی آنها واقعا اكثرا عاشق اهل بيت هستند و 
مشكلی با مردم مصر نداريم؛ چون همسايه هم نيستيم كه اختلاف 
اينجوری داشته باشيم. ولی آنها در مجموعه ای در يك سپهری 
هستند اولا آمريكايی ها آنجا خيلی متنفذ هستند و ارتش مصر را 
عمدتا آنها تامين ميكنند و آنها هم اين ارتباط را نمی خواهند؛ ثانيا 
الان با عربستان سعودی و بعضی جاهای ديگر هم بايد همكاری 
كنند؛ ثالثا اشكالاتی مثلا از حضور ما در سوريه و لبنان دارند و اخيرا 
عراق هم اضافه شده ما در افغانستان هم اين مشكلات را داشتيم آنها 
از طالبان حمايت می كردند ما موافق نبوديم و خودم با ملك عبدالله 
زياد حرف زدم كه داريد اشتباه می كنيد؛ در پاكستان باز يك نوع 
از اين چيزها هست در بحرين ما به حضور نظامی شان معترضيم 
و مجموعه اينها به اضافه آن نگرانی های بی ربطی كه دارند. ما از 
همكاری با عربستان نگرانی نداريم با همين حكام جديدشان می 

توانيم با هم كار كنيم و رفت و آمد كنيم.

به  است؟  مذهبی  در خطر جنگ  منطقه  نظر شما  به 
خصوص كه برخی گروهای مخالف ايران خيلی مساله را 
ترويج می دهند و اينکه اين مسأله حالا چه تاثيری بر روابط 

اسلامی - اسلامی گذاشته است؟
الان از اين جهت بدترين زمان است يعنی يك تهاجمی عليه 
شيعيان در سراسر اين كشورها داريم می بينيم. يعنی شيعه را مخالف 
اصلی در نظر می گيرند و به انواع راهها دارند شيعه را در كشورشان 
تضعيف می كند در صورتيكه شيعه اصلا برای آنها نه خطری است نه 
مشكلی. اصلا در سياست و ايدئولوژی شيعه اين نيست كه بخواهد با 
مسلمانان ديگر درگير باشد يك اشتباهی است كه اينها می كنند واقعا 
می توانند روی بهترين دوست خود يعنی ايران حساب كنند. ولی در 
حال حاضر من احساس خطر می كنم. اين اختلافاتی كه دارد بيشتر 

می شود و گاهی به كشتار می رسد، ممكن است تعميق پيدا كند.

اگر شما بخواهيد چشم اندازی از آينده روابط با عربستان 
بگويد چگونه آن را توصيف می كنيد؟

5-۶ سال پيش در دولت گذشته آخرين سفری كه برای زيارت 
به عربستان رفته بودم. از من خواسته شده بود در اين سفر مسائل 

اختلافی با عربستان را حل كنيم ما بعد از يك مراسم شام كه مهمان 
آقای ملك عبدالله بوديم در يك جلسه طولانی تا نيمه شب خيلی 
دير وقت آنجا نشستيم و ايشان هم با مشاورين نزديكش بودند. وزير 
خارجه، مقرن و خيلی های ديگر هم بودند. بحث كرديم و به راه 
حلی رسيديم و راه حل ما اين شد كه بياييم 7-۶كميسيون مشترك 
تاسيس كنيم كه اولين و مهمترينش برای امور مذهبی و به اصطلاح 
علمايی بود. يعنی علمای دو طرف يك كميسيون داشته باشند و 
اختلافاتی كه ظاهرا شيعه و سنی دارند را بررسی كنند و راه حل 
برايش انتخاب كنند و مسئولان دو كشور هم پشت اين نظريات 
بمانند تا مشكلات را كاهش بدهيم. كميسيون دوم، مربوط به روابط 
دو جانبه و همكاری كميسيون اجرايی بود. همچنين يك كميسيون 
برای لبنان، يك كميسيون برای سوريه و يك كميسيون برای عراق 
و يكی برای افغانستان و يك كميسيون برای بقيه كشورها با هم 
مشترك داشته باشيم كه دائما اين كميسيون ها با هم كار بكنند 
و جمع بندی كنند و نظرات را به هم نزديك كنند و مقامات عالی 
كشور هم اينها را زير نظر داشته باشند كه ارتباطشان با مقامات عالی 

باشد.
اين تصميم خوبی بود كه گرفتيم؛ هردو گفتيم اين راه نجات 
منطقه از اختلافات است ولی خب من كه آمدم اينجا كسانی كه 
بايست اين كارها را اجرا می كردند، نخواستند انجام شود و آقای سعود 
فيصل هم به دنبال من آمد كه پيگيری كند و پيگيری هايی هم شد 
و جلسه سفر اولشان خوب بود ولی بعد، هم در آنجا يك مقداری 
مشكلاتی پيدا كرد و يك مقدار هم كه ما مشكلاتی داشتيم و عملا 
بهم خورد. من اين را ميدانم كه اگر الان در عربستان اراده ای به 
وجود بيايد و اگر كار مشتركی را شروع كنيم، در همه دنيای اسلام 
می توانيم اختلاف بين شيعه و سنی را كم كنيم. چون سوريه يك 
كشور مستقلی است؛ نه ما و نه عربستان حق نداريم برويم و سرنوشت 
آنها را رقم بزنيم ما بايد مواظب باشيم كه آنجا اختلافات شيعه و سنی 
و اين مسائل نباشد خودشان و مردم خودشان مسائل شان را حل 
كنند و به حل مشكلات كمك كنيم. عراق و لبنان هم همينگونه 
هستند جاهای ديگر هم همينطور است. بنای مان بر اين شد من فكر 
ميكنم همين حالا هم بعد از گذشت 5-۶ سال می توانيم اين موضوع 

را دوباره احيا كنيم البته متناسب با اوضاع امروز منطقه.

حضرت عالی روابط خوب و عميقی با رهبر انقلاب داريد 
اگر برايتان امکان دارد اين روابط را توصيف كنيد ؟

بله؛  ما از جوانی با هم دوست بوديم. من 5 سال از آقای خامنه 
ای بزرگترم. اولين ملاقات ما در درس خارج آيت الله داماد بود كه با 
هم آشنا شديم ؛ ايشان از من كوچكتر بود؛ بعد هم رفاقتها عميق و 
در دوران مبارزه خيلی عميق تر شد و بعد از انقلاب ديگر زيادتر شد؛ 
در همه كارها با هم كار می كرديم؛  در جنگ و در هرجا كه شما فكر 
می كنيد تا امروز ما همين ارتباطمان هست؛ اكنون من و جمعی كه 
ايشان در مجمع منصوب كرده اند سياست های كلی نظام را كه در 
قانون اساسی از وظايف رهبری است؛  آماده می كنيم و به ايشان می 
دهيم؛  و ايشان هم اگر تاييد كردند، ابلاغ می كنند. عمده كار ما اين 
است و نظارت بر حسن اجرای سياست های كلی نيز با ماست كه با 
واگذاری ايشان، بايد نظارت كنيم كه اجرا شود. درباره ديگر مسائل 

معمولی هم در ملاقات هايی كه داريم، بحث می كنيم.

رابطه عاطفی و دوستی تان را در يک جمله توصيف كنيد؟
عاطفی هم همانطور است؛  ما خيلی صميمی هستيم؛ من و هم 
ايشان، همديگر را خيلی دوست داريم؛ يك منظره كوچك آن در 
بيمارستان بود وقتی كه ايشان جراحی كرده بودند عيادت من با 

ايشان در آنجا بسيار صميمی بود و همان منظره ای شد كه ديديد.
معتقدم كه در حال حاضر آيت الله خامنه ای در ايران جايگزينی به 
اين آسانی ندارد؛ و ايشان الان محور اساسی هم برای حيات انقلاب و 
هم امنيت كشور هستند و ايشان مركز مديريت كشور است و ما هم 

بايد به ايشان كمك كنيم.

بلوار حرم تا حرم يا بلوار پيامبر اعظم )ص(، ديگر به نامی آشنا برای 
مردم قم تبديل شده است. پروژه ای كه سابقه ای ۲0 ساله در قم دارد و 
هنوز هم سرنوشت آن در هاله ای از ابهام است. پروژه ای كه می تواند يك 
ظرفيت بسيار مهم برای عمران و آبادانی قم باشد، امروز تبديل به باری 
بر دوش مديريت شهری شده كه هنوز هم نمی داند با اين پروژه چه 
كند؟! يك روز صحبت از واگذاری كل پروژه به يك سرمايه گذار است، 
روز ديگر صحبت از تشكيل كنسرسيوم سرمايه گذاری، يك روز اولويت 
را با سرمايه گذاران بومی قرار می دهند، روز ديگر به سراغ شركت های 

چينی می روند.
از سوی ديگر مشكلات مالی شهرداری قم و بدهی های كلانی كه 
بيشتر آن بابت اوراق مشاركت بلوار پيامبر اعظم )ص( به وجود آمده اين 
روزها ضرورت توجه بيشتر به امر سرمايه گذاری در اين بلوار را روشن تر 

از قبل كرده است.
بسياری معتقدند باوجود ۲ و نيم ميليون مترمكعب ملك در بلوار 
پيامبر اعظم كه می تواند بهترين ارزش افزوده را داشته باشد، شهرداری 

نبايد اين همه مشكلات مالی داشته باشد.
مسئله واگذاری قطعه زمينی در اين بلوار به قرارگاه سازندگی قائم 
كه مربوط به بنياد تعاون ارتش است، اما و اگرهای سرمايه گذاری در اين 

بلوار را دوباره مطرح كرد.
آن طور كه رئيس كميسيون امور زيربنايی شورای شهر قم در جلسه قبل از ظهر ديروز 
شورای اسلامی شهر قم گفت: اين قطعه زمين قرار است در ازای صورت وضعيت های ساخت 
تقاطع غير هم سطح شهدای ۱5 خرداد پرداخت شود. پروژه ای كه از زمان بندی های خود 
عقب بوده و با وجود ترافيكی كه در بلوار ۱5 خرداد و عمار ياسر ايجاد كرده هر از گاهی فعاليت 
آن تعطيل می شود. مصطفی سعادت طلب می گويد قرارگاه به قيمتی كه شورا برای قطعه 
بلوار پيامبر اعظم )ص( داده بود اعتراض كرد و درخواست داشته كه قطعه زمين به قيمت 

كارشناسی در ازای كار در اين پروژه به آن ها داده شود.
وی ادامه داد: وقتی اين مسئله در كميسيون زيربنايی مطرح شد، اعضا گفتند كه ۲0 

درصد تخفيف می دهيم اما خواسته قرارگاه اين بود كه كار كارشناسی انجام شود.
يكی از كسانی كه با واگذاری زمين به قيمت كارشناسی به قرارگاه مخالف بود، رئيس 

كميسيون برنامه و بودجه بود.
حجت الاسلام سيد محمد آتش زر اظهار داشت: ما اگر الآن بخواهيم در ميدان شاه محمد 
قاسم ملكی بخريم بايد متری ۱5 ميليون تومان پول بدهيم اما كارشناس وقتی ملك بلوار 

پيامبر اعظم )ص( را بخواهد قيمت بگذارد می گويد متری 7 ميليون تومان.
وی با اشاره به اين نظر برخی اعضا كه گران فروشی در اين بلوار موجب رونق نگرفتن 
سرمايه گذاری در آن شده، ابراز كرد: من معتقدم اينكه سرمايه گذار وارد عمل نشده خوب 
عمل نشده است. می شود كارهايی كرد كه چراغ روشن شود فقط بايد برای همكاری با 

سرمايه گذار برنامه داشت.
رئيس كميسيون برنامه  و بودجه گفت: ما در بلوار پيامبر اعظم بدهی داريم و هر روز داريم 
برای آن جريمه می دهيم كه همه اين ها روی قيمت زمين اثرگذار است و بايد در نظر بگيريم.

فقط يک قطعه زمين در پيامبر اعظم )ص( واگذار شده است
نائب رئيس شورای شهر قم در ادامه گفت: ما مقداری دنبال گران فروشی در بلوار پيامبر 
اعظم )ص( بوديم. همين موضوع موجب شده سرمايه گذار نتواند در اين عرصه ورود پيدا كند.

حسن بختياری عنوان كرد: البته موانع ديگری هم بوده اما يكی از مسائل همين 
گران فروشی بوده كه موجب شده سرمايه گذاری در بلوار پيامبر اعظم شكل نگيرد.

وی افزود: بايد طوری مسائل را مديريت كنيم كه بتوانيم از ظرفيت اقتصادی بلوار پيامبر 
اعظم )ص( استفاده كنيم. نائب رئيس شورای اسلامی شهر قم اضافه كرد: يك واقعيت عينی 
اتفاق افتاده و آن هم اين است كه پس از گذشت 5 يا ۶ سال اتفاقی در بلوار پيامبر اعظم 

نيفتاده است. اين نشان می دهد كه راهبرد ما راهبرد درستی نبوده است.
وی اظهار داشت: مشكلاتی در اين زمينه بوده كه يكی تجميع اسناد بوده و ديگر همين 
گران فروشی ها بوده و تا امروز جز يك ملك كه با سپاه تهاتر شده زمين ديگری در بدنه اين 

بلوار واگذار نشده است.
پول برای پرداخت به پيمانکار در اين پروژه ها نداريم

شهردار قم هم با اشاره به توافق اعضای شورای شهر بر لزوم شكل گيری سرمايه گذاری در 
بلوار پيامبر اعظم )ص( گفت: همه دغدغه دارند كه زمين را ارزان نفروشيم و در عين حال 

طوری بفروشيم كه كار شكل بگيرد.
وی افزود: مسئله اين است كه اگر از الآن دنبال كارشناسی برويم شايد يك ريل گذاری 

انجام شود كه در آينده برای ما زيان آور باشد.
سيد مرتضی سقائيان نژاد اظهار داشت: همين تخفيف ۲0 درصدی برای ما بهتر است تا 
بتوانيم قيمت اوليه را برای واگذاری های بعدی نگه داريم كه البته اگر به توافق نرسيم چاره ای 

جز كارشناسی نداريم.
وی اضافه كرد: مسئله مهم ديگر اين است كه ما پول برای پرداخت به پيمانكار در اين 

پروژه ها نداريم و اگر داشتيم نياز به اين بحث ها نبود.
شهردار قم گفت: وقتی پول نقد نداريم تا به پيمانكار بدهيم ديگر شرط و شروط گذاشتن 

معنی ندارد و بايد شرايطی ايجاد كنيم كه كار پيش برود.
در نهايت تخفيف ۲0 درصدی يكی از پلاك های بلوار پيامبر اعظم برای پرداخت معوض 

صورت وضعيت پروژه تقاطع شهدای ۱5 خرداد به قرارگاه قائم تصويب شد.
ايجاد منطقه انتظامی در بلوار پيامبر اعظم )ص(

لايحه بعدی هم مربوط به بلوار پيامبر اعظم و واگذاری يك پلاك در اين بلوار به نيروی 
انتظامی كه كاربری انتظامی داشت بود. به گفته رئيس كميسيون امور زيربنايی در همين 

محدوده قرار است يك ايستگاه آتش نشانی كه در واقع ايستگاه مادر است، ساخته شود.
اين زمين در يك فضای سبز قرار داشت كه نيروی انتظامی بنا داشت آنجا را فرماندهی 

اعلام كند و خدمات كل استان را از اين محور انجام داد.
در اين راستا نيروی انتظامی درخواست واگذاری 5 هزار متر در اين بلوار را داشت كه 
كميسيون امور زيربنايی با ۶00 متر زمين تنها برای خدمت رسانی به بلوار پيامبر اعظم )ص( 
موافقت كرده است. برخی اعضای شورای شهر با توجه سابقه همكاری نيروی انتظامی و 
شهرداری عقيده داشتند اگر اين واگذاری صورت بگيرد زمينی با وسعت بيشتر در اين بلوار 
منطقه نظامی خواهد شد و شهرداری پس از آن مالكيتی نخواهد داشت. رئيس كميسيون 
خدمات شهری شورای شهر در مخالفت با اين نظر گفت: بالاخره اينجا يك محور آيينی است 

كه همين الآن هفته ای دو سه نوبت در آن تردد گسترده در اين بلوار داريم.
عباس ذاكريان ابراز داشت: بايد رعايت كنيم نحوه جانمايی و دسترسی زمين به گونه ای 

باشد كه آن منطقه به كل منطقه نظامی نشود.
تخفيف عوارض ساختمانی در ماه مبارک رمضان

شورای شهر قم تخفيف ۲5 درصدی پرداخت نقدی عوارض ساختمانی و ۱0 درصدی 
جرايم كميسيون ماده صد در هفته آخر ماه مبارك رمضان را تصويب كرد.

مجوز اعمال تسهيلات تشويقی پرداخت نقدی عوارض و جرايم در ماه مبارك رمضان 
لايحه ای بود كه در جلسه قبل از ظهر يكشنبه شورای اسلامی شهر قم مطرح شد.

مبلغ اين تخفيف برای عوارض ساختمانی ۲5 درصد بوده و برای جرايم ماده صد قانون 
شهرداری ها، ۱5 درصد در نظر گرفته شده بود. نظر رئيس كميسيون برنامه و بودجه اين 
بود كه ماه مبارك شب های احيا را دارد و نمی شود از اين ۱0 روز به خوبی استفاده شود. 
حجت الاسلام آتش زر اظهار داشت: بايد طوری برنامه ريزی كرد كه يك هفته بيفتد برای بعد 
از ماه مبارك رمضان تا مردم بتوانند استفاده كنند. سخنگوی شورای شهر هم در اين رابطه 
گفت: راجع به عوارض بحثی نداريم اما در زمينه تخفيف عوارض ماده صد مانند گذشته معتقد 
هستم كه تخفيف به اين موضوع تشويق تخلف است. وی ادامه داد: الزاما اگر بخواهيم در جرايم 
كميسيون ماده صد تخيف بدهيم بايد از محل ماده ۱7 بدهيم كه در اين رديف جا نداريم. ما با 
تصميم هايمان داريم رفتار مردم را شكل می دهيم و اينكه مشكلات مالی داريم دليل نمی شود 

كه الگوی رفتاری بدی برای مردم بسازيم.
رئيس كميسيون امور زيربنايی شورای اسلامی شهر قم افزود: تخفيف در جرايم كميسيون 

ماده صد كار جالبی نيست چرا كه موجب ادامه مشكلات شهرسازی می شود.
وی ادامه داد: در گذشته ۱0 درصد تخفيف برای ماده صد در نظر داشتيم بايد الان به 5 

درصد برسانيم تا مردم بدانند ماده صد برای ما خط قرمز است.

مصطفی سعادت طلب افزود: اگر به تدريج تخفيف جرايم ماده صد 
را حذف كنيم می توانيم اميدوار باشيم كه در آينده جرايم كميسيون 

ماده صد كاهش پيدا كند.
در نهايت ۲5 درصدی عوارض و ۱0 درصدی جرايم كميسيون 
ماده صد رأی آورد كه به گفته شهردار قم قرار شد اين تخفيف در 

جرايم فقط شامل جرايم تبصره ۹ ماده صد شهرداری ها شود.  

مدير كل كميته امداد استان:
كسی در قم شب گرسنه نمی خوابد

مديركل كميته امداد امام خمينی )ره( استان قم نيز در اين 
جلسه گفت: در قم فقر مطلق نداريم و كسی نيست كه شب ها 

گرسنه بخوابد.
عبدالله جلالی با اشاره به نقش كميته امداد در امنيت اجتماعی 
اظهار داشت: ما در شرايطی قرار داريم كه هر فرد و دستگاهی از 
پاسخگويی به ارباب رجوع عاجر می ماند فرد را به كميته امداد ارجاع 
می دهد. وی اظهار داشت: در استان قم طی 5 سال گذشته روند 
حمايتی ما كاهشی بوده است؛ يعنی از 5.3 جمعيت حمايتی تحت 

پوشش به 3.۱ رسيده ايم.
مديركل كميته امداد امام خمينی )ره( استان قم اظهار داشت: 
استان قم در سطح كشور پس از البرز، كمترين خانوار تحت حمايت را به لحاظ كمی دارد 
البته از نظر كيفی اين موضوع متفاوت است. وی با اشاره به اينكه در استان قم ۲۱ هزار و 
3۲0 خانوار تحت حمايت وجود دارد، افزود: طی سه سال گذشته ۲ هزار و ۱00 خانوار را از 

چرخه حمايتی خارج كرده ايم.
جلالی افزود: مسئله فعاليت های فرهنگی و تحصيلی را مد نظر قرار داده ايم و در اين راستا 

4 هزار دانش آموز و هزار دانشجو را حمايت می كنيم.
وی گفت: مسئله مسكن يكی ديگر از مسائلی است كه استان قم توانسته در آن موافق 
باشد و ازدواج هم يكی از مسائل مهمی است كه نسبت به آن توجه ويژه داريم. مديركل كميته 
امداد امام خمينی )ره( استان قم با اشاره به مسئله درمان فقرا ادامه داد: يكی از دغدغه های 
اصلی درمان فقرا است كه در اين زمينه هم در بستری و جراحی ۱00 درصد هزينه را پرداخت 

می كنيم و در اين راستا سال گذشته ۱3 ميليارد تومان هزينه كرده ايم.
كمک ۲4 ميليارد تومانی مردم در سال گذشته

وی با اشاره به نقش مردم در حمايت های اجتماعی گفت: در سال گذشته ۲4 ميليارد و 
۲50 ميليون تومان كمك مردمی داشته ايم.

جلالی اظهار داشت: ما رتبه اول كشوری در بحث رسيدگی به ايتام را داريم و تحول 
چشمگيری در سطح زندگی فقرا و ايتام قم صورت گرفته است. وی با اشاره به بيمه اجتماعی 
زنان سرپرست خانوار گفت: در حال حاضر سرانه 4 هزار خانوار در اين حوزه پرداخت می شود. 
مديركل كميته امداد امام خمينی )ره( استان قم با اشاره به اينكه در استان قم فقط مطلق 
نداريم، اظهار كرد: يعنی كسی را نداريم كه شب گرسنه بخوابد و البته فقط نسبی داريم كه 

آن هم در همه جوامع بشری وجود دارد.
وی با اشاره به اينكه ريشه فقر اقتصادی حاكم بر جامعه فقر فرهنگی است كه شهرداری و 
شورای شهر بايد اين را جدی بگيرد، گفت: اگر می خواهيم سطح زندگی جامعه ارتقا پيدا كند 

بايد فعاليت های فرهنگی را جدی تر دنبال كنيم.
ارائه خدمات 7۸ ميليارد تومانی

جلالی اظهار داشت: سال گذشته در استان قم 78 ميليارد تومان خدمات داده شده كه 
۶0 ميليارد تومان بلاعوض بوده است. وی گفت: يك موضوعی كه بسيار برای ما نگران كننده 

است و دارد تبديل به يك خط جدی می شود، تظاهر به فقر در جامعه است.
مديركل كميته امداد امام خمينی )ره( استان قم افزود: مصداق عينی اين آسيب هم در 
هدفمندی يارانه ها خودش را نشان می دهد. ۶0 درصد از مردم اعلام كرده اند كه درآمد ما 
پايين ۶00 هزار تومان است. موضوع ديگر اين است كه نيازها تفاوت نكرده بلكه احساس نياز 

به وجود آمده است.
فقر در قم زنانه شد

وی با اشاره به اينكه فقر زنانه شده است،  گفت: بخشی طبيعی است مانند زمانی كه مردم 
در حوادث فوت می شود و مسئوليت زندگی به دوش زن می افتد.

جلالی گفت: يك پيام اين مطلب اين است كه مسئوليت پذيری بخشی از مردان ما در 
جامعه كم شده است. وی افزود: ما در استان قم حدود ۱3 هزار خانوار تحت پوشش داريم كه 

زنان سرپرست خانوار هستند كه عمده آنها زنانی هستند كه طلاق گرفته اند.
وی با اشاره به اجرای طرح اكرام در بيست و يك ماه مبارك رمضان اظهار داشت: ما چون 
بستر خوبی برای حمايت از ايتام فراهم شده امسال داريم طرح شفا را جدی تر دنبال می كنيم؛ 

يعنی حمايت از بيماران صعب العلاج كه در قم هزار و 800 خانواده را شامل می شود.  

آيت ا... هاشمی رفسنجانی: 

عربستان می داند ایران تهدید نیست

گزارشی از يک صد و سی و چهارمين جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم

مصائب يک بلوار
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اى على! براى آن مى گريم كه در اين ماه، 
حرمت تو را مى شكنند. گويا مى بينم كه تو در حال نماز خواندن 

براى پروردگار خويشى كه شقى ترينِ اولّين و آخرين... 
بر مى خيزد و بر فرق سرت ضربتى مى زند كه مَحاسن تو 

با آن رنگين مى گردد.

دوشنبه - پانزدهم تیرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3762 روزنامه

جواد نکونام به لیگ برتر ایران بازگشت
گفته می شود: سخنگوی باشگاه سايپا اعلام كرد، جواد نكونام، كاپيتان پيشين تيم ملی 
فوتبال كشورمان با اين باشگاه به توافق رسيده است. سخنگوی سايپا با اعلام اين خبر اظهار 
داشت:  جواد نكونام با باشگاه سايپا به توافق رسيده است و امروز قراردادش با اين باشگاه را در 

هيئت فوتبال استان تهران به ثبت خواهد رساند.

پکن اسرار واشنگتن را سرقت کرده است
گفته می شود: نامزد دموكرات پر اميد رياست جمهوری آينده آمريكا در سخنانی چين را 
متهم به سرقت های اينترنتی گسترده كرد.»هيلاری كلينتون« نامزد دموكرات رياست جمهوری 
آتی آمريكا چين را به سرقت اسرار تجاری و اطلاعاتی واشنگتن متهم كرد. بنوشته وبگاه شبكه 
خبری »بی بی سی« هيلاری كلينتون روز يكشنبه در سخنانی ضمن هشدار به مقامات كشورش 
در باره لزوم احتياط چين را متهم به تلاش در سرقت اينترنتی اطلاعات نمود. مقام های آمريكايی 
چين را به عنوان عامل اصلی سرقت های گسترده اينترنتی اسناد آمريكا در ابتدای سال جاری 

متهم كرده بودند اما چين با رد اين اتهام ها آن ها را »فاقد اعتبار« ناميده بود.

هشدار جدی به مشاورین املاک
گفته می شود: رئيس كانون سردفتران و دفترياران درباره عواقب عدم اجرای قانون پيش 
فروش ساختمان به مشاورين املاك هشدار داد. محمدرضا دشتی اردكانی درباره علت تدوين 
قانون پيش فروش ساختمان و آيين نامه اجرايی آن گفت:  با توجه به اينكه در گذشته مشكلات 
عديده ای در خصوص معاملات معارض وجود داشت و اينكه حدود 50 درصد از پرونده های 
قضايی مربوط به فروش واحدهای آپارتمانی به چندين نفر می شد، قوه قضاييه در اين خصوص 
اقدام به تهيه يك لايحه كرد و قانون پيش فروش ساختمان در سال 8۹ تصويب شد. وی با اشاره 
به ابلاغ آيين نامه اجرايی اين قانون گفت:  سرانجام در ششم تيرماه اين قانون اجرايی شد و دفاتر 

اسناد برای تنظيم اسناد مربوط به پيش فروش ساختمان اعلام آمادگی كردند.

خبر تولید واکسن سیگار و هروئین راست است؟
گفته می شود: رييس انستيتو پاستور ايران گفت: واكسن اعتياد فقط يك طرح تحقيقاتی 
است و اكنون نه تأييديه و پرونده ای در سازمان غذا و دارو دارد و نه اثربخشی آن به اثبات 
رسيده است. به گزارش خبرآنلاين مصطفی قانعی افزود: طی روزهای اخير اخباری مبنی بر توليد 
واكسن اعتياد به هروئين و مرفين در رسانه ها منتشر شده و توقعاتی ايجاد كرده كه درست 
نيست، زيرا توليد واكسن اعتياد حداكثر يك طرح تحقيقاتی است كه هنوز اثربخشی آن اثبات 
نشده است. وی ادامه داد: اگر طرحی به عنوان واكسن اعتياد وجود داشته باشد، بايد قبل از هر 
كاری طرح آن به سازمان غذا و دارو تحويل شود تا اين سازمان كه مرجع اصلی تأييد مواد دارويی 

است بی خطر بودن و اثربخشی آن را تأييد كند.

7 میلیاردر ایرانی مشهور جهان را بشناسید
گفته می شود: بسياری از ايرانيان خارج از كشور كسب وكارهای موفقی دارند اما اين بار پايگاه 
خبری »باكس نيوز باكس« ليستی از ثروتمندان ايرانی خارج از كشور ارائه كرده است. روزنامه 
دنيای اقتصاد نوشت: اين رده بندی بر اساس ميزان ارزش دارايی اين افراد بوده است. دارايی های 
اين افراد در مجموع ۱۶.7 ميليارد دلار برآورد شده است. پی ير مراد اميديار ارزش دارايی خالص: 
8.۱ ميليارد دلار، اردوان فرهاد مشيری ارزش دارايی: ۲.۱ ميليارد دلار، اميد كردستانی ارزش 
دارايی: ۱.۹ ميليارد دلار، حسن خسروشاهی ارزش دارايی: ۱.8 ميليارد دلار، مانی مشعوف ارزش 
دارايی: ۱.3 ميليارد دلار، اسحاق لاريان ارزش دارايی: ۱.۱ ميليارد دلار و آرش فردوسی ارزش 

دارايی: 400 ميليون دلار.

پایین ترین دستمزد برای کارگران ایرانی
اينكه  بيان  با  انجمن های صنفی كارگران كشور  سخنگوی كانون عالی  گفته می شود: 
كارگران در ايران كمترين حقوق و دستمزد را می گيرند، از وزارت كار خواست تا يك مدل و 
الگوی مشخص را برای بالا بردن دريافتی كارگران و بهبود وضع معيشت آنها طراحی كند. هادی 
ابوی  اظهار كرد: حقوق و دستمزدی كه كارگران با شرايط فعلی می گيرند يك هفته دوام نمی 

آورد و تنها صرف هزينه های خوراك، اياب و ذهاب،  تحصيل و مسكن آنها می شود.

خرید و فروش "رادیو" در موصل ممنوع شد
گفته می شود: سعيد مموزينی" مسؤول رسانه ای حزب دموكرات كردستان عراق روز 
يكشنبه گفت: داعش ۹7 نفر را در موصل به دليل خريد و فروش راديو بازداشت كرد. مموزينی 
به شبكه عراقی سومريه نيوز تأكيد كرد كه داعش استفاده از راديو را در موصل ممنوع كرده 
است. وی افزود: پس از انتشار اعلاميه وزارت دفاع برای اهالی موصل، از ديروز درخواستهای 
زيادی در اين شهر از سوی مردم برای خريد راديو مطرح شده است. مموزينی خاطرنشان كرد 
كه وزارت دفاع در اين اعلاميه ها به مردم موصل تأكيد كرده است كه به زودی از طريق راديو 
دستورالعملهايی برای مردم جهت مشاركت در آزادسای اين شهر اعلام می شود. مموزينی گفت 
كه داعش از انتفاضه گسترده مردم موصل نگران شده، به همين دليل برای ارعاب شهروندان 

روشهای جنايتكارانه و سركوبگرانه شديدتری را در پيش گرفته است.

طرح عربستان برای ناکامی پتروشیمی ایران
رويا  طرح  يك  تعريف  با  خود  برنامه  جديدترين  در  سعودی  عربستان  گفته می شود: 
پردازانه قصد دارد تا مانع جذب سرمايه گذاران خارجی و بين المللی در طرح های طلايی صنايع 
پتروشيمی ايران پس از لغو تحريم ها شود. ايران حتی در صورت لغو تحريم های بين المللی و رفع 
موانع داخلی و خارجی پيش روی سرمايه گذاران خارجی با چالش بزرگی به نام »طرح جديد 
جذب سرمايه خارجی سابيك عربستان سعودی« بايد دست و پنجه نرم كند. به عبارت ديگر، 
همزمان با پيشرفت مذاكرات هسته ای جمهوری اسلامی ايران با گروه ۱+5 در طول حدود دو 
سال گذشته تاكنون عربستان سعودی از هيچ تلاشی برای ناكام گذاشتن مذاكرات هسته ای و 

توافق بزرگ ايران و غرب فروگذار نكرده است.

ابلاغ دستور استخدام در دولت با 8 شرط
گفته می شود: حسن روحانی رئيس جمهور ضوابط تأمين دستياران ستادی دستگاه های 
اجرايی كشور برای استخدام ۲000 دستيار ستادی برای دستگاه های دولتی با لحاظ 8 شرط 
را ابلاغ كرد. در ابلاغيه حسن روحانی رئيس جمهور و رئيس شورای عالی اداری آمده است: 
ش�ورای عالی اداری در يك�صد و هفتاد و س�ومين جلسه مورخ ۱3۹4/3/۱۱ بنا به پيشنهاد 
سازمان مديريت و برنامه ريزی كشور )در اين مصوبه سازمان ناميده می شود( به استناد بند 
۱۱ ماده ۱۱5 قانون مديريت خدمات كشوری و در اجرای تكليف مقرر در بند ۱7 برنامه نقشه 
راه اصلاح نظام اداری، ابلاغيه شماره ۲0۶/۹3/5۶۲ مورخ ۱3۹3/۱/۲0 رئيس جمهور، موضوع 
پيش بينی ضوابط و مقررات لازم برای تأمين و نگهداشت كارشناسان متخصص ستادی در 
دستگاه های اجرايی، »ضوابط تأمين دستياران ستادی دستگاه های اجرايی كشور« را  تصويب 

نمود كه برای اجراء ابلاغ می شود.

   
نامحرمانه

مدير املاک و حقوقی اداره كل راه و شهرسازی 
واحدهای  انتقال  خريدوفروش،  گفت:  قم  استان 
مسکن مهر، بدون انعقاد قرارداد اجاره عرصه و اخذ 

دفترچه تقسيط وام بانکی غيرقانونی می باشد.
ابوالفضل عيلخانی اظهار داشت: عرصه واحدهای مسكن 

مهر، متعلق به دولت است است كه پرداخت اجاره بهای آن 
از نظر شرعی و قانونی الزامی است.

عليخانی افزود: همانگونه كه كليه بهره برداران واحدهای 
مسكن مهر مستحضر می باشند، عرصه واحدهای مسكن 
مهر، متعلق به دولت جمهوری اسلامی ايران و در اختيار 

اين اداره كل می باشد. وی در ادامه توضيح داد: طبعاً هر 
ملكی كه به صورت اجاره در اختيار شخصيت های حقوقی 
يا حقيقی قرار گيرد بايد نسبت به پرداخت وجه مال الاجاره 
آن اقدام شود كه در غير اين صورت، تصرف محسوب شده 
و قانوناً اين اقدام عواقبی را به همراه خواهد داشت. عليخانی 
در خصوص كوتاهی برخی تعاونی ها نسبت به معرفی اعضا 
جهت انعقاد قرارداد عرصه و همچنين تهيه دفترچه های 
تقسيط وام بانكی مربوطه نيز اظهار داشت: همانگونه كه بارها 
اعلام شده است هرگونه تعلل در امر تقسيط وام های بانكی 
واحدهای مسكن مهر، موجب افزايش سود دوران مشاركت 
شده، مالكان اين واحدها ملزم به پرداخت مبلغ بيشتری به 

بانك خواهند شد.
مدير املاك و حقوقی راه و شهرسازی استان قم خطاب 
به آن دسته از اعضای تعاونی هايی كه مسئولين تعاونی 
مربوطه نسبت به انجام امور انعقاد قرارداد عرصه و تهيه 
دفترچه تقسيط كوتاهی می ورزند گفت: ترتيبی اتخاذ شده 
تا اعضا بتوانند به صورت انفرادی به محضر اسناد رسمی 
مراجعه و نسبت به انعقاد قرارداد عرصه اقدام نمايند. وی در 
اين خصوص توضيح داد: تعاونی ها و اعضايی كه تاكنون 
جهت امر فوق الذكر اقدام ننموده اند می توانند به اداره كل 
راه و شهرسازی استان قم، ساختمان شماره يك واقع در 
75 متری عمار ياسر مجتمع ادارات مراجعه تا طی مراحلی 
به دفاتر اسناد رسمی جهت انعقاد قرارداد و نهايتا اخذ سند 

اعيانی واحدهای خود معرفی شوند.

بدون انعقاد قرارداد اجاره عرصه و اخذ دفترچه تقسيط:

خرید، فروش و انتقال واحدهای مسکن مهر غیرقانونی است
گوش شنوا

اخبار

قطع همکاری مراکز خیریه با بیمه آتیه سازان فرهنگیان
با ابلاغ بخش نامه جديد دانشگاه علوم پزشكی قم به درمانگاه و مراكز 
خيريه درمانی قم مبنی بر دريافت تعرفه بر اساس تعرفه مراكز درمانی دولتی 
تعداد 5 درمانگاه و مركز درمانی خيريه قم قرارداد خود را با بيمه آتيه سازان 
حافظ )بيمه تكميلی( فرهنگيان با اين بهانه كه »بر اساس تعرفه قبلی اقدام 
به انعقاد قررارداد با بيمه آتيه سازان حافظ نموده ايم« قطع كرده اند. چرا كه 
آنها معتقد هستند با اين وضعيت دچار ضرر و زيان می شوند. به نظر می رسد 
قطع قرارداد راهكار مناسبی برای رفع اين مشكل نيست چرا كه بيشتر مراجعه 
جامعه فرهنگی قم برای درمان به همين مراكز است. بهتر است مسئولان با 
برگزاری جلسات درون سازمانی اين مشكل را حل نمايند تا بيش از اين حقوق 

مردم پايمال نشود.
جمعی از فرهنگيان قم

فروش آبلیمو توسط وانت بارها؟
 در سالهای اخير شاهد عرضه انواع و اقسام ميوه و مواد غذايی توسط وانت 
بارهای دوره گرد در سطح شهر قم هستيم ولی درروزهای اخير شاهد عرضه 
آبليموهای به ظاهر طبيعی در بلوار غدير هستيم كه بدون هيچ گونه برچسب 
وزارت بهداشت بوده و شهروندان در سلامت آن دچار ترديد هستند لطفا 

مسئولان مربوطه نسبت به اين امر رسيدگی نمايند؟
مهدوی – شهرک قدس

سیاست یک بام و دو هوای نیروی انتظامی در قم؟
 چرا نيروی انتظامی استان قم سياست يك بام و دو هوا را برای تعطيلی 
مغازه ها بويژه سوپر ماركت ها در ساعات پايانی شب ازيك نيمه شب به بعد 
را در بلوار شهيد صدوقی اعمال می كند. مغازه هايی كه سمت راست بلوار 
هستند در محدوده ی كلانتری ۱5 بلوارامين كوچه صادقی هستند با الزام 
عوامل اين كلانتری ساعت يك اين مغازه ها بسته می شوند. ولی درعوض 
مغازه هايی كه در سمت چپ بلوارشهيد صدوقی هستند و جزو محدوده 
كلانتری بلوار شهيد كريمی هستند بدون محدوديت تا زمانی كه تمايل دارند 
به فعاليت خود ادامه می دهند. سوال ما از مسوولان محترم نيروی انتظامی 
استان اين است كه اگر بسته شدن مغازه برای يك ساعت خاص در شب قانون 

است بايد برای همه باشد نه برای يك محدوده. لطفا رسيدگی وپاسخ دهند.
 جمعی از كسبه بلوار شهيد صدوقی

برخورد با موتور سیکلت های متخلف دربلوار زائر
با آغاز فصل تابستان و استقبال شهروندان از فضای سبز بستر رود خانه 
شاهد حركت جمعی تعداد زيادی از موتور سيكلت سواران در بلوار زائر در 
بستر رودخانه هستيم كه بعضا همراه با تك چرخ زدن و حركات زيكزاكی 
در مواقعی با زمين خوردن موتورسواران موجب برخورد با خودروهای پارك 
شده شهروندان كنار فضای سبز شده وخساراتی را به آنها تحميل می كند از 
مسئولان محترم نيروی انتظامی تقاضا داريم با اين موتور سواران متخلف كه 

باعث سلب آسايش شهروندان می شوند برخورد كنند.
سيرتی– دورشهر

فروش غیر بهداشتی ساندویچ سیب زمینی و ترشی 
در کنار پل امینی بیات

طی چند روز گذشته شاهد حضور وانت بارهای در كنار پل امينی بيات 
بوده ايم كه در حال فروش غير بهداشتی ساندويچ سيب زمينی و ترشی وتخم 
مرغ می باشند و با نصب تابلويی در بالای وانت بار خود به صورت علنی مشغول 
اين كار می باشد ولی متاسفانه تاكنون با اين وانت بار برخوردی صورت نگرفته 
است لطفا مسئولين مربوطه نسبت رفع اين موضوع كه با سلامت افراد جامعه 

در ارتباط است برخورد نمايند.
اسدی – جواد الائمه

چرا چراغ های راهنمایی از ساعت 24 غیر فعال می شوند!
 اخيرا شاهد غيرفعال شدن چراغ راهنمايی در تقاطع های پرتردد شهر 
مانند گلزار، چهارراه بيمارستان، خيابان روحانی و بلوار پيامبر اعظم و غيره از 
ساعت ۲4 به بعد هستيم كه باعث ايجاد بار ترافيكی سنگين در نيمه شب 
شده است و نارضايتی شهروندان را نيز به دنبال داشته است لطفا راهنمايی و 
رانندگی نسبت به رفع اين موضوع بالاخص در فصل تابستان كه مردم تا پاسی 

از شب را در فضاهای سبز حضور دارند اقدام نمايد.
جمعی از شهروندان

برخورد با بلال فروشان میدان مفید
در ساعات پايانی شب شاهد حضور بلال فروشان در ميدان مفيد هستيم 
كه با يك گونی ذغال و يك گونی بلال و سطل آب نمك و منقل در اطراف 
ميدان قرار گرفته اند و با توجه به اينكه اين ميدان از ميادين پرتردد و مورد 
استقبال مردم محسوب می شود علاوه بر خطر آفرينی و ايجاد تصادفات 
جبران ناپذير به علت عرضه غير بهداشتی سلامت افراد را نيز تهديد می نمايند 

لطفا مسئولان مربوطه رسيدگی نمايند.
نيکخواه – ميدان مفيد

قائم مقام شهردار قم اعلام كرد:

۳ ماموريت اصلي 
براي سازمان آرامستان های قم

اولين جلسه شوراي سازمان آرامستان هاي شهرداري قم با حضور 
قائم مقام شهردار، معاون خدمات شهري و امور اجتماعي، مديرعامل 

سازمان آرامستان ها و ديگر اعضاي شوراي اين سازمان برگزار شد.
در اين جلسه مدير عامل سازمان آرامستان هاي شهرداري قم ضمن ارائه 
گزارش عمكرد اين سازمان در سال گذشته گفت: براي اين سازمان در سال 
۱3۹3 بودجه اي بالغ بر ۹0 ميليارد ريال پيش بيني شده بود كه ۹8 درصد 
آن محقق شد. عبدالحميد وكيلي در ادامه به برخي از اقدامات اين سازمان 
اشاره كرد و افزود: توسعه فضاي سبز و اجراي كمربند سبز با كاشت بيش از 
7500نهال در آرامستان ها، ساخت المان شهداي گمنام، ساخت حسينه 
ايثارگران، اجراي پياده روسازي و موزائيك فرش، ساخت منبع ذخيره آب 
بتني 5۱0 متر مكعبي، بهسازي و بازسازي ساختمان غسالخانه و سردخانه، 
ساخت سرويس هاي بهداشتي از جمله اقدامات عمراني اين سازمان در سال 
گذشته مي باشد. وي در ادامه اقدامات فرهنگي اين سازمان را مورد توجه 
قرار داد و اظهار داشت: با همكاري سازمان تبليغات اسلامي، حوزه علميه و 
بسيج اقداماتي نظير برگزاري گراميداشت براي شهداي گمنام و مدافع حرم و 

برگزاري مراسم دعاي ندبه و عرفه انجام داده ايم.
قائم مقام شهردار قم هم در اين جلسه 3 ماموريت اصلي براي سازمان 
آرامستان ها تعريف كرد و افزود: تسلي خاطر بازماندگان، دفن اموات و زنده نگه 

داشتن مقوله مرگ و معاد از اصلي ترين رسالت هاي اين سازمان مي باشد.
ابراهيم معتمدي در ادامه با بيان اينكه به موضوعات تسلي خاطر بازماندگان 
و زنده نگه داشتن مقوله مرگ و معاد كمتر پرداخته شده است اظهار داشت: در 

اين زمينه نيازمند كار فرهنگي بيشتري هستيم.

شهردار منطقه 4 قم خبرداد: 

پيشرفت 40 درصدي عمليات عمراني 
پروژه بلوار نرداغي 

شهردار منطقه 4 قم از پيشرفت 40 درصدي عمليات عمراني بلوار 
نرداغي، حدفاصل بلوار غدير تا بلوار شهيد آويني خبر داد

علي حاتمي فرد ضمن بيان اين خبر افزود: اين بلوار يكي از پروژه هايي 
است كه احداث آن از ضروريات محور مواصلاتي مي باشد چرا كه هم به 
عنوان يك مسير دسترسي به شهرك قدس و هم به عنوان مسير جايگزين 
كاميون هاي حمل مصالح ساختماني كه به طرف جمكران و شهر كاشان 
مي روند مورد استفاده قرار مي گيرد.حاتمي فرد در ادامه گفت: با احداث بلوار 
نرداغي در مناسبتهايي همچون نيمه شعبان و شبهاي چهارشنبه كه مسافران 
و زائراني كه از سمت بلوار غدير و جاده اراك قصد عزيمت به جمكران را دارند 
ديگر از داخل شهر تردد نمي كنند و با كاهش بار ترافيكي بلوار وليعصر )عج( 

شهرك قدس، مشكلات كمتري براي شهروندان ايجاد خواهد شد.
شهردار منطقه چهار قم اظهار داشت: از سال ها قبل پيگير احداث بلوار 
نرداغي بوديم ولي به دليل معارضاتي كه با بهره برداران معدن بود، تا كنون 
بهسازي اين مسير به تعويق افتاده ولي امروزه با تعاملي كه با بهره بردارن 
معدن و تاكيدات استاندار و شهردار قم صورت گرفته، عمليات عمراني مسير 
با تامين حدود ۲/3 ميليارد ريال اعتبار از اوايل سال جاري در برنامه كاري 
شهرداري منطقه قرار گرفته و هم اكنون اين پروژه با پيشرفت 40 درصدي 

در حال اجراء مي باشد. 

با هدايت دانش آموزان مستعد و توانا به شاخه فنی و حرفه ای  كشور در 
پيشرفت كشورمان سهيم باشيم . در اين راستا

 هنرستان غیردولتی خواجه 
نصرالدین طوسی

 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  
حسابداری –  معماری- كامپيوتر  در سال 9۵-94 ثبت 

نام بعمل می آورد.
آدرس: انتهای خيابان دورشهر  - بلوار سميه 

جنب قنادی آرش پلاک 1۲ 
تلفن:۳774۳4۵1-۳774761۲ - 091۲7496۸44

32906160

 ايمان: درپی درج مصاحبه رياست 
قم  استان  نظارت  كميسيون  محترم 
با روزنامه ايمان واعلام اين مطلب كه 
رياست حسن احمدلو بر اتاق اصناف 
قم قانونی است.محسن زنديه رئيس 
و  وموبايل  الکتريک  صنف  اتحاديه 
تابلو استان قم در گفتگو با ايمان به 
اين اظهار نظر واكنش نشان داد وگفت: 
رياست حسن احمد لو بر اتاق اصناف 

قم همچنان غير قانونی است.
زنديه اظهارداشت: مسئووليت روسای 
اتحاديه دراتاق اصناف منوط به اعتبار آنها 
در اتحاديه می باشد چنانچه عضوی از هيات 
رئيسه مدت اعتبارش در اتحاديه تمام شود 
و به هر دليل انتخابات به موقع انجام نشود 
در اتاق اصناف سمت خود را از دست خواهد 
داد، مستند قانون ما تبصره يك ماده ۲۲ 
قانون نظام صنفی و تبصره ماده 34 می 

باشد.
وی افزود: ماده ۱5 آئين نامه اجرايی ماده 
3۶ قانون نظام صنفی تاكيد كرده است در 
صورت احراز هر گونه قصور يا تقصير اعضای 
محوله  وظايف  ايفای  در  اجرايی  هيات 
انتخابات كه  موقع  به  برگزاری  بخصوص 
منجر به تضييع حقوق الحاقی می گرددبرابر 

مقررات با افراد خاطی برخورد خواهد شد.
وی ادامه داد هيات اجرايی متشكل از 
اداره  اماكن،  اداره  اتاق اصناف،  نمايندگان 
تعزيرات حكومتی می باشند كه تا به حال با 
هيچ كدام از اعضا بعلت تخلف عدم برگزاری 
به موقع انتخابات اتحاديه ها برخورد نشده 
است تا از تكرار اينگونه تخلفات جلوگيری 

شود.
وی ادامه داد: ماده 7۶ قانون نظام صنفی 
اعضای هيات مديره و هيات رئيسه اتاق 

اموال  به  ايراننسبت  اصناف  واتاق  اصناف 
اتحاديه ها، اتاق شهرستان و اتاق اصناف 
ايران و وجوه ايی كه در راستای اجرای اين 
قانون و ساير قوانين ومقررات در اختيار آنها 

قرار می گيرد، امين محسوب می شوند.
رئيس اتحاديه صنف الكتريك وموبايل و 
تابلو استان قم درادامه با بيان اينكه در پی 
اظهارات آقای ذاكری بيان اين توضيحات 
ضروری به نظر می رسد: اولا: مرجع خاص 
مطروحه  موضوع  در خصوص  نظر  اعلام 
نظارت  عالی  هيات  و  نظارت  كميسيون 
می باشد و از آنجا كه قانون مرجع خاصی 
رسيدگی به اين موضوع را تعيين نموده 
است به طبع آن اظهار نظر ساير مراجع 
جنبه ارشادی نير نمی تواند داشته باشد؛ و 
لذا اين وصف اظهار نظر مدير كل محترم 
حقوقی وزات صنعت معدن وتجارت اتاق 
اصناف ايران مبنی بر استمرار مديريت آقای 
احمدلو بر اتاق اصناف قم و وجاهت قانونی 

ندارد.
موضوع  قوانين  را  مدت  بحث  ثانيا: 
از قوانين عامره بوده به اين معنی كه چه 
ومقامی  رتبه  هر  در  اشخاصی  و  شخص 
آن عمل  برخلاف  توانند  نمی  باشند  كه 
كنند ولذا از آنجا كه تبصره يك ماده ۲۲ 
و تبصره ماده 34 قانون نظام صنفی مدت 
مسئوليت روسای اتحاديه ها و هيات رئيسه 
اتاق اصناف شهرستان را 4 سال تمام تعيين 
نموده است افزايش مدت آن حتی به ميزان 
يك روز توسعه قانون برخلاف وجوه نص و 
در واقع اجتهاد در مقابل نص صريح قانون 

می باشد.
ثالثا: از آنجا كه مدير كل حقوقی وزارت 
صنعت معدن و تجارت در پاسخ به اعتراض 
آقای كبيری اصل آورده است با توجه به 

اينكه امورات اجرايی كشور تعطيل بردار 
نبوده و در موارد سكوت يا اجمال قانون 
دچار وقفه گردد بايد اعلام نمائيم. با توجه به 
وجود عضو علی البدل درهيات رئيسه اتاق 
اصناف شهرستان قم اين مورد موضوعيت 
ندارد و چنانچه گذشت بايد عضو علی البدل 
جايگزين و انتخابات داخلی را برای انتخاب 
رئيس اتاق اصناف قم برگزارشود كه مويد 
قانون نظام  ادعا تبصره كد ماده 43  اين 
صنفی می باشد كه بلافاصله عضو ديگر 
بايد جايگزين عضو فاقد سمت می شود. چرا 
كه اگر نظر مدير كل حقوقی جنبه قانونی 
داشت ديگر نياز به تصويب تبصره يك ماده 
43 قانون نظام صنفی در مجلس شورای 

اسلامی نبود.
 وی در بخشی ديگری از سخنان خود با 
اشاره به اينكه آقای ذاكری با ما در عمل هم 
عقيده وهم نظراست ولی درگفتار نه؛ گفت: 
چون ايشان به روسای اتحاديه كه انتخابات 
آنها به موقع برگزار نشده بود اجازه امضا 
و صدور پروانه را نداده است ولی به آقای 

احمدلو كه مشابه ديگر روسای اتحاديه بود 
اجازه امضا وصدور پروانه برای اتحاديه های 
ديگر را به وی اعطا نمودند. اين در حالی 
است كه آقای احمد لو خود هم جز همين 
روسا ی اتحاديه است كه اجازه امضا و صدور 
به  اجازه  اين  ندارند حال چطور  را  پروانه 
ايشان داده شده است را آقای ذاكری بايد 

پاسخ دهند؟
زنديه درادامه با طرح چند سوال از آقای 
ذاكری بعنوان متولی اصناف قم خواست كه 

به آنها پاسخ دهند؟
۱-با توجه به اينكه هيات اجرايی نماينده 
استان،  تجارت  و  معدن  صنعت  سازمان 
نماينده اتاق اصناف قم است، اولا چرا به 
موقع انتخابات اتحاديه ها برگزار نكرده است؟ 
آيا با خاطيان كه به موقع انتخابات را برگزار 
نكرده اند برخورد قانونی صورت پذيرفته 
است، به عبارت ديگر اگر بعلت عدم برگزاری 
انتخابات حقوق فرد يا افرادی تضييع شده 
باشد بايد با خاطيان برخورد شود نه اينكه 
به فردی كه مهلت ماموريت آن پايان يافته 
اجازه فعاليت داده شود؟ ۲- دليل تبعيض 
آشكار دراعطای حق امضا به يكی از روسای 
اتحاديه ها كه انتخابات آن برگزار نشده است 
چه بوده است اگر قانونی بوده است بايد برای 

همه باشد نه يك فرد و يك اتحاديه خاص؟
زنديه در بخشی ديگری از سخنان خود 
اتحاديه  انتخابات  برگزاری  داشت:  اظهار 
عكاسان قم بعلت عدم تشكيل كميته تطبيق 
غير قانونی می باشد با اين شرايط برگزاری 
انتخابات و نتايج آن در هاله ای ازابهام قرار 
دارد كه مسئولان بايد پاسخ دهند؟ وی در 
پايان با دعوت همگان به رعايت قانون از 
آقای ذاكری خواست فقط قانون را ملاك 

فعاليت خود قرار دهد ولا غير!

رئيس اتحاديه صنف الکتريک وموبايل و تابلو استان قم:

رياست احمد لو بر اتاق اصناف قم همچنان غير قانونی است

طی يکسال گذشته صورت گرفت؛

جمع آوری۲۲ ميليارد ريال زكات در قم 
رئيس امور اجرايی زكات كميته امداد استان قم گفت: در سال گذشته مجموع 
زكات جمع آوری شده واجب و مستحب در قم در قالب كالا و نقدی ۲۲ ميليارد 

ريال بوده است.
 حجت الاسلام حسن نوراللهی با اشاره به اينكه واژه زكات همراه با مشتقات آن 5۹ مرتبه 
در ۲۹ سوره و 5۶ آيه بكار رفته است عنوان كرد: واژه زكات ۲7 بار در كنار نماز در قرآن 
آمده و واژه زكات به تنهايی 3۲ مرتبه در قرآن بكار رفته كه با تعداد واژه های بركت يعنی 

3۲ مرتبه برابر است.
وی گفت: زكات به معنی رشد و نمو و پاك كردن اموال است و پاكيزه كردن نفس و عامل 

تكامل روح انسان است.
حجت الاسلام نوراللهی تصريح كرد: فلسفه تشريع زكات جلوگيری از علاقه افراطی به 
اموال، آزمايش اغنيا در عبوديت و بندگی، اعانت فقرا و عامل تزكيه مال است و ثمره آن همان 

عدالت اقتصادی و بركات زمينی و آسمانی است كه همگان از آن بهره می برند.
وی ادامه داد: اداره اموال زكات كميته امداد با اذن ولی فقيه در جمع آوری و هزينه كرد 
زكات در محل مربوطه اقدام كرده و با ثبت خدمات صورت گرفته و از موازی كاری و هزينه 

زكات در غير از مصارف شرعی آن جلوگيری می كند.
رئيس امور اجرايی زكات كميته امداد استان قم افزود: از آنجايی كه كميته امداد 
مسئوليت كمك رسانی به فقرا را دارد و محرومين به اين نهاد مراجعه می كنند، زكات 
جمع آوری شده به فقرا، بعد از شناسايی با بررسی و تحقيق جدی از طريق كميته امداد 

هزينه می شود.
وی افزود: چون يكی از مصارف زكات برای امور عام المنفعه از قبيل مسجد، پل، راه سازی 
و ... است زكات جمع آوری شده برای پروژه های مذكور بر اساس پيشنهاد شورای زكات روستا 

در همان امور هزينه می شود.
حجت الاسلام نوراللهی اظهار داشت، سال گذشته مجموع زكات واجب و مستحب در 
قالب كالا و نقدی ۲۲ ميليارد ريال بوده كه حدود 43 مسجد از طريق آن تكميل و يا بازسازی 
و بيش از صد نفر از فقرا نيز از آن بهره مند شدند كه در خصوص فقرا در سه بخش مسكن، 

جهيزيه و معيشت هزينه شد.
وی افزود: امسال تصميم جدی در امور هزينه كرد زكات برای محرومين همان محل در 

دستور كار اين دبيرخانه قرار دارد.

۳۲6 آگهی موضوع ماده ۳ قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و 
مشاعی94/۳/۲4

هيأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاك دستجرد تصرفات مالكانه مفروزی متقاضيان 
پرونده های تشكيلی طبق قانون مذكور را بر اساس گزارش كارشناسان و به استناد مدارك موجود در پرونده 

به شرح آراء ذيل تأييد نموده اند.
۱� رأی شماره ۱3۹4۶03300030000۶۲�۹4/۲/3۱ آقای حسين اميرجانی فرزند كرمعلی ششدانگ 
يك قطعه زمين مزروعی به مساحت 873/70 مترمربع پلاك ۱/۱0۹۹ اصلی بخش خلجستان شهر دستجرد

۲� رأی شماره ۱3۹4۶03300030000۶5�۹4/۲/3۱ آقای حسين اميرجانی فرزند كرمعلی ششدانگ 
يك قطعه زمين مزروعی به مساحت 4۹3 مترمربع پلاك ۱/۱۱۹۹ اصلی بخش خلجستان شهر دستجرد

3� رأی شماره ۱3۹4۶033000300005۹�۹4/۲/3۱ آقای حسين اميرجانی فرزند كرمعلی ششدانگ 
يك قطعه زمين مزروعی به مساحت ۱778/77 مترمربع پلاك ۱/۱۲0۱ اصلی بخش خلجستان شهر 

دستجرد
4� رأی شماره ۱3۹4۶033000300007۱�۹4/۲/3۱ آقای حسين اميرجانی فرزند كرمعلی ششدانگ 
يك قطعه زمين مزروعی به مساحت ۱0۹7/07 مترمربع پلاك ۱/۱۱۹8 اصلی بخش خلجستان شهر 

دستجرد
5� رأی شماره ۱3۹4۶03300030000۶8�۹4/۲/3۱ آقای حسين اميرجانی فرزند كرمعلی ششدانگ 
يك قطعه زمين مزروعی به مساحت ۱8۱4/۶0 مترمربع پلاك ۱/۱۲00 اصلی بخش خلجستان شهر 

دستجرد
لذا مراتب به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شو د تا در صورتی كه اشخاص نسبت به 
صدور سند مالكيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دوماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد دستجرد تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضايی تسليم نمايند در صورت انقضای مهلت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول: روز يکشنبه 1۳94/۳/۳1  تاريخ انتشار نوبت دوم: روز يکشنبه 1۳94/4/14
جواد نوذری آرانی � رئيس ثبت خلجستان

آگهی مزايده اموال غير منقول نوبت دوم
 به موجب اجراييه صادره از شعبه 4- دادگاه عمومی حقوقی قم كه در اجرای احكام 4 قم به شماره 4/۹3ج/۱508- ثبت گرديده له آقای حسين آئين عليه آقايان رضا ، امير ف محمد و علی 

همگی كلهری مبنی بر فروش ۲5/7۱  سهم از ۱00/7۱ متر مربع ملك موقوفه فيضی پلاك ثبتی ۲50۶/۱/۲۹۹- اصلی بخش ۲ قم كه كارشناس به شرح ذيل ارزيابی كرده است.
پلاك ۲50۶/۱/۲۹۲ اصلی واقع در بخش ۲ قم بلوار شهيد بهشتی پلاك 30۱ شهرداری كه عرصه آن از اراضی موقوفه مسجد امام می باشد به وسعت ۱00/7۱ متر مربع و اعيانی   -۱

های احداثی در آن شامل ۲ باب مغازه و سه طبقه ساختمان مسكونی است .
زيرزمين به وسعت 75/50 متر مربع و ارتفاع ۲/30 متر با ديوارهای باربر، سقف تير آهنی ، كف موزائيك ، آشپزخانه سيمانی سالن يك باب اتاق بدون درب ، سرويس حمام و دستشويی زير 

پله با درب پروفيلی و پله موزائيكی ، سفيدكاری بدنه و سقف با پنجره و درب پروفيلی است .
طبقه همكف شامل سالن، آشپزخانه و دو باب مغازه و سرويس پله جهت طبقه فوقانی است ارتفاع اين طبقه حدود 3 متر است با سفيد كاری بدنه و سقف.

طبقه اول شامل سالن ، يك اتاق روی مغازه ، آشپزخانه ۱/5 متر كاشی با كابينت فلزی ، كف موزائيك ، پنجره پروفيلی ، توالت و حمام كاشی با درب آلومينيومی ، روكار ساختمان كنيتكس 
است .

ساختمان مسكونی تجاری مورد بازديد دارای آب مشترك ، 4 اشتراك برق ، ۲ انشعاب گاز ، كولر گازی مستعمل و آبگرمكن می باشد. 
حياط سازی با ديوار آجری ، يك انباری، كف موزائيك ، سرويس دستشويی با درب آهنی، ديوار روكار سيمان 

 با توجه به مراتب فوق ارزيابی به شرح زير می باشد.

مقرر گرديده مورد فوق الذكر در تاريخ ۹4/05/۱۲ ساعت ۹ الی ۹/30 صبح به آدرس قم ،خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احكام مدنی اتاق مزايده از طريق 
مزايده حضوری به فروش برسد لذا افرادی كه قصد بازديد از مود مزايده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به روز مزايده با هماهنگی اين اجرا از مورد مزايده بازديد و در صورت تمايل در 
جلسه مزايده شركت نمايند قيمت پايه از مبلغ كارشناسی شروع  و به كسانی كه بالاترين مبلغ را پيشنهاد دهند واگذار می گردد برنده مزايده بايد ده درصد از مبلغ پيشنهادی را فی المجلس نقدا 

و مابقی آن ظرف يكماه از تاريخ مزايده بپردازد اين آگهی يك نوبت در يك از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بيشتر به واحد مراجعه نمائيد.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی 


